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Ljudje za svoje življenje vselej krivijo zunanje okoliščine. Na tem svetu uspevajo samo 
ljudje, ki se pogumno napotijo iskat okoliščine, kakršne si želijo, če pa jih ne morejo 
najti, jih ustvarijo sami. (George Bernard Shaw)

Že zdavnaj sem se nehala ukvarjati z vprašanji, zakaj se mi je zgodilo to in ono, zakaj prav 
meni … Zakaj?! Če ne bi … Ne sanjam več o tem, da bi nekoč shodila, ne sanjam, kako 
lepo bi bilo življenje brez invalidskega vozička. Lepo vas prosim! Toliko sem pa realna! Ver-
jamem, da se mi s tem kakovost življenja ne bi bistveno zboljšala. Ok, logistike bi bilo manj 
in naredila bi kakšno stvar, ki je sedaj RES ne morem. Ampak to je pa tudi vse. Verjemite mi, 
da sem srečala mnogo ljudi, ki so »zdravi«, pa vendar nezadovoljni, izgubljeni, brez sanj, 
prazni, obremenjeni z zamujenimi priložnostmi, zazrti v čas, ki je že minil. 
Preveč energije in časa namenjamo iskanju odgovorov, ki v bistvu ne bi spremenili ničesar. 
Prevečkrat živimo v preteklosti in nam zmanjka zagona za danes, jutri. Pustimo zakaje in 
ukvarjanje s preteklostjo! Živimo tukaj in zdaj! Sprejmimo življenje tako, kot je. In v teh okvirih 
živimo polno. Bodimo drzni v svojih sanjah in željah. Bodimo pogumni v spopadanju z življe-
njem, vsakdanjimi izzivi, vzponi in padci. Drznost je sposobnost priznati, da je treba pasti, če 
hočemo vedeti, kaj je vzpon. 

Upajte si sanjati, upajte si želeti – tudi tisto, kar vsi mislijo, da ne zmorete, da ni realno, da ni 
pametno, ni primerno … Tudi to! Ne poslušajte tistih, ki vas omejujejo in vaše želje zatrejo že 
v kali. Drznite si stopiti iz okvirov klišejev in pravil, iz vsakdanje povprečnosti in primernosti. 
Upajte biti prvi ali celo edini! 

Pustite svojim drznim pticam sanj, da poletijo. Tudi plašne ptice nemoči in strahu bodo 
našle zavetje. Zato si upajte svoje sanje izpolniti. Zato ne bodite drzni le pri sanjah, 
temveč tudi pri uresničitvi. Ne prepustite se samo brezplodnemu sanjarjenju, mar-
več napnite vse svoje moči in »skočite«. Ker vedno obstajajo ljudje, ki vam bodo pri 
tem pomagali. Skoraj vedno je mogoče ustvariti vsaj približek okoliščin, ki bodo do-
puščale izpolnitev sanj. Pa če vam prvič ne uspe, poskusite znova. Spet in spet! Naj 
vas neuspeh ne potre in ustavi, ampak da zagon za nove izzive, za nove poskuse. Ker 
verjemite, izpolnitev sanj vam da krila, na katerih lahko letite čez milijon prepadov. 

Pa začnite z majhnimi koraki: drznite si obleči kaj nemogočega, drznite si dotakniti koga, 
drznite si povedati komu, da ga imate radi, da ga ne marate … Drznite si premikati meje! 
Vložite ves svoj jaz v iskanje tistega, kar vas razveseljuje, napolni s srečo in zadovoljstvom. 
Drznost je znati se smejati in tudi jokati. 
Jaz se raje smejim! Jaz raje letim (tako ali drugače)! In jaz si upam! 
Kaj pa vi? Si upate?

Mirjam
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Leto se izteka in 
17. številka Izziva 
je pravkar v va-
ših rokah. Pa po-
glejmo, kaj smo 

dosegli v mesecih, 
ko se nismo slišali. 

Naj začnem s prazno-
vanjem, ki sem ga omenil že 

v prejšnji številki. Konec bo leta, v katerem 
je Zveza slavila 40 let, in so jih ostala dru-
štva dopolnila trideset. Med drugim smo 
to proslavili tudi z različnimi športnimi tek-
movanji, sklop praznovanj pa zaključili z 
družabnim srečanjem na letališču Levec. 
Skozi ves ta čas smo uspešno izpolnjevali 
začrtane cilje naših programov. Seveda 
pa smo ob tem naleteli na različne težave, 
kamor sodi tudi odsotnost našega dolgo-
letnega voznika Tomaža, ki je moral zara-
di bolezni prekiniti z delom. Ker drugi šofer 
Milan vsega dela ne bi zmogel sam, nam 
je na pomoč priskočil Luka, ki se je izkazal 

za odgovornega in vestnega delavca. 
V poletni vročini smo imeli kopalne dne-
ve in smo člane, ki jo z veseljem mahnejo 
z nami, vozili v Pacug. Ker pa že govorim 
o našem kraju na morju, naj dodam tudi 
to: po štirih letih so meseca oktobra stro-
ji končno spet zaropotali. Začeli so izko-

Predsednikova miza // Društvo pavati teren, kjer bo stala nova bivalna 
zgradba s 55 posteljami. 
Da smo članom iz bolj oddaljenih občin 
pokazali, da vedno mislimo tudi na njih, 
smo na Kočevskem organizirali delovno 
srečanje, kjer smo se soočili z občinskimi 
predstavniki, predstavniki centrov za so-
cialno delo ter zavodov za zdravstveno 
zavarovanje. S sestanka smo razbrali, ka-
kšni problemi (lažje in težje rešljivi) pesti-
jo člane s tistega dela našega društva. 
Občina Kočevje nam je v ta namen ob 
izvedbi tekmovanja v kegljanju pripra-
vila tudi tiskovno konferenco, na kateri 
so Mirjam, Rafko ter Slavko predstavili 
probleme tamkajšnjih članov in pouda-
rili nedostopnost do objektov za gibalno 
ovirane. Športni dogodek – tekmovanje 
v kegljanju, naj bi po novem prav tukaj 
postal tradicionalen. 
Ne smem pozabiti, da omenim vestno 
delo upravnega odbora, ki se je od mo-

// Seje UO se zavlečejo tudi do štiri ure.

Vse kaže na razširitev 
društvenih prostorov
Tako imenovana »predsednikova miza« še zdaleč ni samo predsedniko-
va, saj se na njej znajde marsikaj tudi od ostalih oseb, ki izvajajo pro-
grame. Prostorska stiska zaradi vedno več dela se že kaže in potrebno 
bo razmišljati o izboljšanju delovnih pogojev z razširitvijo. 
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jega zadnjega javljanja sestal trikrat, in na 
sejah sprejel morje sklepov (povprečno 25 
na sejo), ki smo jih v celoti realizirali. Uprav-
ni odbor šteje 9 članov ter dodatno pred-
sednika disciplinske komisije in nadzorne-
ga odbora. Zraven so prisotne še osebe, 
ki aktivno sodelujejo pri uresničitvi sklepov.
Po novem je pred društvom drugačen re-
žim parkiranja: od prejšnje 1 ure gratis je 
sedaj zastonj le pol ure. A za naše člane se 
zato ni prav nič spremenilo, saj jim vedno 
ponudimo brezplačno parkiranje z boni.
Ker je konec leta, vam moram predsta-
viti tudi plan dela za leto 2010. V oktobru 
smo morali oddati celoten program FIHO 
(Fundacija invalidske in humanitarne or-
ganizacije), v katerega smo zajeli osem 
posebnih socialnih programov ter njiho-
vo delovanje. Hkrati smo predložili tudi 

investicije društva, za katere upamo, da 
bodo v dobršni meri realizirane. Kot sem 
že na začetku omenil, imamo problem 
s prostorsko stisko, zato smo prišli do za-
ključka, da nujno potrebujemo nove do-
datne prostore. V isti soseski, bolj natanč-
no spodaj pod našim zdajšnjim sedežem, 
smo že ogledovali dva manjša prostora, 
vsak po 9m2, ki naj bi nam služila za skla-
diščenje predmetov ter arhiviranje doku-
mentov, saj jih zdaj komajda stisnemo v 
osrednji prostor ter prostor, kjer potekajo 
masaže in presoterapija. Poleg nakupa 
teh dveh prostorov si želimo polepšati 
stene društva in za nemoteno delovanje 
dokupiti dva računalnika. Za finančna 
sredstva, potrebna za vse te načrte, raču-
namo, da bodo zajeta v plan FIHO za na-
slednje leto. Ker si vseh devet društev želi 

takšne ali drugačne dobrine, bo najbrž 
težko. A ker smo po članstvu najštevilnej-
ši, prostore pa imamo daleč najmanjše, 
apeliramo na Zvezo ter hkrati vsa lokalna 
društva, naj se končno začne upoštevati 
tudi te parametre. V ta namen se je na 
Zvezi ustanovila komisija, ki bo ustvarila 
formulo za ponovno delitev sredstev iz 
FIHA. Za zdaj imamo samo borih 27 %. 
Beseda »samo« se mi je kar sama vrinila 
v ta stavek, saj užijemo najmanjši delež 
pogače glede na število članov in obseg 
društva.
Ker smo danes na novoletni zabavi, vam 
želim prijetno druženje in da se tudi dru-
go leto z veseljem udeležujete naših ak-
tivnosti v čim večjem številu. Imejte vesele 
božične praznike in srečno novo leto! 

Gregor Gračner 

Torej spregovorimo 
malo o denarju!
Naj spet poudarim, 

da je potrebno vloži-
ti veliko truda, časa in 

znanja, da zagotovimo za-

Financiranje // Društvo

Plodno leto
Če se ozrem na leto, ki se izteka, sem dokaj zadovoljna. Izvajali smo pester socialni program, z nekaj novostmi, 

in bili kar uspešni pri iskanju virov financiranja. 

dovoljivo in konstantno financiranje pro-
gramov – da napolnimo malho, iz katere 
potem lahko trošimo. Budno je potrebno 
slediti informacijam, kje je še kakšen po-
tencialni financer, ki bi omogočil boljše 
in obsežnejše delovanje društva, prido-

bivati nova znanja in usposobljenost. 
Brez popolne in pravilno pripravljene 
vloge pač ni »cvenka«. No ja, skoraj nič. 
Občina Horjul nam že vrsto let na začet-
ku leta nakaže 50,00 € in to brez vloge. 
Izjemen pomen pa imajo poročila, ki jih 
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financerji želijo za vsak porabljen evro. 
In to pogosto večkrat letno! Mnogokrat 
je tudi že taka praksa, da financerji na-
kažejo sredstva celo v dveh delih: prve-
ga takoj, drugega pa šele po oddanem 
delnem poročilu. V preteklem obdobju 
sem poročala Ministrstvu za delo, dru-
žino in socialne zadeve za programa: 
Prevozi paraplegikov (»težak« 4.073,74 
€) in Osebna asistenca, nega in fizič-
na pomoč (»težak« 14.000,00 €). Prav 
tako sem oddala 9-mesečno poročilo 
MOL-u, ki mi vedno znova predstavlja 
največjo travmo. Ne vem, zakaj, ampak 
vedno znova me, že mesec preden mo-
ram oddati poročilo, skrbi, kako bo šlo 
(časovno, mislim!). Presneto dobro se 
zavedam, da so sredstva MOL za obdo-
bje treh let (18.000,00 € letno) kar lep 
kos pogače, predvsem pa konstanten 
vir financiranja, saj prejemamo denar 
mesečno po dvanajstino celotnega 
zneska. Robert je poročal o porabi sred-
stev MOL za šport (v višini 5.600,00 €). 
V skladu s pogodbami o financiranju 
smo morali nekaterim občinam že po-
ročati, poročilom prilagati kopije raču-
nov, vabil, obvestil … Skratka kup enega 
papirja. Preteklo obdobje je bilo torej 
zaznamovano predvsem s poročili in 
nekaj manjšimi občinskimi razpisi. Pri-
tožili smo se na sklep Oddelka za šport 
MOL, ki nam je sprva zavrnil vlogo za 
sofinanciranje Pogačnikovega memori-
ala. Pritožba je bila ugodna rešena, s či-
mer smo pridobili dodatnih 2.694,00 €.
Hura!
Z Zavodom RS za zaposlovanje lepo 

OBČINA Opombe Leto 2009

Bloke
Zavrnjena vloga, ker nimamo članov v 
njihovi občini

0

Borovnica Zamudili rok za prijavo 0
Brezovica 256,82
Cerknica 142,59
Dobrova Polhov 
Gradec

Zavrnjena vloga, ker občina nima 
sredstev v proračunu za te programe

0

Dol pri Ljubljani
Zavrnjena vloga na razpis, ker nimamo 
članov v njihovi občini

200,00 za telovadnico

Domžale 430,00
Grosuplje 529,24
Horjul Brez vloge 50,00
Hrastnik 57,60
Ig 186,29
Ivančna Gorica Zamudili rok za prijavo 0
Kamnik 400,20
Kočevje 615,60
Komenda 206,00
Kostel Ni razpisa, čakamo odgovor na vlogo 0
Litija  540,67
Ljubljana Šport  8.294,00
Ljubljana Socialno varstvo 18.000,00
Logatec 1.137,91
Log-Dragomer 322,40
Loška dolina Zamudili rok za prijavo 0
Loški potok 0
Lukovica 274,68

Medvode
Zavrnjena vloga na razpis, ker nimamo 
sedeža v njihovi občini

500,00 za srečanje

Mengeš 125,00
Moravče 320,18
Osilnica Ni razpisa, čakamo odgovor na vlogo 0
Ribnica Ni razpisa – ugodili vlogi 250,00
Sodražica 200,00
Škofljica 105,00
Šmartno pri Litiji 179,30
Trbovlje 413,00
Trzin 110,00
Velike Lašče Zamudili rok za prijavo 0
Videm 
Dobrepolje

Ni razpisa, čakamo odgovor na vlogo 0

Vodice 100,00
Vrhnika 548,98
Zagorje ob Savi 189,30
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sodelujemo, saj nam trenutno sofinan-
cirajo dohodek šestih oseb, redno za-
poslenih pri društvu. Na razpisu, o kate-
rem sem pisala v prejšnji številki Izziv-a, 
smo bili uspešni! Sklenili smo pogodbo 
za sofinanciranje plač 4 oseb za ob-
dobje dveh let v višini 67.200,00 €. Tre-
nutno čakamo na rezultate razpisa za 
izvajanje javnih del v letu 2010. Prijavili 
smo potrebo po petih osebah. Ja, prav 
ste izračunali! Če nam bo uspelo in bo 
vse teklo, tako kot načrtujemo, bo v letu 
2010 na društvu zaposlenih 9 oseb. 
Poleg osebnih asistentk in voznikov snu-
jemo zaposlitev osebe za pomoč pri 
organizaciji in vodenju administrativnih 
del, saj je društvo že zdavnaj preraslo in-
teresno združenje in zahteva vedno 
več organizacijskih ter ad-
ministrativnih del, čemur 
referenti težko sledijo. 
Na ta način bi se tudi 
lahko bolj posvetili 
vsebini programov, 
ki jih izvajajo. Res 
je, da je program 
javnih del sofinanci-
ran slabše in le v viši-
ni 60% plače, vendar 
nameravamo razliko po-
iskati pri drugih financerjih. 
Žal je bila naša vloga za pridobi-
tev sredstev ZRSZ na drugem razpisu, ki 
je finančno bolj ugoden, zavrnjena. Raz-
pisni pogoji so bili taki, da sem bila že pri 
oddajanju vloge zelo skeptična. Vsebina 
prijavljenega programa namreč ni bila 

ravno na nivoju pilotskega projekta ali 
primer dobre prakse, prenešene iz 
tujine, kar je razpis zahteval. Am-
pak nisem vrgla puške v koru-
zo – še bodo razpisni roki. 
Glavni financer je še ve-
dno Fundacija invalidskih 
in humanitarnih organizacij 
(FIHO), vendar pa lahko po-
vem, da je v primerjavi s pre-
teklostjo, ko je bila le-ta edini vir 
denarja, danes le okoli 30-odstotni 
financer celotnega programa. Društvo 
bo iz FIHO-ve »malhe« za leto 2009 dobi-
lo 71.697,09 €. 
Opažamo, da nas nekatere občine 
podpirajo tako moralno kot finančno, 

in z njimi zelo dobro sodelujemo. A 
na drugi strani so nekatere 

take, ki niso sofinancira-
le nobenega progra-

ma društva v prete-
klosti niti ga nimajo 
namena sofinanci-
rati v bodoče, če-
prav so naši člani, 
za katere izvajamo 

program, tudi njiho-
vi občani. Se spomni-

te občine Medvode, ki 
nam je zavrnila vlogo, češ 

da nismo upravičeni do sredstev 
iz njihovega proračuna, ker nimamo se-
deža v njihovi občini? Zavrnili so nam 
tudi pritožbo! Več o tem lahko prebe-
rete v intervjuju z županom Medvod. 
Upamo le, da v prihodnjem letu ne bo 

ubralo podobne poti še več občin. Kot 
lahko vidite, iz tabele smo 

prezrli razpis za sofinanci-
ranje socialnih progra-

mov v 4-ih občinah. 
Ker se bo novo leto 
vsak čas začelo in 
bodo aktualni razpisi 

občin za leto 2010, bi 
rada ob tej priložnosti 

pozvala vse člane, naj 
nam javijo, če opazijo razpis 

v lokalnem časopisju. Problem nastane 
takrat, kadar posamezne občine ob-
javijo razpise le v uradnem listu ali lo-
kalnem časniku, saj z Gregom slediva 
razpisom predvsem preko občinskih 
spletnih strani. Lahko se zgodi, da spre-
gledamo kakšno občino. No, upamo 
pa tudi, da bodo obljube Zveze, ki so 
bile dane že za leto 2009, da bodo stro-
kovne službe skrbele za opozoritev na 
objavljene razpise, izpolnjene v priho-
dnjem letu.
V tabeli lahko opazite, da nam nekate-
re občine ne dodelijo sredstev, če nima-
mo članov v njihovi občini. Druge spet 
ne objavljajo razpisov za sofinanciranje 
društvenih programov. Tem smo pred 
kratkim poslali vlogo in čakamo na od-
govore. Nadejamo se, da jih bomo s 
kvalitetnimi programi, ki jih izvajamo za 
člane in širšo javnost, prepričali. In upa-
mo na uspešno sodelovanje z njimi tudi 
v prihodnjem letu. Srečno! 

Mirjam Kanalec

Pozivamo vse člane, 

da nam javijo, 

če opazijo razpis 

za sofinanciranje 

humanitarnih 

društev v lokalnem 

časopisju. 

Društvo bo iz FIHO-

ve »malhe« za 

leto 2009 dobilo 

71.697,09 €.
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Ideja o ozaveščanju in preventivi ter 
predstavitvi našega društva po šo-
lah in fakultetah je v meni tlela 
že vrsto let. Pa nikakor ni pre-
rasla v dejanja. Šele zadnje 
tragedije, ki so se zgodile 
na naših cestah, in pomanj-
kanje prostovoljcev so prive-
dli do resnejšega razmišljanja 
o realizaciji. Poleg tega je Zveza 
paraplegikov Slovenije v lanskem letu 
podpisala listino o varnosti v cestnem 
prometu – ohranimo 25.000 življenj. Vse 
to in zavedanje, da so prav mlajši tisti, ki 
so najbolj dojemljivi za nasvete, hkrati pa 
tudi najbolj ogroženi. Vzgajati, osveščati 
in opozarjati je potrebno mlade! 
In kako se je pravzaprav začelo?! Sprva 
je bila samo ideja, ki pa ni bila dokonč-
no izdelana. Kolebali smo okrog vsebi-
ne, načina predstavitve, ciljne publike …
Milijon vprašanj je bilo v moji glavi. Kot 
je navada v vsej družbeni sferi, je tudi 
tu deloval VIP – veze in poznanstva, saj 

sem že pred leti okusila togost šolske-
ga sistema, da bi takšna vsebina 

prišla v šolski kurikulum. Vinko 
Skalar, oče našega člana 
in ugleden profesor na Pe-
dagoški fakulteti v Ljublja-
ni, je znal prisluhniti našim 
idejam, in dogovoril se je 

za obisk na Pedago-
ški fakulteti. Še po-

sebej bi se mu rada 
zahvalila, da je kljub 
slabemu strokovne-
mu znanju in ne-
izdelanemu »sce-
nariju« verjel v nas 
in nam omogočil 
prvo predstavitev. 
Naslednja naveza 
je bila Alenka Moho-
rič, profesorica na Fa-
kulteti za zdravstvo, s kate-
ro društvo sodeluje že vrsto let. 
Z njo smo se o tovrstnem sodelovanju 

Mlade ozaveščamo in opozarjamo // Društvo pogovarjali že prej, meseca maja, ko so 
nas njeni študenti spremljali na preizku-
šnji dostopnosti mestnega potniškega 
prometa.
In tako se je naš projekt začel uresniče-
vati 21. oktobra na Pedagoški fakulteti v 
Ljubljani, čeprav še danes nima imena. 
Tik pred zdajci je udeležbo odpovedala 
Tereza, ki bi morala predstaviti prosto-
voljno delo. A sem kljub temu ostala op-
timistična, čeprav z mešanimi občutki. 
Strategija po moje ni bila dodelana in 
dorečena. Zaupala pa sem svoji intui-
ciji in improvizaciji. Pripravila sem pred-
stavitev s slikami in tekstom, kjer je bilo 
prikazano celostno poslanstvo našega 
društva. Torej delovanje organizacije, iz-
vajanje programov in številne aktivnosti, 
ki jih vsakodnevno opravljamo za člane. 
To so: socialni programi, interesne de-
javnosti, prevozi, kultura, ohranjevanje 
zdravja, šport in rekreacija, prostovoljno 

delo ter še vrsto drugih. Kar na poti 
sem v kombiju Gregorju in 

Jožetu določila sklope, 
ki jih bosta predstavi-

la. Gregor je obdelal 
šport in prostovolj-
stvo, Jože pa pred-
stavil medicinsko 
ozadje paraplegi-
je in tetraplegije z 

vzroki poškodb in po-
vedal svoje izkušnje s 

Triglava. Vsi smo študen-
te opozorili na nevarnosti v 

cestnem prometu ter jim zaupali 
vsak svojo zgodbo o nesreči. Zapomnila 

Če bomo …
Pri društvu smo se na eni zadnjih sej upravnega odbora odločili, da 
bomo na osnovnih, srednjih in višjih šolah začeli predstavljati našo 
organizacijo ter delo in življenje paraplegikov ter tetraplegikov. 
Namen dokaj širokega in zahtevnega projekta že v osnovi ponuja 
ozaveščanje, predstavitev naše poškodbe in njene vzroke ter povabilo 
k prostovoljnemu sodelovanju.

Vzgajati, 

osvešcati in 

opozarjati je 

potrebno mlade!

Šele zadnje tragedije, 

ki so se zgodile 

na naših cestah, 

in pomanjkanje 

prostovoljcev so 

privedli do resnejšega 

razmišljanja o 

realizaciji.
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// Vzgajati, osveščati in opozarjati je potrebno mlade! // Rezka je nazorno prikazala pomoč prostovoljcev uporabnikom.

sem si Jožetove besede: »Nekdo je pa-
del s 5-tih metrov, pa je samo paraple-
gik. Jaz sem skočil s pol metra – pa sem 
tetraplegik!« 
Najbrž je adrenalin naredil svoje, saj lah-
ko rečem, da smo se dobro odrezali, v 
časovnem in vsebinskem okviru. Če sem 
malo naduta – prav profesionalno! Gre-
gor, Jože in jaz smo se z mentorjem doc.
prof. Mitjem Krajnčanom po predstavitvi 
zadržali še v prijetnem pogovoru. Čeprav 
na sami predstavitvi ni bilo veliko vpra-
šanj s strani študentk in študentov, smo se 
baje izkazali, saj je bila zadovoljna tudi 
Tereza, ker se je prijavilo nekaj novih pro-
stovoljcev s te fakultete.
Druga predstavitev je bila 27. oktobra, 
kjer smo obiskali študentke in študente 
delovne terapije na Zdravstveni fakulteti 
v Ljubljani. Program predstavitve je bil po-
doben, prav tako sestava predstavnikov. 

Tokrat se nam je pridružila tudi Tereza, 
ki pri društvu vodi delo prostovoljcev. In 
prav nastopu prostovoljnega dela smo 
tokrat namenili nekoliko več časa. Tereza 
ga je predstavila zelo nazorno 
in domiselno, hkrati je štu-
dente povabila tudi k so-
delovanju.
Delovna terapevtka 
Meta Rojšek (nekda-
nja študentka VŠZ) 
je zatem predstavila 
smučanje in smučar-
sko opremo za otroke 
ter druge ljudi s posebnimi 
potrebami, med drugim tudi 
sedeče smučanje in smučko mo-
noski. Meta je izkušnje pridobila v času 
prostovoljnega dela v Ameriki. Jah, mi 
smo tovrstno smučanje in opremo štu-
dentom predstavili že v lanskem novem-

bru, tokrat pa navezali celo stike za so-
delovanje na smučariji v prihodnjem letu.
Če bomo s takimi srečanji ohranili vsaj 
eno življenje letno, se splača nadaljevati. 

Če bomo s svojo pozitivno po-
dobo o invalidnosti, razbi-

li kakšen tabu in strah 
pred drugačnostjo ter 
predstavili družbi, da 
invalidi kljub vsemu 
nismo tako marginal-
ni, se splača nadalje-

vati. Če bomo s tem 
projektom vzgojili vsaj 

kakšnega, ki ne bo par-
kiral na invalidskem prosto-

ru ali se pri načrtovanju objektov 
spomnil tudi na gibalno ovirane, se spla-
ča nadaljevati.
Če bomo … 

Mirjam

Če bomo s takimi 

srečanji ohranili vsaj 

eno življenje letno, se 

splača nadaljevati. 
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V okviru aktivnosti v projektu LOMI je 
župan imenoval posebno delovno sku-
pino, ki je pripravila analizo položaja 
oseb z oviranostmi v MOL, na podlagi 
slednje pa ob tesnem sodelovanju Me-
stne uprave MOL Akcijski načrt za ize-
načevanje in uresničevanje enakih mo-
žnosti oseb z oviranostmi v Mestni občini 
Ljubljana za obdobje od 2008 do 2010 (v 
nadaljevanju: Akcijski načrt). V delovni 
skupini sva bila tudi člana DPLJ: Mirjam 
Kanalec, kot predstavnica gibalno ovi-
ranih, in Sašo Rink, kot predstavnik MOL 
in vodja skupine. 
V zvezi z uresničevanjem Akcijskega na-
črta je bilo pripravljeno Poročilo za leto 
2009, na podlagi katerega je upravni 
odbor Zveze delovnih invalidov Slove-
nije (ZDIS) na seji 13. novembra sprejel 
sklep, da se Mestni občini Ljubljana 
podeli listina ''Občina po meri invali-
dov'' za leto 2009. 

Listina // Novice iz MOL-a

Ljubljana – občina po 
meri invalidov
Mestna občina Ljubljana (v nadaljevanju: MOL) je februarja 2008 s 
podpisom posebne izjave župana Zorana Jankovića pristopila k iz-
vedbi projekta za pridobitev listine »Občina po meri invalidov« (v na-
daljevanju: projekt LOMI), katerega nosilec je nevladna organizacija 
Zveza delovnih invalidov Slovenije (ZDIS). 

Poročilo o izvajanju Akcijskega načrta 
za 2009, v katerem so navedene vse re-
alizirane aktivnosti, si lahko ogledate na 
spletnem naslovu:
ht tp://www.ljubljana.si/si/mol/mestni-
svet/seje/2006-2010/21171/detail.html.
MOL se zaveda dejstva, da glede na 
zgoraj omenjeno poročilo izvajanje 
akcijskega načrta ne po-
teka popolnoma v skla-
du z zastavljenimi cilji, 
vsekakor pa so aktivno-
sti, s katerimi želi lokalna 
skupnost postati prijazna 
za vse njene prebivalce 
in obiskovalce, močno 
spremenile podobo pre-
stolnice, predvsem pa 
odnos tako mestnih obla-
sti kot ostalih deležnikov v 
družbi do predmetnega 
področja. Aktivnosti MOL 

na tem področju namreč nenehno pre-
raščajo konkretne okvirje iz akcijskega 
načrta, kar kaže na to, da vsebine, ki jih 
obravnavamo v tem dokumentu, posta-
jajo imanentne sleherni družbeni aktiv-
nosti. 
Naj izpostavim predvsem v zadnjem 
času spremenjen pogled in prakso 
Zavoda za varstvo kulturne dediščine 
Slovenije (ZVKD) v zvezi z urejanjem gra-
jenega okolja, ki se je bistveno omeh-
čala. Prilagoditve, opravljene v starem 
mestnem jedru (ureditev dostopnosti 
Magistrata, prenova Starega trga, Stri-
tarjeve ulice, Ciril-Metodovega trga 
ipd.), so se namreč še nekaj let nazaj 
prav zaradi neizpolnjevanja pogojev 
ZVKD zdele tako rekoč utopične. Me-
stna uprava posveča predmetni pro-
blematiki znaten del pozornosti v okviru 
svojega rednega dela in se, kar je naj-
pomembnejše, samoiniciativno obra-
ča na kompetentne posameznike in 
organizacije s tega področja. Zelo smo 

// »Sašo, to je tvoja zasluga!«
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veseli tudi odločbe Ustavnega sodišča, 
s katero smo dobili potrditev naših rav-
nanj in naziranj v zvezi z zakonodajnim 
vidikom graditve objektov, to pa ne gle-
de na to, da je MOL višji standard zahte-
vala v prostorskih aktih že v preteklosti. 
Skratka podoba prestolnice se je z vidi-
ka osebe, ki je kakorkoli ovirana, močno 
spremenila, v kar se lahko prepričate z 
branjem zgoraj navedenega poročila.
Trud, ki ga MOL in njeni zaposleni vlaga-
jo v zagotavljanje enakih možnosti, vse-
kakor kaže rezultate, s katerimi se lahko 
pohvalimo, vendar bo prestolnica vsled 
mnoštva interesov, zasebnih in državnih 
objektov, predvsem pa pogledov na pro-
blematiko postala prijazna vsem njenim 
prebivalcem in obiskovalcem šele takrat, 
ko se bomo prav vsi zavedli pomena dru-
gačnosti, ki nas tako zelo bogati. 
Vesel sem, da je MOL prejemnica tako 
prestižnega priznanja, predvsem pa sle-
dnje potrjuje dejstvo, da Ljubljana nika-
kor ni „trdo“ mesto, v katerem se na vsa-
kem koraku daje prednost kapitalu pred 
človekom, marveč ima lokalna skupnost 
še kako velik posluh za potrebe vseh nje-
nih prebivalcev in obiskovalcev, te po-
trebe pa tudi dnevno udejanja. Seveda 
je v zadnjem času veliko narejenega in 
gradbišča v prestolnici povzročajo ne-
katerim nemalo težav, vendar so koristi, 
katerih so deležni prebivalci ob tem, bi-
stveno večje, predvsem pa osebam s 
kakršno koli oviranostjo napredek, ki je 
zelo opazen, zagotavlja kakovostnejše in 
lažje življenje! 

Sašo Rink, mestni svetnik MOL // Na svečani podelitvi listine

Pa jo je dobila …
5. decembra je v atriju Mestnega muzeja 
v Ljubljani potekala svečana podelitev li-
stine Občina po meri invalidov.

Zveza delovnih invalidov (ZDIS) projekt 
Občina po meri invalidov izvaja že sedem 
let, v tem času pa je listino podelila 10 slo-
venskim mestom (Ajdovščina, Trbovlje, Ra-
dovljica, Velenje, Hrastnik, Radlje ob Dravi, 
Hrastnik, Rogaška Slatina, Slovenj Gradec, 
Zagorje ob Savi in Ljubljana). Predsednik 
ZDIS Drago Novak je povedal, da gre za 
dolgoročni projekt, s katerim se občina za-
veže, da bo dostopna za vse. Pomembno 
pa je, da se je zanj Ljubljana odločila kot 
eno od evropskih glavnih mest. S to listi-
no je namreč lahko primer dobre prakse 
ostalim slovenskim mestom in tudi vsem 
evropskim prestolnicam, je poudaril. 
Tako slavnostni govornik dr. Ivan Svetlik, mi-
nister za delo, družino in socialne zadeve, 
kot tudi župan mesta Zoran Jankovič sta 
poudarila, da je pridobitev listine izjemna 
čast, hkrati pa obveza, da bo Ljubljana 
tudi v prihodnje izvajala ukrepe za izbolj-
šanje kvalitete življenja invalidov. Janković 
se je ob mednarodnem dnevu invalidov, 
ki prejetemu priznanju daje dodatno težo, 
vprašal, ali res potrebujemo konvencijo o 
pravicah invalidov, da to dosežemo. »Ali 
tega ne nosimo v srcu, ali smo pozabili 
na strpnost, toleranco,« sprašuje Janković. 
Da ljubljanska občina na to ni pozabila, 
po njegovih besedah dokazuje prejeto 
priznanje. Župan je za pridobitev listine 
pohvalil izjemno sodelovanje občinskih 

služb, predvsem pa izpostavil prizadeva-
nja Saša Rinka (člana DPLJ), mestnega 
svetnika, ki je v projekt vložil ogromno 
časa in naporov. Tako je župan listino, ki 
mu jo je izročil predsednik ZDIS Drago No-
vak, takoj predal Rinku z besedami: »To je 
tvoja zasluga!«
Svečane podelitve so se poleg predstav-
nikov nevladnih organizacij in mestne 
uprave ter nekaterih svetnikov udeležili še 
minister za okolje in prostor Karel Erjavec, 
direktor direktorata za invalide Cveto Ur-
šič, predsednik sveta vlade za invalide Luj 
Šprohar, predsednik Društva invalidov Lju-
bljana-Center Anton Kastelic ter državni 
svetnik in predsednik NSIOS Boris Šuštaršič, 
ki je pohvalil napore MOL-a pri urejanju 
Ljubljane, prijazne vsem meščanom. 

Mirjam
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To so predvsem dvigala in razne dvižne 
ploščadi ter invalidske sanitarije v javnih 
zgradbah, na avtocestnih počivališčih, 
bencinskih črpalkah, železniških posta-
jah, šolah, rekreacijskih objektih, oddelkih 
trgovin ipd. Ta rešitev zagotavlja dostop 
le omejeni skupini oseb, ki potrebuje po-
sebno opremo in ustrezno dostopnost za 
gibanje z invalidskim vozičkom. Uporabni-
ku, ki poseduje evro ključ, namreč tega ni 
več potrebno iskati pri raznih vratarjih in 
uslužbencih, ampak samostojno in neod-
visno vstopa v kapacitete. 
V tujini je pridobitev evro ključa navadno 
vezana na upravni postopek oziroma zah-
teven postopek v okviru invalidskih organi-
zacij, prosilec pa je dolžan predložiti ustre-
zna dokazila o upravičenosti. Neposredno 
pri dobavitelju ga torej lahko kupijo invalid-
ske organizacije, redkeje pa posamezniki. 
Ta način pridobitve evro ključa zagotavlja, 
da so imetniki slednjih res le tisti, ki so do 
njega upravičeni. Do morebitne zakonske 
ureditve področja je bilo vsled pričetka 
uvajanja tega sistema v Ljubljani in Slove-
niji invalidskim organizacijam predlagano, 
da to pot uberejo tudi one! 
V teku realizacije Akcijskega načrta za ure-
sničevanje in izenačevanje enakih možno-

sti oseb z oviranostmi v Mestni občini 
Ljubljana za obdobje od 2008-
2010 je tudi Mestna občina Lju-
bljana (MOL) začela postopek 
opremljanja predmetnih ka-
pacitet z evro ključavnicami. 
Zaenkrat so to le dvižne napra-
ve v podhodu Ajdovščina, dviga-
lo za gibalno ovirane v Zdravstvenem 
domu Bežigrad in dvižna ploščad na žele-
zniški postaji, v bodoče pa naj bi bili vsi jav-
ni prostori in naprave, namenjeni osebam 
z oviranostmi v MOL, opremljeni s takimi 
ključavnicami. Svet za odpravljanje arhi-
tekturnih in komunikacijskih ovir (SOAKO), 
posebno posvetovalno telo župana MOL, 
bo prav tako pozval vse lastnike gostinskih 
in drugih objektov na območju MOL, da 
le-te opremijo z evro ključem, hkrati pa bo 
v soglasju z NSIOS apeliral na vse občine v 
Sloveniji, naj sledijo temu zgledu. 
MOL je vsled pričetka uvajanja rešitve 
dostopa do objektov, namenjenih ose-
bam z oviranostmi, s pomočjo evro klju-
ča nabavila 300 evro ključev, katere je 
razdelila invalidskim organizacijam, ki 
združujejo osebe z gibalnimi oviranostmi 
in delujejo na območju MOL, v bodoče 
pa naj bi bila to v skladu z zgornjim do-

mena posamezne invalidske orga-
nizacije. 

Če želi investitor svoje prostore 
opremiti z evro ključavnicami, 
se lahko obrne na prodajalca 
evro ključavnic in evro ključev, 

ki je le-te zagotovil MOL-u: JR 
PRODUCT d.o.o., Stegne 7, 1000 

Ljubljana, tel: 01 511 44 82, fax: 01 511 44 
83, GSM: 041 676 110.
Pripominjam, da je MOL z iskanjem do-
bavitelja, ki je bil pripravljen predmetne 
ključavnice in ključe zagotoviti, porabila 
nemalo časa in energije. Vse to pa pred-
vsem zaradi dejstva, ker dobavitelji klju-
čavnic s proizvajalcem niso mogli (morda 
tudi hoteli) najti skupnega jezika, kar pa 
ne pomeni, da lokalni dobavitelj oz. izde-
lovalec ključev ni sposoben zagotoviti do-
bave le-teh!
Počasi, a sigurno, tudi prestolnica sledi 
trendom, ki so v tujini v veljavi že dalj časa, 
veliko pa k temu lahko pripomorete tudi 
člani društva: s predlogi za prilagoditve 
prostorov in opremljanjem le-teh z evro 
ključavnicami, ki jih naslovite na lastnike 
predmetnih prostorov, lahko veliko storite 
zase in vse nas! 

Sašo Rink

Standardizirane ključavnice // Novice iz MOL-a

Uvajanje evro ključev
Evro ključavnica je od leta 1986 standardizirana ključavnica, s katero so opremljeni objekti, namenjeni ose-
bam z oviranostmi, skoraj po vsej Nemčiji, Avstriji, Švici in še v nekaterih evropskih državah. 



13

Župani in županje, vsi sicer deklarirani kot 
zelo socialno čuteči, so se torej neizmer-
no trudili, da bi mestno hišo naredili do-
stopno, a je očitno vedno nekako zmanj-
kalo volje. Predvsem odločnosti župana 
Zorana Jankovića, ki je znal „udariti po 
mizi“, in njegovi volji k urejanju predme-
tne problematike je treba pripisati, da je 
pred kratkim Magistrat postal dostopen 
tudi za gibalno ovirane. 

Dostopnost mestne hiše // Novice iz MOL-a

Obraz mesta je postal prijaznejši 
Magistrat, stavba, kjer domuje pisarna župana Mestne občine Ljubljana in kjer se odvijajo seje Mestnega 
sveta MOL, nedvomno predstavlja tudi obraz prestolnice. Vsi poizkusi, s katerimi je katera koli prejšnja me-
stna oblast na kakršen koli način poizkušala urediti dostopnost mesta funkcionalno oviranim, so namreč ob 
nedostopnosti mestne hiše zbledeli na raven pranja vesti za neudejanjanje enakih možnosti vseh prebival-
cev in obiskovalcev mesta. 

V mestno hišo lahko sedaj dostopamo 
preko vhoda v Zgodovinski arhiv Lju-
bljana, ki je na levi strani vhoda v Magi-
strat (v primeru zaprtih vrat je ob vhodu 
zvonec). Od tod preko manjše dvižne 
ploščadi lahko z glavnim dvigalom pri-
demo v visoko pritličje in prvo nadstro-
pje Magistrata, kjer sta tudi Velika sejna 
dvorana Mestnega sveta MOL in župa-
nova pisarna. Iz prvega nadstropja pa 

// V mestno hišo lahko vstopamo preko vhoda v 

Zgodovinski arhiv.

// Urejene invalidske sanitarije na Magistratu // Z dvigalom lahko sedaj tudi invalidi pridejo k 

županu.

je preko druge dvižne ploščadi urejen 
dostop v sanitarije, prilagojene gibalno 
oviranim, ki so prav tako nova pridobitev 
mestne hiše, in nadstropje, kjer so sejne 
dvorane in bife.
Skratka, poleg ostalih pridobitev je tudi 
obraz mesta nedvomno postal prijaznejši 
in se nam vsaj nekoliko približal. 

Sašo Rink
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Spremenjen prometni režim, ki je povr-
šino „peš cone“ znatno povečal, je spr-
va sicer povzročil veliko negodovanja 
in vroče krvi predvsem med lokalnim 
prebivalstvom, pa tudi nekateri obisko-
valci, vajeni parkiranja pred vhodom 
v želeno destinacijo, niso ostali dolžni 
vročih besed mestni oblasti, a se sedaj 

vse to negodovanje ob novi 
podobi mestnega sredi-

šča zdi le kot oddaljen 
odmev nečesa, za kar 
nismo niti prepričani, 
ali se je res zgodilo.
Od prenove Ciril-Me-
todovega trga, Stritar-

jeve ulice, Mestnega 
trga, Brega in Krakovske-

ga nasipa ter ostalih povr-
šin, ki so sicer ohranile prvotno 

sestavo, so ulice znatno prijaznejše 
tudi za uporabnike invalidskih vozičkov. 
Prostori med granitnimi kockami so na-
mreč ustrezno zapolnjeni, prehodi med 
posameznimi površinami pa so urejeni 
z minimalnimi višinskimi razlikami, ki ne 
predstavljajo večjih ovir.
Zgornje torej potrjuje že omenjeno in 
znano dejstvo, da nam prenovljene 
površine zelo lajšajo gibanje, zaradi če-
sar je vredno potrpeti za čas zapore ali 
dveh, in kasneje bistveno bolj kakovo-
stno uživati okolje, v katerem živimo. 

Sašo Rink

Dostopnost javnih površin // Novice iz MOL-a

Prenova tlakov v 
središču mesta
V zadnjem letu se je središče Ljubljane predvsem vsled prenove stavbnih 
lupin in peščenih površin močno spremenilo. 

Prostori med granitnimi 

kockami so sedaj 

ustrezno zapolnjeni.
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Odsek za pobude 
meščanov MOL na-

mreč s strokovnim 
svetovanjem omogo-

ča meščanom in me-
ščankam Ljubljane kar najvišjo 

stopnjo informiranja in pomoči pri ure-
jevanju ter razreševanju njihovih zelo ra-
znoterih problemov in pobud. Pomagal 
vam bo uveljaviti in dosegati tisto raven 
temeljnih človekovih pravic, ki jih zago-
tavljata slovenska ustava in zakonoda-
ja ter pravna regulativa Mestne občine 
Ljubljana. Dejavnost odseka se namreč 
dnevno potrjuje tudi v spoznanju, da 
so navidez nevidne človekove pravice 
izjemno tesno povezane s socialnimi, 
ekonomskimi in kulturnimi, katerim mo-
rata mestna politika in uprava z občut-
kom prisluhniti. Zato je to pravi naslov, če 
opazite v svoji okolici neurejen pločnik 
ali kakšno drugo oviro, na katero želite 
opozoriti. 

Svoje pobude lahko oddate preko: 
1. telefona:
01 306 12 82; 01 306 11 67;
01 306 10 74; 01 306 11 07
2. telefaxa: 

Pobude meščanov // Novice iz MOL-a

Sooblikujmo Ljubljano
Na tem mestu bi vas rad pozval k aktivnem sooblikovanju podobe Ljubljane.

01 306 10 62; 01 306 12 91
3. elektronske pošte:
pobude@ljubljana.si 
4. redne pošte:
Mestna občina Ljubljana 
Kabinet župana - Odsek za pobude me-
ščanov
Adamič-Lundrovo nabrežje 2 
Ljubljana
5. osebnih obiskov - uradne ure:
ponedeljek: 8-12 in 13-15
sreda: 8-12 in 14-16
petek: 8-12
6. preko spletnega servisa »Pobude me-
ščanov«:
Spletni servis »Pobude meščanov« je in-
teraktivna spletna storitev 
Mestne občine Ljubljane, 
s katero je komunikacija z 
Mestno občino Ljubljana 
še bolj odprta in pregle-
dna.
Preko spletnega servisa 
»Pobude meščanov« lahko 
dostopate do vseh pobud 
in vprašanj, ki jih je MOL 
prejela v obdobju zadnjih 
šestih mesecev. Pobudo 
lahko iščete po lokaciji, ki 

vas zanima, po izbrani tematiki ali po 
obdobju, ko je bila pobuda poslana.
Spletni naslov servisa »Pobude mešča-
nov«: https://urbanizem.ljubljana.si/Pobu-
deMescanov/

OPOZORILO: Storitev spletnega servisa 
»Pobude meščanov« ne nadomešča 
upravnih postopkov, ki jih vodi Mestna 
občina Ljubljana, in so določeni z ve-
ljavnimi zakoni!
Predvsem preko spletnega servisa „Po-
bude meščanov“ boste najlažje detajl-
no opisali in določili lokacijo, na katero 
se vaša pobuda nanaša. 

Sašo Rink

// Pomembni gosti na podelitvi listine Občina po meri invalidov
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»Urbana« pri-
naša največje 
s p re m e m b e 

pri plačevanju 
storitev mestne-

ga potniškega pro-
meta. S kartico je uve-

den sodoben elektronski plačilni sistem, 
ki omogoča brezplačno prestopanje v 
roku 90 minut od plačila prve vožnje. Ob-
čani se lahko odločijo za enotno kartico 
Urbano, ki je rumene barve in prenoslji-
va, z njo pa je mogoče hitro in udobno 
brezgotovinsko plačilo vožnje z ljubljan-
skimi mestnimi avtobusi. S to kartico je že 
mogoče plačati tudi vožnjo z vzpenjačo 
na Ljubljanski grad, v nadaljevanju pa 
bo z njo mogoče plačati še parkirnino 
in storitve v knjižnicah. Kasneje bodo 
uporabniki Urbano lahko uporabili tudi 
ob obisku muzejev, športnih zavodov in 
kulturnih prireditev. 
Lahko pa se odločijo za terminsko kar-
tico, ki je zelene barve in nadomešča 
vse vrste mesečnih vozovnic. Izdana je 
na osebno ime in ni prenosljiva, omo-
goča pa neomejeno število voženj 
na vseh linijah mestnih avtobusov LPP.  

Ljubljanski potniški promet // Novice iz MOL-a

Izognite se gneči z urbano
Ljubljana je med prvimi mesti v Evropi, ki uvaja enotno plačevanje mestnih storitev, saj želijo, da bi bili vsako-

dnevni opravki Ljubljančanov in drugih obiskovalcev še preprostejši, prijaznejši, cenejši in udobnejši.

Razveseljivo je novica, da smo invali-
di, predšolski otroci in še nekateri 
upravičeni do brezplačnega 
zapisa na omenjeno karti-
co. To so:
•	oseba, ki ima zaradi 

izgube, okvare ali pa-
raliziranosti spodnjih ali 
zgornjih okončin ali me-
denice priznano najmanj 
60-odstotno telesno okvaro, 
in spremljevalec, ki jo spremlja;

•	oseba z multiplo sklerozo in spremljeva-
lec, ki jo spremlja;

•	oseba z mišičnimi ali živčno-mišičnimi 
obolenji z ocenjeno najmanj 30-odsto-
tno telesno okvaro in spremljevalec, ki 
jo spremlja;

•	težko prizadeta oseba, ki ji je priznana 
invalidnost po predpisih o varstvu tele-
sno in duševno prizadetih oseb, in spre-
mljevalec, ki jo spremlja;

•	mladoletna oseba, ki je težko tele-
sno ali duševno prizadeta oziroma je 
zaradi izgube, okvare, paraliziranosti 
spodnjih okončin ali medenice ovira-
na pri gibanju, in spremljevalec, ki jo 
spremlja. 

Te osebe morajo prevozniku pred brez-
plačnim zapisom na kartico 

(opravijo ga na blagajni 
LPP na Celovški 160) pre-

dložiti na vpogled od-
ločbo ZPIZ, iz katere je 
nedvoumno razvidna 
upravičenost do brez-
plačne terminske vo-

zovnice.
• predšolski otroci, mla-

doletniki in mlajše polnoletne 
osebe s posebnimi potrebami, upravi-
čenci, ki obiskujejo vrtec ali se šolajo po 
izobraževalnih programih s prilagojenim 
izvajanjem, morajo prevozniku pred brez-
plačnim zapisom terminske vozovnice s 
spremljevalcem na kartico Urbana pre-
dložiti na vpogled originalno odločbo 

// Urbana – pametna kartica

Razveseljivo je novica, 

da smo invalidi, 

predšolski otroci in še 

nekateri upravičeni do 

brezplačnega zapisa 

na omenjeno kartico.
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Zato je boj proti nasilju 
nad ženskami sredi-
šče dogajanj pri Svetu 

Evrope, saj gre za kršitev 
osnovnih človekovih pra-

vic ter za enakopravnost žensk 
in moških. Ta boj mora biti prednostna 
naloga na vseh ravneh, z izvoljenimi 
predstavniki državljank in državljanov 
na državni, regionalni in lokalni ravni. 
Slovenija se dejavno vključuje v razvoj 
zakonodaje za boj proti različnim obli-

Ustavimo nasilje nad ženskami // V središču

Groza za domačimi 
zidovi
Ob 25. novembru, ki je mednarodni dan boja proti nasilju nad ženska-
mi, je Sandra Barnes (Velika Britanija, EPP/CD), evropska poročevalka 
Kongresa lokalnih in regionalnih oblasti, o nasilju nad ženskami javnosti 
sporočila, da je nasilje glavni vzrok smrti pri ženskah med 19. in 42. letom 

starosti po vsem svetu, celo pogostejši kot prometne nesreče in rak. 

Zavoda RS za šolstvo o usmeritvi v pro-
gram vzgoje in izobraževanja skladno z 
Zakonom o usmerjanju otrok s posebnimi 
potrebami (ZUOPP -UPB1, Ul.RS št. 3/07). 
Po mestu je veliko število prodajnih 
mest, poleg tega pa še okrog 40 urba-
nomatov, na katerih je mogoče: naložiti 

dobroimetje, preveriti stanje na kartici 
in natisniti izpis stanja. Z urbanomatom 
»se pogovarjamo« s pomočjo zaslona, 
občutljivega na dotik. Gumbi za izbiro 
postopkov se pojavljajo na zaslonu, kjer 
nanje tudi pritisnemo. 

Jože Globokar

kam nasilja nad ženskami. Ta je prine-
sel kar nekaj pozitivnih premikov, ven-
dar objavljeni podatek, da v Sloveniji 
vsaka četrta ženska doživlja eno ali več 
zlorab hkrati, ne bi smel nikogar pustiti 
ravnodušnega. 
Zakon o preprečevanju nasilja v družini 
v 6. členu organom, organizacijam in 
nevladnim organizacijam določa dol-
žnost prijave centru za socialno delo, 
policiji ali tožilstvu, če pri svojem delu 
zvedo za okoliščine, na podlagi katerih 

je mogoče sklepati, da se nad osebo 
izvaja nasilje. Izjema je primer, če žrtev 
temu izrecno nasprotuje, in ne gre za 
sum kaznivega dejanja, ki se preganja 
po uradni dolžnosti (policija, tožilstvo). 
Zakon nalaga posebno skrb pri obrav-
navanju nasilja in nudenju pomoči 
žrtvam nasilja: otrokom, starejšim ose-
bam, invalidom in osebam, ki zaradi 
osebnih okoliščin niso sposobne skrbeti 
zase. 
In kako se invalidska društva, združenja 
in zveze vključujemo v nudenje dolžne 
pomoči in podpore, ki nam jo nalaga 
Zakon o preprečevanju nasilja v druži-
ni? V Društvu VIZIJA smo po ustanovitvi 
prioritetno razvili programe za gibalno 
ovirane osebe na področjih, kjer smo 
ugotovili interes in potrebo, predvsem pa 
primanjkljaj posebnih programov za žen-
ske in starejše z gibalno oviro. Pričeli smo 
z jasnimi cilji in nalogami, med katerimi 
je tudi pomoč gibalno oviranim ženskam 
z izkušnjo nasilja v družini. Raziskava na 
tem področju je pokazala visok odstotek 
vseh vrst nasilja nad njimi in velik pro-
blem zaradi invalidnosti, saj niso imele 
možnosti umakniti se v varen prostor: 
nobena varna hiša v Sloveniji namreč 
ni bila arhitekturno, prostorsko in tehnič-
no opremljena za uporabnice vozičkov. 
Zato smo pri izvajanju posebnega soci-
alnega programa, narejenega v ta na-
men, v sodelovanju z Društvom SOS-te-
lefon za ženske in otroke – žrtve nasilja, 
načrtovali realizacijo nakupa varnega 
stanovanja in prilagoditev vsaj ene var-
ne hiše v Sloveniji, ki bo lahko sprejemala 
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tudi uporabnice vozičkov s tako izkušnjo. 
Z veliko truda in sodelovanja drugih lju-
di, ki so razumeli naša prizadevanja, sta 
se načrta pri obeh društvih uresničila. 
Realizirali smo investicijski program za 
nakup varnega stanovanja, ki smo ga 
na željo žensk imenovali HIŠA ZAUPA-
NJA. V časovnem razmiku nekaj več kot 
dveh tednov je tudi Društvo SOS-telefon 
iz Ljubljane na drugem koncu Slovenije 
odprlo prvo varno hišo v Sloveniji, ki je 
prilagojena za sprejem uporabnic vozič-
kov. Programa obeh društev sta novost 
v slovenskem prostoru in se že izvajata. 

Glede na vsebino se izjemno dobro do-
polnjujeta, kar je dosežek petletnega 
uspešnega sodelovanja. 
To štejemo za velik uspeh, saj smo v Slo-
veniji šele po 20-letih dela na področju 
nasilja nad ženskami in otroki dosegli, 
da so tudi gibalno ovirane ženske s 
področja cele Slovenije končno dobi-
le enako možnost za odhod iz nasilne-
ga okolja. Sedaj se bo lahko sestajala 
skupina za samopomoč, lahko bomo 
organizirali začasno namestitev in po-
nudili pomoč ali pa bomo organizirali 
namestitev v drug arhitekturno prilago-

jen varen prostor na tajni lokaciji v okvi-
ru delovanja druge organizacije. 
Organizacije, ki delujejo na področju 
nasilja, so se povezale v Zvezo za nena-
silje. V dnevih mednarodnega boja pro-
ti nasilju nad ženskami v sodelovanju 
Ministrstva za notranje zadeve in Policije 
poteka kampanja s številnimi akcijami, 
ki pozivajo k ukrepanju. Plakat in kartica 
s številko 113, kamor lahko prijavite nasi-
lje, sta namenjena ozaveščanju javnosti 
o prijavi nasilja nad ženskami. 
Sprejeti zakoni, ukrepi in številne akci-
je v podporo ženskam in otrokom – žr-

tvam nasilja v druži-
ni, bodo samo črke 
na papirju, če jih ne 
bomo uporabili v pra-
ksi. Kot invalidska or-
ganizacija želimo, da 
bi bili z medsebojnim 
sodelovanjem drugih 
invalidskih organizacij 
v pomoč in podporo 
vsem, ki za zidovi do-
mačega okolja preži-
vljajo različne zlorabe. 
Žrtvam nasilja pre-
dlagamo, da poišče-
jo pomoč pri zaupni 
osebi znotraj svojega 
društva, pokličejo nas 
(društvo Vizija) ali brez-
plačni zaupni SOS-te-
lefon 080 11 55. 

Društvo VIZIJA,

J. Kralj

// Otvoritev varnega stanovanja v Slovenskih Konjicah
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Delovni sestanek v Ribnici // Sodelovanje z občinami

Skoraj brez županov 
5. oktobra je Društvo paraplegikov ljubljanske pokrajine pripravilo 
medobčinsko srečanje članov širšega dobrepoljsko-ribniško-koče-
vskega območja s predstavniki lokalne oblasti ter predstavniki CSD-jev 
in ZZZS-jev. Na sestanku so s strani društva sodelovali predsednik Gre-
gor Gračner in podpredsednica Mirjam Kanalec ter socialni referent 
društva Rafko Jurjevčič, področje dostopnosti objektov in okolja pa je 
predstavil arhitekt Zveze paraplegikov Slovenije Matjaž Planinc.

Društvo paraplegikov ljubljanske pokra-
jine pokriva kar veliko območje in ima 
zato tudi veliko članov. Vendar pa to 
ni in ne sme biti ovira, zaradi katere si v 
društvu ne bi prizadevali, da bi se prav 
vsak posameznik aktivno vključil v do-
mače okolje. Pri izpolnjevanju te naloge 
so nam v veliko pomoč tudi socialni po-
verjeniki s posameznih področij, ki pred-
stavljajo dragoceno vez med društvom 
in njegovim člani v domačem okolju. 
Nikakor ni dovolj, da bi si zgolj invalidi 
prizadevali za prilagoditev v obstoje-
čem okolju. Potrebno je negovati sode-
lovanje z občinami in strokovnimi služ-
bami, ki rešujejo težave in stiske naših 
članov. S tem mislim predvsem centre 
za socialno delo, zdravstvene skupnosti, 
domove starejših občanov in podobno. 
Vsi ti nam pogosto priskočijo na pomoč. 
Vendar pa je za odpravljanje določe-
nih težav potrebno tudi občasno med-
sebojno usklajevanje in dogovarjanje. 

In prav to je bil namen letos že drugega 
medobčinskega srečanja članov z žu-
pani in strokovnimi službami. Na načr-
tovanem delovnem sestanku smo želeli 
od županov ter predstavnikov lokalnih 
enot CSD in zdravstvenih skupnosti sliša-
ti odgovore na naša, za gibalno ovira-
ne občane pomembna 
vprašanja in opažanja.
Vabilu se je odzvala veči-
na članov DPLJ ter pred-
stavniki CSD in ZZZS iz ob-
čin Dobrepolje, Kočevje, 
Loška dolina, Sodražica, 
Ribnica in Velike Lašče. 
Kaj pa župani? Njihova 
udeležba je bila tokrat 
porazna. Razen dobre-
poljskega župana in pod-
župana Sodražice kljub 
pravočasnim vabilom in 
izrečenim obljubam ni 
uspel priti nihče od njih. 

Ja, to je najbolj resnično ogledalo ob 
poplavi izrečenih besed o posebni skrbi 
za invalide v vseh občinah. 
Delovno srečanje, ki je potekalo 5. ok-
tobra v Ribnici, smo pričeli tako, da 
smo gostom predstavili delovanje na-
šega društva. Predsednik društva Gre-
gor Gračner je prikazal široko paleto 
programov in dejavnosti, ki jih društvo 
izvaja v korist svojih članov. Dotaknil se 
je tudi občutljive teme odzivnosti na raz-
pise in financiranja programov po po-
sameznih občinah. Uspešnost izvajanja 
celostne rehabilitacije članov namreč 
ni odvisna le od sredstev FIHA, temveč 
se večinsko, kar približno 65%, financira 
iz sredstev, ki jih društvo pridobi na osno-
vi budnega spremljanja ter odzivanja 
na različne razpise. Nato je podpredse-
dnica društva Mirjam Kanalec poleg fi-
nančnih programov predstavila še vrsto 
dejavnosti, brez katerih društvo ne more 

// Vabilu se je odzvala večina članov DPLJ.
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uspešno delovati. Saj jih poznamo: pre-
vozi, osebna asistenca, šport, izobraže-
valni programi … 
Mislim, da je razumljivo in pravilno, da 
gibalno ovirani pristojne opozorimo na 
grajene ovire, ki otežujejo polnopravno 
vključevanje v družbo. Zato je naš arhi-
tekt na Zvezi Matjaž Planinc kot že mno-
gokrat doslej poudaril potrebo po skrb-
nem izvajanju zakonodaje o grajenem 
okolju. V pogovoru smo se lahko nato 
prepričali, da stvari kljub zapisanemu v 
zakonodajo, v resnici pogosto niso ta-
kšne, kot bi lahko bile. Zato je potrebno, 
da smo invalidi pozorni na praktično iz-
vajanje tega dela zakonodaje.
Rafko Jurjevčič, društveni socialni refe-
rent, je zbrane opozoril, da je pri ljudeh, 
ki potrebujejo medicinsko rehabilitaci-
jo, medicinsko-tehnične pripomočke, 
obnovitveno rehabilitacijo ali zdravlje-
nje, potrebno upoštevati tudi njihovo 
vključevanje v socialno okolje, kulturne 
in socialne aktivnosti. V ta namen je po-
trebno spodbuditi večje sodelovanje 
med različnimi ustanovami s področja 
zdravstva, sociale, kulture, šolstva, špor-
ta ter drugih sfer javnega in zasebnega 
življenja. Le tako lahko namreč pride do 
izraza prava socialno-medicinska reha-
bilitacija, ki bo več kot le rehabilitacija 
okvarjenih delov telesa, pri kateri smo 
invalidi največkrat prikrajšani za socialni 
del svojega življenja. 
Najpomembnejši del srečanja se je pri-
čel šele z vprašanji, mnenji in opažanji 
naših članov. Izstopale so težave ob sta-
novanjski problematiki v Ponikvah in Ko-

čevju, neurejenih dostopih v zdravstve-
ne domove, centre za soc. delo, enote 
Zdravstvene skupnosti, sedeže občin ipd. 
Prav tako je bilo nekaj nejasnosti okoli pri-
dobitve medicinsko-tehničnih pripomo- 
čkov in opozoril zaradi neurejenih par-
kirnih prostorov za invalide. Presenetilo 
me je mnenje enega od invalidov, da je 
na tem področju zaznati vse večjo ne-
strpnost do invalidov in njihovih potreb. 
Verjel sem, da smo Slovenci kot narod to 
že prerasli, pa očitno ni tako. Škoda!  
Ob kopici odprtih vprašanj smo vsi pri-
sotni izrazili pripravljenost za resno in 
konkretno sodelovanje pri iskanju reši-
tev. 
Po več kot dvournem konstruktivnem 
pogovoru in iskanju poti do še uspešnej-
šega sodelovanja smo domov odhajali 
z mešanimi občutki. Izkazalo se je, da 
so podobni sestanki na terenu nujno 
potrebni, saj sicer dobronamerna pri-
pomba posameznika pogosto ni sliša-
na. Obenem pa smo spoznali, da bo v 
prihodnje prav na tem območju s strani 
društva potrebno navezati še konkre-
tnejše sodelovanje in iskati nove poti za 
ureditev odprtih vprašanj

Rafko in Mirjam

Rafko Jurjevčič,
socialni referent DPLJ:
»Velik problem je mo-

bilnost, dostopnost, kar 
posledično vodi v osamlje-

nost, zaprtost v svoje bivanjske prostore. 
Stanovanjski problem ni le dostopnost v 

kopalnico, ampak če je nekdo dan za 
dnem zaprt v četrto nadstropje. Nič mu 
ne pomeni, da je znotraj stanovanja vse 
dostopno, če nima možnosti, da pride 
med druge občane, krajane. Te stvari 
moramo gledati bolj široko, bolj z občut-
kom. In moramo vztrajati, dokler ne naj-
demo kake rešitve.«

Janez Pavlin,
župan občine Videm-
Dobrepolje: 

»Občina dobro sodeluje 
z društvom. Na področju 

arhitekturnih ovir imamo le še dva pro-
blema, to sta pošta in občinska zgradba, 
kar bomo uredili v okviru urejanja ob-
činskega trga. Ob občinskem prazniku 
bo tudi letos organizirano tekmovanje v 
streljanju, potem pa še šahovsko tekmo-
vanje v Ponikvah. Dejansko bo občina 
sponzor teh dveh prireditev. Hvala Zlatku 
Bernašku in njegovim sodelavcem za iz-
redno angažiranje. Včasih je za odpravo 
kakšnega problema potrebna samo do-
bra volja.«

Helena Struna,
predstavnica ZZZS 
Kočevje:

»Kar se tiče arhitek-
turnih ovir oziroma do-

stopnosti izpostav ZZZS-jev, je stavba 
v Grosupljem nedostopna za gibalno 
ovirane, vendar pa je pripravljen idejni 
projekt za postavitev dvigala. Problem 
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je, ker so tam tudi drugi solastniki. V Rib-
nici je izpostava v okviru zdravstvenega 
doma, kjer je dostop urejen tudi z dviga-
lom. V Kočevju je vhod v stavbo urejen s 
klančino, vendar pa so prostori v 1. nad-
stropju. V pritličju je zato zvonec, kjer 
uporabnik lahko pozvoni, uslužbenci 
pa se odzovejo, pridejo do zavarovan-
ca in uredijo problem. Druge izpostave 
so dokaj urejene. Ni pa dostopna še iz-
postava v Cerknici, vendar načrtujemo 
postavitev dvigala, ki je zaradi starosti 
stavbe pod vprašajem.«

Danica Fegic,
predstavnica CSD-ja 
Kočevje:

CSD Kočevje pokriva ve-
liko teritorialno območje, 

tudi občino Kostel in Osilnico. To je po-
dročje 600 km2, redko naseljeno. Iz tega 
izhaja tudi problem pri delu CSD-ja. Po-
slovni prostor imamo zaenkrat v stavbi 
zdravstvenega zavarovanja. Dostop je 
za silo urejen, vendar smo podnajemni-
ki, zato na to nimamo vpliva. Smo pred 
preselitvijo v nove prostore, kjer so bili 
upoštevani vsi standardi za dostopnost 
vključno s parkirnim mestom za invali-
de in dvigalom. Štirje uporabniki – člani 
društva so se v preteklosti že obrača-
li na center zaradi enakih vzrokov kot 
zdravi občani. Center pomaga v okviru 
svojih možnosti, tudi pri kakih manjših 
adaptacijah, vendar pa Zakon o soci-
alnem skrbstvu ne dopušča pomoči v 
višini več tisoč evrov.«

Majda Vrh,
predstavnica CSD-ja 
Ribnica:

»CSD Ribnica pokriva 
občino Ribnica, Loški po-

tok in Sodražica. Opravlja enako dejav-
nost kot CSD Kočevje. Center pokriva še 
pomoč družini na domu za občino So-
dražica in Ribnica. Člani društva poznajo 
storitev, vendar je ne koristijo. Kar se tiče 
arhitekturnih ovir, je občina Ribnica ver-
jetno med najslabšimi. Na to je bil cen-
ter že večkrat opozorjen s strani članov 
društva, še posebej Slavka Ivančiča. Ni 
klančin, pločniki so preozki. Odraz tega 
je tudi center v Ribnici, ki deluje v 2. nad-
stropju, kamor invalidi ne morejo, vendar 
pa smo vedno na razpolago z osebnimi 
obiski. Žal zaenkrat druge rešitve ni.«

Andrej Pogorelc,
podžupan občine 
Sodražica:

»Ločnica med zdravimi 
in osebami, ki se znajde-

jo na invalidskem vozičku, je zelo majh-
na. Tega se zavedamo tudi v občini 
Sodražica. V vsem obdobju, kar občina 
deluje, smo naredili veliko na področju 
odpravljanja arhitekturnih ovir. Mogoče 
je občinska stavba tista, na katero smo 
najmanj ponosni. Zgradili smo sicer klan-
čino, da je mogoče priti v stavbo do 
domofona in poklicati uslužbence, ven-
dar je to stara zgradba in ne dopušča 
večjih posegov. Kar se pa tiče ostalih in-
vesticij in rekonstrukcij, so vse v skladu z 

zakonom o dostopnosti javnih objektov. 
Še posebej smo ponosni na obnovljeno 
zdravstveno postajo, kjer sta splošna in 
zobna ambulanta. Ta zgradba popol-
noma ustreza zahtevam o dostopnosti 
objektov za gibalno ovirane osebe. Pred 
kratkim smo tudi rekonstruirali trg, kjer 
smo se zavedali problema dostopnosti 
in invalidskih parkirišč ter dostopov do 
zgradb. 
Občino čakajo še novi izzivi – v načrtu 
imamo gradnjo nove športne dvorane, ki 
bo omogočala vsem občanom, tudi in-
validom, da se bodo lahko rekreirali.
Razpisi in pridobitev sredstev so pač zo-
prne stvari, vendar vedno obstajajo tudi 
sredstva župana in druge poti. Za člane 
društva so ugodnosti za organizacijo ra-
znih prireditev. Z dobro voljo je mogoče 
narediti veliko.«

Alenna Clara,
strokovna delavka, 
posebni socialni zavod 

Prizma Ponikve:
»Zavod je bil sprva ustano-

vljen za gibalno ovirane osebe, vendar 
smo v situaciji, ko imamo klančino brez 
dvigal. Zato je Zavod začel sprejemati 
širok spekter populacije. Sedaj imamo 
novo stavbo v neposredni bližini. Predvi-
deva se, da bo odprta v spomladanskih 
mesecih, in takrat bo zopet možno spre-
jemati gibalno ovirane osebe. Društvo 
in Zavod že sodelujeta, problemi članov 
društva, ki bivajo v Zavodu, so znani in 
se sprotno rešujejo.«
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Ana Vesel,
patronažna sestra ZD Ve-
like Lašče in ZD Ribnica:
Patronažna sestra se je se-

stanka udeležila predvsem 
zato, da se seznani s problemati-

ko in spozna člane.

Slavko Ivančič,
občan Ribnice:
»Res je, da je v ZD Ribnica 

dostop mogoč z dvigalom, 
vendar v stavbi ni niti enih 

sanitarij za invalide. Drugi problem so in-
validski parkirni prostori, ki jih zasedajo ne-
invalidi. Škoda je, da danes ni povabljen 
komandir policijske postaje. Potrebno bi 
ga bilo vzpodbuditi, da policiste pošlje 
na parkirišča, kjer so označena invalidska 
mesta. Pozval bi komunalo, da bi obnovi-
la oziroma ponovno pobarvala parkirišča 
za invalide, da bi bila bolj vidna. Problem 
je tudi Miklova hiša, ki je popolnoma ne-
dostopna za gibalno ovirane. Ni možno-
sti, da bi prišel invalid na vozičku v župa-
novo pisarno, ni niti zvonca. Tudi pločnik 
je 15 cm visok. To so problemi, s katerimi 
se srečuje občan Ribnice.«

Ivan Lisac,
občan Kočevja:
»ZD Kočevje je dostopen 

z dvigalom, če pa bi člo-
vek na vozičku hotel priti v 

laboratorije, mora premagati tri stopnice 
ali prestrmo klančino. Občinska stavba 

je zelo stara in popolnoma nedostopna. 
Nova športna dvorana je urejena za gi-
balno ovirane osebe, star fizkulturni dom 
pa ne. Pri vhodu bi bilo potrebno po-
staviti klančino, da je možen vsaj vstop 
v zgradbo. V notranjosti pa bi z eno-
stavnim dvigalom omogočili invalidom 
dostop do galerije, kjer bi lahko gledali 
tekme. Kljub veljavni zakonodaji so ploč-
niki oziroma prehodi med cestiščem in 
pločnikom, ki so se pred kratkim gradili, 
neurejeni.«

Zlatko Bernašek,
občan Dobrepolja:
»Moti me nestrpnost, ki 

ga ima okolje, v katerem 
živim, do invalidov. Dostop 

do fizioterapije v Velikih Laščah je urejen 
s klančino. Pojavlja se problem s parkira-
njem. Dostop do pošte v Velikih Laščah in 
parkirišče sta urejena.«

Nada Begič,
občanka Kočevja:
»Živim v lastniškem sta-

novanju v 5. nadstropju. 
Ker sem vezana na invalid-

ski voziček, tudi po par mesecev ne grem 
iz stanovanja. Že več let se trudim, da bi 
uredila stanovanjski problem. Tudi pred-
stavniki društva so bili večkrat v dogovorih 
z občinsko oblastjo in predstavniki CSD-
ja, vendar zaenkrat rešitve ni. Pripravljena 
sem stanovanje zamenjati z drugim do-
stopnim ali ga prodati in kupiti drugega, 

vendar je v Kočevju malo ustreznih stano-
vanj za gibalno ovirane, poleg tega tudi 
ni kupcev stanovanja.«

Martina Nedeljkovič,
občanka Velikih Lašč:
»Klančina za v glasbe-

no šolo je malo prekrat-
ka. Vhod v občinsko stav-

bo Velike Lašče je onemogočen, ker je 
klančina neuporabna. Parkirni prostor 
pred ZD Velike Lašče je točno nad ja-
škom za meteorne vode, zato je v času 
dežja in naliva poln vode. Pred edino 
trgovino v Velikih Laščah, kjer je urejen 
dostop, je vedno postavljen avtomobil, 
kljub temu da tam ni znaka za parkira-
nje. V OŠ je stopniščni vzpenjalec, tako 
da je dostop v višja nadstropja omogo-
čen. So še manjše stvari, ki ne predsta-
vljajo velikih finančnih stroškov, potrebu-
jejo le malo posluha. Urejen je dostop 
do ZD in lekarne.«

Emil Palameta,
občan Velikih Lašč: 
»Pred tremi leti sem se 

preselil v hišo. Z ženo še 
vedno odplačujeva posoji-

lo in ga bova še naslednji dve leti. Trenu-
tno je od ceste do vhoda makadamska 
pot, ki je za voziček zelo neprimerna. V 
snegu in dežju je pot še slabša. Želel bi, 
da se ta pot uredi z asfaltom ali tlakovci, 
vendar pa zaradi slabega finančnega 
stanja tega sam ne zmorem.« 
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Tiskovna konferenca v Kočevju // Sodelovanje z občinami

Demokratična družba naj zagotovi 
enake možnosti za vse 
14. oktobra smo se predstavniki Društva paraplegikov ljubljanske pokrajine (DPLJ) odzvali povabilu župana 
občine Kočevje Janka Vebra na novinarsko konferenco. Na njej so predstavniki DPLJ predstavili društvo, zlasti 
posebne socialne programe, ki jih društvo izvaja, in opozorili na arhitekturne ovire v občini Kočevje, ki še ve-
dno nastajajo kljub veljavni zakonodaji.

Kakor odgovor na medobčinsko srečanje 
v Ribnici je župan občine Kočevje Jan-
ko Veber sklical novinarsko konferenco s 
predstavniki našega društva. Njen namen 
je bil preko medijev predstaviti delovanje 
društva DPLJ ter organizacijo 1. kegljaške-
ga turnirja paraplegikov in tetraplegikov v 
Kočevju. Poleg tega je bilo to srečanje tudi 
prvi korak v smeri tesnejšega sodelovanja 
z namenom izboljšanja dostopa za gibal-
no ovirane in za iskanje rešitev problemov 
članov, ki živijo v kočevski občini. Novinar-
ske konference se je udeležilo kar ne-
kaj novinarjev iz časopisnih in 
radijskih hiš. 
Po županovih pozdrav-
nih besedah je predse-
dnica Skupščine ZPS in 
podpredsednica DPLJ 
Mirjam Kanalec sprego-
vorila o 40-letnici Zveze 
paraplegikov Slovenije in 
predstavila naše društvo. Ob tem 
se je osredotočila na posebne socialne 

programe, ki predstavljajo prioriteten pro-
gram društva. »Arhitekturne ovire 
v grajenem okolju na koče-
vsko-ribniškem področju 
kljub veljavni zakono-
daji še vedno nasta-
jajo,« je opozorila 
Mirjam. »V občini 
Kočevje so nepri-
merni celo neka-
teri novejši robniki 
pločnikov, prestrma 
je klančina pri labo-

ratoriju v ZD, pov-
sem nedostopni sta 

občina in upravna eno-
ta, prav tako je onemogočen 
vstop v Fizkulturni dom, ki bi ga 
lahko uredili z manjšim pose-
gom – klančino. Glede na to, 

da imate v občini paraolimpijca, 
ki trenira v tej dvorani, bi to res lahko 

uredili,« je še dodala.
Kot socialni referent društva sem obširneje 

predstavil način in cilje socialnega delo-
vanja. Poudaril sem, da mora demo-

kratična družba zagotoviti ena-
ke možnosti za vse, tudi za 

invalide. Pomembno pri 
vsem tem pa je dobro 
medsebojno sodelova-
nje, da družba prisluh-
ne potrebam šibkejših 
članov. Invalidi, tele-
sni ali duševni, ki živijo 

med nami in z nami, so 
še vedno obravnavani kot 

nekakšna posebnost. Vklju-
čenost v družbo se sicer izbolj-

šuje, menim pa, da morajo 
vsa naša razmišljanja postati 
skupna, da so potrebe, ki 
jih imajo in ki so drugač-
ne od naših, vključene v 
sistemske rešitve, v skupno 
življenje. Prav je, da se in-
validi zavedamo, da smo del 
družbe in da brez našega sode-

Janko Veber: »Naš namen 

je izboljšati sodelovanje 

z Društvom paraplegikov 

ljubljanske pokrajine. To 

sodelovanje je usmerjeno v 

dve smeri: eno je na izvajanju 

programov, drugo pa 

odpravljanju arhitekturnih ovir 

v javnem grajenem okolju.«

Rafko: »Velikokrat 

ne gre samo za 

arhitekturne, ampak 

tudi miselne ovire.«
Slavko: 

»Osveščanje 

ljudi poteka 

prepočasi.«
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lovanja ne morejo uspešno reševati 
stvari, ki nas neposredno za-
devajo. 
Naš član Slavko Ivan-
čič je ob tej priložnosti 
predstavil prizadevanja 
in organizacijo prvega 
vseslovenskega keglja-
škega srečanja paraple-
gikov. Turnir v kegljanju se 
je odvijal 17. oktobra ob občin-
skem prazniku na kegljišču v Gaju v Ko-
čevju. Župan je izrazil je željo, da bi turnir 
postal tradicionalen, potekal pa naj bi 
vsako leto ob prazniku občine. Slavko je 
opozoril še na zasedena parkirna mesta 
za invalide, za katera bi morali ljudje, ne 
samo zaradi kazni, ampak tudi zaradi kul-
ture, vedeti, da so namenjeni le invalidom.
Seveda smo izkoristili priložnost in župa-

na, njegove sodelavce ter vse prisotne 
novinarje seznanili z različnimi te-

žavami, ki jih imajo naši člani v 
tej občini. Opozorili smo tudi 
na številne arhitekturne ovi-
re in na stanovanjsko stisko 
ter občini ponudili usluge 

arhitekta ZPS za strokovno 
pomoč pri 

odpravi ovir. 
Načeloma smo 

se dogovorili za mo-
žnost našega sode-
lovanja z osnovnimi 
in srednjimi šolami v 
Kočevju pri predstavi-
tvi različnih nevarnih 
situacij, v katerih se 
najpogosteje znajde-
jo prav mladi ljudje.

// Slavko je na tiskovni konferenci vse prisotne povabil na prvi kegljaški 

turnir v Kočevju

Župan je prisluhnil našim besedam in za-
gotovil pomoč pri iskanju rešitev na naša 
opažanja. Povedal je, da nekaterih dej-
stev, ki smo jih na konferenci predstavili, 
doslej ni poznal, zato je bilo tudi zanj to 
srečanje posebna obogatitev. 

Rafko Jurjevčič

Sprehod čez dogodke // Sociala

Podobo svojo na ogled postavim!
Saj poznate ta Prešernov verz. Prišel mi je na misel v teh dneh, ko se vsi oziramo nazaj v iztekajoče se leto. 

Tudi v našem dru-
štvu preverjamo, 
kako nam je šlo, 

česa se lahko ve-
selimo, kaj bi morali 

narediti drugače, bolj-

še, za več povezanosti in sodelovanja 
med vsemi člani. Svoje socialno delo 
in prizadevanja primerjam z mostom, ki 
povezuje dva različna bregova iste reke. 
Na enem bregu najdem različne stiske 
in odprta vprašanja posameznih članov, 

na drugi strani pa številne predpise in 
zakonodajo, ki nam nikoli ne dovoljujejo, 
da bi ravnali tako, kot bi si želeli. Vedno 
je potrebno iskati rešitev, kjer bo »volk sit 
in koza cela«. Tako je bilo že včasih in do 
danes se ni prav veliko spremenilo. De-

Mirjam: »Občini 

Kočevje 

ponujamo usluge 

arhitekta ZPS in 

naše izkušnje 

pri odpravi 

arhitekturnih ovir.«



25

janske potrebe in vsakodnevno življenje 
se največkrat razlikujeta od zakonoda-
je, ki določa našo socialno varnost. No-
bena družba, tudi slovenska ne, ni tako 
bogata, da bi zmogla v celoti zadovoljiti 
vse naše potrebe, za katere trenutno me-
nimo, da so upravičene. Iz tega sledi pre-
prosto spoznanje, da se moramo opirati 
na lastne moči, da moramo tudi sami 
prispevati k reševanju naših specifičnih 
problemov. Zato je potrebno stalno spre-
mljanje in primerno odgovarjanje na vsa 
odprta vprašanja. Če omenim le nekate-
ra pomembnejša dogajanja v letu 2009, 
potem moram pričeti pri skrbi za preven-
tivo zdravja. 
Se še spomnite, da ste bili povabljeni 
k pregledu krvi, krvnega tlaka, sladkor-
ja in holesterola v januarju? Tisti, ki ste 
se odzvali, ste v večini izvedeli, da kar 

dobro skrbite za pravilna razmerja teh 
vsebnosti. Nekateri pa ste bili opozorjeni 
na več pazljivosti.
V veliko veselje nam je bilo, da smo lah-
ko ob pomoči občine Trbovlje poma-
gali našemu članu pri izbiri poklica in 
nadaljevanju šolanja. 
Kar nekaj naporov in volje je bilo treba 
vložiti tudi pri realizaciji izgradnje dvi-
gala v Zasavju. Izkazano prizadevanje, 
veselje in hvaležnost tega člana nam 
dokazuje, da se je bilo vredno potruditi 
in mu pomagati. 
Letošnje leto smo bili bolj kakor doslej 
dovzetni za vaša vztrajna stanovanjska 
vprašanja. Društvo vam neposredno 
ne more pomagati, saj ne razpolaga 
s stanovanji. Smo pa zelo konkretno in 
jasno zahtevali od odgovornih v vaših 
občinah, naj se stanovanjsko vprašanje 

primerno reši. Ob tem moram povedati, 
da smo se tudi v društvu česa naučili. 
Naša posebna skrb so člani, ki živijo v 
domovih za ostarele. Obiskujemo jih in 
vabimo medse. Letos smo jim pripravili 
vikend letovanje v Semiču, osemdnev-
no počitnikovanje v Pacugu in še eno-
dnevni izlet na Vršič in v Trento.
V zavedanju in z namenom, da smo tudi 
invalidi del družbe in da želimo prispe-
vati svoje izkušnje za boljše medsebojne 
odnose, smo spomladi povabili župane 
in socialne službe notranjskih občin na 
delovni sestanek na Vrhniko. Podoben se-
stanek je bil oktobra tudi za področje do-
brepoljsko-ribniško-kočevskega območja 
v Ribnici. Obakrat ste izrazili svoja opaža-
nja in slišali nekaj obljub, da se bodo vsaj 
nekatere stvari uredile. Predvsem pa smo 
vsi skupaj spoznali, kako zelo so za boljše 

// Rafko: »S posebno pozornostjo in voljo občasno obiščem Zavod v Poni-

kvah.«

// Vsega dela socialni referent ne bi zmogel, če ne bi imel ob sebi pridnih in 

zavzetih sodelavcev – socialnih poverjenikov.
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in to veselje delimo ter množimo drug 
z drugim. Ne pozabimo, da življenje ni 
narejeno iz želja, temveč iz dejanj vsa-
kega od nas!
Čeprav naše glasilo pride med vas le 
dvakrat na leto, vas bomo o dogodkih 
in načrtih v našem društvu tudi v novem 
letu objektivno in celovito obveščali. Se-
veda pa vabimo tudi vas, dragi bralci 
Izziva, da napišete svoja razmišljanja in 
opažanja o vsem, kar se v društvu do-
gaja. Tehtne in podpisane prispevke 
bomo zagotovo z veseljem objavili.
Vesel bom, če boste v prihodnjem letu 
čimbolj zdravi, prijateljsko razpoloženi 
in srečni. To seveda ni odvisno samo od 
vsakega posameznika, a vendarle pre-
cej. Zatorej le pogumno prihajajočemu 
letu naproti, ob bližnjih božičnih prazni-
kih pa se imejte karseda lepo. 

Rafko Jurjevčič

medsebojno razumevanje takšni sestanki 
potrebni. Zato v novem letu načrtujemo 
podobna srečanja še na drugih 
območjih. 
Zelo pomembno se mi 
zdi tudi vsakomeseč-
no srečanje z novimi 
pacienti na Institu-
tu za rehabilitaci-
jo, kjer jim skupaj s 
predstavniki Zveze 
predstavim naše de-
lovanje in raznovrstne 
programe, ki jih izvaja-
mo. Zavedam se, da so na 
začetku neke nove poti dobre in preiz-
kušene informacije zelo pomembne. 
Včasih je potrebno tako rekoč od danes 
do jutri komu priskrbeti tudi vsakodnev-
ni topel obrok na domu. A vsega tega 
dela ne bi zmogel, če ne bi imel ob sebi 
pridnih in zavzetih sodelavcev – social-
nih poverjenikov. Ti sestavljajo mrežo, ki 
se razpleta čez vsa vaša bivališča. Želijo 
vam biti v oporo in pomoč, kadarkoli jih 
pokličete, kadarkoli potrebujete takšen ali 
drugačen nasvet. Redno, vsake tri mese-
ce, se sestajamo, da skupaj iščemo poti, 
in se dogovarjamo, kako naprej. Na teh 
sestankih poverjenikov se znajdejo vedno 
nova vprašanja. Le eno pa je tisto stalno 
in najpomembnejše, ki se postavlja vsa-
kokrat: »Kaj sem naredili v zadnjih mese-
cih za člane na svojem področju? Koga 
sem obiskal? Kje je potrebna pomoč?« 
Seveda so odgovori različni. Tako kot 
smo različni člani društva. Ja, z več va-
šega sodelovanja bi poverjeniki lahko 

naredili mnogo več. Sicer pa rad, koli-
kor mi čas dopušča, koga od vas tudi 

osebno obiščem ter prisluhnem nje-
govim občutkom, kako doživlja 

delovanje društva. S poseb-
no pozornostjo in voljo ob-

časno obiščem Zavod v 
Ponikvah ali pa koga, ki 
sporoči, da je v bolnici. 
Vas zanima še kratek 
socialni utrip društva v 

številkah? Tukaj je! 
Včlanjenih je 305 članov: 

207 moških in 98 žensk. Letos 
smo sprejeli sedem novih članov. 

Z denarno pomočjo smo v stiski poma-
gali 24-krat. Dvakrat smo čestitali ob 
srečnih dogodkih rojstva v družinah čla-
nov. Sedem naših mladih članov je še 
šoloobveznih. Tudi njih občasno obišče-
mo in jim ob novem letu podarimo »že-
pnino«. V domovih 
starejših občanov 
svoj vsakdan preži-
vlja 28 članov. Vse 
smo obiskali in jim 
izročili priložnostna 
darila. Žal smo se 
morali posloviti in 
spremljati na za-
dnji poti kar 13 čla-
nov. Ohranimo jih 
v lepem spominu. 
Verjamem, da je 
v preteklem letu 
za vsakim od nas 
ostalo nekaj, česar 
se lahko veselimo 

Kaj sem naredili v 

zadnjih mesecih za 

člane na svojem 

področju? Koga sem 

obiskal? Kje je potrebna 

pomoč?

// Domski v Pacugu
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Osebna asistenca // Sociala

Samostojno življenje?
Osebna asistenca je pomoč asistenta, potrebna pri tistih aktivnostih, 

katerih posameznica ali posameznik ne zmore opravljati sam 
zaradi fizične, senzorne ali mentalne oviranosti.

Osebna asisten-
ca bi morala biti 

človekova pravi-
ca, urejena na sis-

temski ravni kot ukrep 
za preprečevanje diskrimi-

nacije in segregacije oseb z invalidnost-
mi, ki si z lastno in svobodno izbiro želijo 
neodvisno življenje. Kot taka je priznana 
tudi z nedavno ratificirano Konvencijo 
OZN o pravicah invalidov. Številne so iz-
jave uporabnic in uporabnikov, da se je 
po pridobitvi osebnega asistenta izbolj-
šala kakovost njihovega življenja, in kaj bi 
zanje pomenilo, če bi jim bila ta možnost 
odvzeta zaradi pomanjkanja finančnih 
sredstev. Že kar nekaj časa je v pripra-
vi tudi Zakon o osebni asistenci, ki naj bi 
sistemsko uredil to področje. Do takrat 
pa bo naše društvo v okviru posebnih 
socialnih programov še naprej izvajalo 
tudi program Osebne asistence, nege 
in fizične pomoči, ki morda res ni najbolj 
razširjen program, a zagotovo največji po 
finančni plati. Kot veste, je to program, ki 
ga nudimo na domu, in zajema pomoč 
pri vsakdanjih opravilih, kot so: vstajanje 

iz postelje, oblačenje, nega, druže-
nje, spremljanje k zdravniku, 
spremljanje v trgovino in 
podobno. Opis dela in 
nalog za osebno asi-
stenco je tudi na dru-
štveni spletni strani; če 
koga zanima, kaj točno 
se v okviru tega izvaja, 
lahko pogleda v Pravilnik 
o osebni asistenci.

Pri programu osebne asistence imamo 
poleg že znanih štirih asistentk spet novo 
pomoč. To je Cvetka-Sitka Tominc, ki se je 
zaposlila meseca avgusta. Prosili smo jo, 
naj se predstavi, pa nas je zavrnila, žal.
Ker se število uporabnikov nenehno veča, 
do sedaj je 23 uporabnikov, bomo verje-
tno z novim letom zaposlili še kakšno po-
močnico, saj skušamo po najboljših mo-
čeh ugoditi in zagotoviti tovrstno pomoč 
našim članom.

Če ste morda med tistimi, ki osebno 
asistenco potrebujete, pokliči-

te na društveni telefon in do-
govorili se bomo vse po-
trebno. V veselje mi je, da 
si pomagamo, in upam, 
da je naša pomoč kvali-
tetna, korektna, da je za 

uporabnika zato dan laž-
ji, lepši in bolj pester. 

Ana

Ce ste morda 

med tistimi, ki 

osebno asistenco 

potrebujete, javite in 

dogovorili se bomo 

vse potrebno.

// Naše asistentke
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Prostovoljstvo // Sociala

»Full fajn punce«
Prostovoljsko delo ima velik pomen za razvoj in za prihodnost. Prispeva k 
razvijanju obstoječih sistemov, razvijanju vrednot solidarnosti, socialne-

mu in drugemu napredku družbe, zato ga je potrebno nego-
vati in ustrezno vrednotiti.

Društvo para-
plegikov lju-
bljanske pokra-

jine že vrsto let 
sodeluje z Društvom 

katoliških pedagogov v 
projektu prostovoljnega dela Človek za 
druge, ki poteka od leta 2000 naprej. De-
setletnico smo praznovali 8. oktobra pri sv. 
Jožefu. Silvo Šinkovec, ki je bil eden od idej-
nih vodij pri nastajanju tega projekta, je 
zapisal: »Prostovoljstvo je korekcija sodob-
ne, v svojem bistvu potrošniške in manipu-
lativne družbe. Je korektiv, je osvobajanje, 
je klic k resničnim in spoštljivim odnosom 
… Prostovoljstvo je radost, da smo ljudje, 
hvaležnost za vse, s čimer smo obdarjeni 
in kar lahko naprej podarjamo.«
V desetih letih je 550 prostovoljcev delalo 
z več kot 1000 uporabniki na več kot de-
setih različnih ustanovah. In to je šele prvih 
10 let. Med desetimi ustanovami, s kateri-
mi je sodeloval projekt Človek za druge, 
je tudi Društvo paraplegikov ljubljanske 
pokrajine. Veselimo se sodelovanja tudi v 
naslednjih desetih letih. Naše sodelovanje 

naj bo, kot je zapisal Silvo Šinkovec, radost, 
da smo ljudje in hvaležnost za vse. To pro-
stovoljstvo v svojem bistvu je.
Društvo nudi ljudem različne možnosti za 
opravljanje prostovoljskega dela. Prosto-
voljci – dijaki, študen-
ti in drugi, ki so 
vključeni v pro-
gram, poma-
gajo našim 
članom dve 
uri na teden. 
Prostovoljci 
se vsako leto 
menjajo, le ne-
kateri posamezniki 
ostanejo v progra-
mu Človek za dru-
ge dlje časa. Pa-
raplegiki smo imeli 
to srečo, da sta bili 
Brigita in Maja kar tri 
leta naši prostovoljki 
in Anja dve. Junija 
so končale svoje 
prostovoljno delo. // »Rekrutiranje« prostovoljcev na Pedagoški fakulteti

Ostali so trije prostovoljci: naša stara sablja 
Roman, Marjeta in Mirjana. Marjeta in Mir-
jana sta trenutno na študiju v tujini, vendar 
bosta ob vrnitvi v Slovenijo nadaljevali s 
prostovoljnim delom. 
Septembra smo imeli torej manjko, zato 
smo naredili načrt ozaveščanja in prido-
bivanja študentov za prostovoljno delo po 
fakultetah. Bili smo na Pedagoški fakulteti 
in Visoki šoli za zdravstvo. Predstavili smo 
naše društvo in prostovoljno delo. Predsta-
vitev je bila zelo uspešna, saj smo dobili 
kar šest novih prostovoljk. To je za nas res 
velik uspeh. Iskali so prostovoljce v sloven-
ski šoli, ki ima tisoč učencev, dobili pa le 
eno prostovoljko. Mi smo med petdesetimi 
študenti dobili kar šest prostovoljk. 
Nove prostovoljke so »full fajn« punce, stari 
trije prostovoljci pa so itak carji. Prostovolj-

no delo je že veselo začelo svoje delo. 
Imeli smo prvo supervizijo in obiske pri 
novih uporabnikih. 

Tereza Vrhunc 

Prostovoljstvo je 

radost, da smo ljudje, 

hvaležnost za vse, s 

čimer smo obdarjeni .
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rim se je član Peter Za-
lar želel zahvaliti vsem, 
ki so mu po nenavadni 
nesreči stali ob strani in 
mu vsestransko poma-
gali. Petra je namreč 
pred dvema letoma na-
padla medvedka in ga 
tako hudo poškodovala, 
da je postal tetraplegik. 
Zalarjevi so po nesreči 
bogatejši za mnoga spo-
znanja. Veliko jih je bilo, 
ki so Petru na vse možne 
načine priskočili na po-
moč, zato v nesreči niso ostali sami. Ne 
samo prijatelji in domačini, ampak tudi 
ljudje odprtih rok iz vse Slovenije.
Koncert, ki je v polni dvorani navdušil 
gledalce, so podprli številni pokrovite-
lji in donatorji. Navdušili so vsi, posebej 
bučen aplavz pa so poželi plesalke in 
plesalci na invalidskih vozičkih iz skupine 
Stepnroll. Skupina se je že leta 2005 pred-
stavila slovenskemu odru, letos pa so na 
mednarodnem tekmovanju na Nizozem-

skem osvojili odlično tretje in šesto mesto. 
Tokrat so se predstavili z angleškim valčk-
om, sambo in tangom. 
Na koncertu so se prav vsi odpovedali 
honorarjem, tudi vstop je bil brezplačen. 
No, številni gledalci so lahko dali prosto-
voljne prispevke, ki so jih po koncertu 
namenili Petru. Porabil jih bo za ureditev 
svojega povsem drugačnega življenja 
na invalidskem vozičku. 

Jože Globokar

Za več človečnosti // Sociala

Dobrodelni koncert Petra Zalarja
Telovadnica OŠ Notranjskega odreda v Cerknici je bila 11. oktobra ob dobrodelnem koncertu, ki je bil namenjen 
našemu članu Petru Zalarju, skoraj premajhna. Na tej pestri zabavnoglasbeni prireditvi, ki jo je povezoval dram-
ski igralec Pavle Ravnohrib, so se zvrstili: Cerkniške mažoretke, Notranjski rogisti, skupina Christine, Ansambel 
bratov Štrukelj, Neža in Bine Drobnič, plesalci skupine Stepnroll. 

Posebni gost koncerta je bil kantavtor Adi 
Smolar, eden tistih naših pevcev, ki prav 
gotovo največkrat nastopa na humani-
tarnih prireditvah. Tudi tokrat se je brez 
pomisleka odzval in s svojimi »komadi« 
ter tenkočutnimi besedami še posebej 
obogatil večer.
In to je bil res lep jesenski večer, s kate-

// Posebej bučen aplavz so poželi plesalke in plesalci na invalidskih 

vozičkih iz skupine Stepnroll.

// Peter Zalar in Adi Smolar, ki se vedno odzove 

klicu humanitornosti. 
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»Zakaj si pa tako 
zaskrbljen?« je 

vprašal Jože mo-
jega prijatelja ob 

kozarčku piva. »Kaj ne 
bi bil? Jutri grem z ljubljanskim društvom 
paraplegikov na počitnice, na morje, 
pa sem pri vremenski napovedi slišal, da 
bo v Pacugu kar 40 stopinj v senci!« »Ja, 
saj ti ni treba biti v senci!« ga je hitro 
potolažil Jože. 
Temu pogovoru sem se samo na-
smejal, saj sem vedel da bo za nas 
v Pacugu spet dobro poskrbljeno. 
Res je bilo tako. Poleg krasnega 
vremena ter tople in čiste vode v 
bazenu so k odličnemu počutju bi-
stveno pripomogli naši pridni spremlje-
valci. Tako številne in strokovne ekipe še 
nismo imeli na letovanju. Jih moram kar 
predstaviti! Z nami so bili: višja medicin-
ska sestra Marjana Rupnik, zdravstveni 
tehnik Dejan Pavlin, bolničar-negovalec 
Uroš Rizman, naša osebna asistentka 
Nevenka in pa šofer Milan. Zahvaljujem 
se vsem, saj so nam bili neprestano v po-

Domski na morju // Sociala

V morsko vodo po štiridesetih letih
»Kako hitro čas beži,« sem pomislil, ko sem sredi julija prejel vabilo DPLJ. Namenjeno je bilo vsem, ki bivamo 
v domovih za starejše občane. Spet so se nas spomnili in nas povabili kar na osemdnevno počitnikovanje v 

Pacug. Še polni lepih spominov z lanskega druženja ob morju se bomo zopet lahko predajali 
soncu in morski vodi.

moč in veselje. Tudi bivalne razmere v 
samem domu so sedaj boljše kakor lani. 
Bolniške postelje, trapezi, avtomati za 
pijačo … ja, prav vse lahko pripomore k 
prijetnejšemu počutju. Seveda se je naj-
važnejše dogajalo v bazenu. Kar dobro 
smo ga izkoriščali vsak dan.

Že v prvih dneh so 
nas z obiskom 

presenetili predse-
dnik Gregor in še 
nekaj drugih čla-
nov društva. Prišli 
so nas pozdravit in 
se pozanimat, ka-

kšno je naše počutje. Lepa gesta s strani 
vodstva! 
Sredi tedna smo si ogledali Kobilarno 
Lipica in njene graciozne žrebce. Med 
krasnimi grli smo iskali tistega, menda 
najlepšega, ki je v lasti angleške kraljice; 
podarili so ji ga, ko je bila na obisku v 
Sloveniji. Žal pa je njen lipicanec tako 
močno varovana »osebnost«, da ga 

// Najvažnejše se je dogajalo v bazenu.

Žal pa je lipicanec 

angleške kraljice 

Elizabete tako 

močno varovana 

»osebnost«, da ga 

nismo smeli niti 

videti.
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nismo smeli niti videti. Svojo jezo smo 
ohladili s sladoledom, kasneje pa še z 
odličnim kosilom v domu, tako da smo 
na vse skupaj kmalu pozabili. Kadar 
smo bili prosti, to pomeni, kadar nismo 
bili v bazenu ali na kakšnem izletu, smo 
klepetali in si ogledovali bližnjo okolico. 
Zanimivo je bilo ob večerih, ko so pred 
nami plezali škorpijoni. Saj jih poznate, 
kajne? Opazoval sem te male kuščarje 
in premišljeval o njih. Te plašne zverinice 
se ves dan skrivajo v razpokah in prile-
zejo ven šele, ko se stemni. A tudi takrat 
se hitro umaknejo vsiljivcem. Škorpijoni 
že od nekdaj burijo našo domišljijo. So 
skrivnostne živalce s kleščami in strupe-
no žlezo na gibljivem zadku, ki jim služi 
tako za lov kot za obrambo. Zalezujejo 
hrošče in druge žuželke, ki živijo na tleh. 
Posebno v toplih krajih jih lahko najde-
mo po stavbah. Najpogosteje se skriva-

jo v suhem lesu strešnih konstrukcij, v kle-
teh in drugih prostorih, kamor ljudje ne 
zahajajo pogosto. Vrste škorpijonov, 
katerih pik je za človeka lahko 
usoden, živijo daleč od nas, 
v tropskih področjih. Sicer 
pa velja: škorpijon nas 
ne bo nikoli napadel, 
temveč se bo s pikom 
zgolj branil, saj ima 
rad mir in tišino.
V Pacugu nas je bilo 
kar osemnajst, različnih 
po starosti, značajih, na-
vadah in razvadah. Vendar 
smo se med seboj odlično ujeli. 
Vzdušje je bilo zelo prijetno in v nede-
ljo zvečer smo se zbrali na pravi pravca-
ti pevski vaji. Imeli smo generalko pred 
rojstnim dnevom našega prostovoljca 
Dejana. Podarili smo mu »pevske talen-

te« in skromno da-
rilo. On pa nas je 
presenetil z veliko 
torto in šampanj-
cem. Ja, lepo smo 
se imeli. 
Seveda smo se 
razveselili tudi na-
ših domačih, ki so 
prišli preverit, če se 
vsi, ampak res vsi, 
namakamo v vodi. 
In bili so presene-
čeni, ko so ugoto-
vili, da je res tako. 
Eden med nami je 
»skočil« vanjo celo 

prvič po štiridesetih letih! Oj, to pa je za 
zapisati. Tudi fotografirali smo ga.

Med mojimi spomini je tudi izlet 
v Sečovlje. Želeli smo si 

ogledati, kako se pri-
dobiva slana ruda, 

ki ji preprosto re-
čemo sol. Kako 
so jo pridobivali 
nekoč in kako 
je to danes? Za-
nimalo nas je, 

kakšna bo letos 
žetev v solinah. Ker 

smo se želeli izogniti 
cestnemu vrvežu in kolo-

nam avtomobilov, smo se tja 
odpeljali kar po morju. Z barko seveda. 
Imeli smo mirno morje ter prijetno plov-
bo v spremstvu galebov in turističnih 
ladjic, ki so plule po Piranskem zalivu. Le 
kakšnega hudega napredka pri prido-
bivanju soli od nekoč do danes nismo 
opazili. Še vedno je vse odvisno od pri-
dnih in skrbnih rok solinarjev. 
Sicer pa sem zapisal le nekatere naše 
podvige. Tisti manjši, pa zato prav nič 
manj doživeti, bodo še naprej ostali za-
pisani le v spominu nas, domskih. Kot na 
primer dopoldanski ogled Izole ali pa 
večerno doživljanje Portoroža. 
Na koncu se želim zahvaliti vsem v dru-
štvu, ki ste nam omogočili toliko lepih do-
živetij. Le eno željo še pripišem, srečno v 
novem letu in morda spet nasvidenje v 
Pacugu! 

Jernej Sušnik 

Imeli smo mirno morje ter 

prijetno plovbo v spremstvu 

galebov in turističnih ladjic, ki so 

plule po Piranskem zalivu.

// Pred vhodom v kobilarno Lipica
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S takšnim razmišljanjem smo 
se s kombijem našega dru-
štva odpravili na pot proti 
Gorenjski. Da bi lahko 
prisluhnili zvonu želja, 
smo se ustavili na Ble-
du. Sprehodili smo se 
ob jezeru in uživali ob 
dopoldanski kavici. 
Pot smo nadaljevali pro-
ti Kranjski Gori. Ta je bila med 
prvo svetovno vojno, v letih 1914-1918, 
izredno pomembno križišče vojaških 
prehodov. Zaradi italijanske vojne na-
povedi Avstriji maja 1915 je bila nujna 
povezava s fronto ob Soči strateškega 
pomena za gradnjo ceste do Kranjske 
Gore prek gorskega prelaza Mojstrov-
ka (Vršič) vse do Trente. 
Sledili smo smerokazu, ki nas je usmer-
jal proti Bovcu. Prav ste prebrali! Proti 
Bovcu! Le v tej smeri smo lahko nada-
ljevali naš prvenstveni vzpon na Vršič. 
Po številnih serpentinah smo se poča-
si vzpenjali proti našemu najvišjemu 
prelazu. Vmes smo se kratko ozrli proti 

Domski v gorah // Sociala

Čez Vršič v Trento
Vse ima svojo uro, vse ima svoj čas! Poletje se žal hitro poslavlja. Kar kmalu bo najvišje gorske vrhove po-
belila snežna odeja, zato smo se domski člani DPLJ na prvi septembrski dan odločili, da vsaj od daleč obi-
ščemo naše vršace. Ne le najvišje, ampak tudi tiste malo nižje, poraščene s travo in porumenelimi macesni, 
saj jesen le redkokje tako radodarno razkazuje svoje čare kot prav tam. 

znameniti Ruski kapelici in se 
spomnili njenega nastanka. 

Namreč, za gradnjo in či-
ščenje ceste je avstrijsko 
vojaško poveljstvo v le-
tih 1915 in 1916 uporabi-
lo okoli 12.000 ruskih voj-

nih ujetnikov. Kar nekaj 
tisoč pa jih je pri gradnji 

ceste čez Vršič umrlo. Zato 
so kapelico v spomin na premi-

nule postavili preživeli ujetniki leta 1917. 

Tradicionalna slovesnost v spomin na 
tukajšnje žrtve v Sloveniji poteka od 
leta 1992.
Na vrhu 1611m visokega prelaza smo 
si z zadovoljstvom vzeli čas za ogle-
de, spoznavanje posameznih vrhov in 
majhen prigrizek. Bili so to čudoviti tre-
nutki, polni prekrasnih pejsažev barv 
vseh vrst. Zaradi panorame, ki jo krasi 
pogled na drzno oblikovani Jalovec, 
je to eno najlepših razgledišč našega 
alpskega sveta. Uživali smo v panorami 

// Sprehod okoli Blejskega jezera// Na planincah sončece sije …

Bili so to 

čudoviti 

trenutki, polni 

prekrasnih 

pejsažev barv 

vseh vrst.
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in martinčkanju na travnati jasi: eni na 
soncu, drugi v senci mogočnih mace-
snov. 
Vršič velja za eno pomembnejših izho-
dišč za planinske ture na vrhove Mala 
Mojstrovka (2332m) in Velika Mojstrov-
ka (2366m), Planja (2453m), Prisojnik 
(2547m), Razor (2601m) … ali za krajše 
sprehode po bližnji okolici. 
Med številnimi planinci so se mirno 
sprehajale krave in ovce, ki so s svojo 
prisotnostjo prijetno dopolnilo vsemu 
dogajanju. 
V gorah čas teče hitreje, zato smo se 
morali kar kmalu podati nazaj v doli-
no. Vendar ne več nazaj na gorenjsko 
stran, ampak naprej, na Primorsko, v 
Trento. Pri izviru Soče smo si »iz društve-
nega nahrbtnika« privoščili kosilo, se fo-
tografirali za spomin na lepo doživetje 
in že hiteli dalje. Kajti v Mostu na Soči 
nas je čakala posebna, parnikom po-
dobna ladja, ki jo poganja vodno kolo. 
Peljala nas je na spoznavanje in ogled 
znamenitosti umetnega jezera ter fau-
ne in flore ob njem. 
Še nekaj deset kilometrov prijetne vo-
žnje s šoferjem Tomažem, postanek 
na Vrhniki in pot do sedeža našega 
društva v Ljubljani je bila res kakor en 
sam korak. Dan, poln lepih doživetij in 
prijetnih spominov, ki nam bodo dolgo 
ostali v spominu! 
Hvala društvu za tako lep izlet v krasen 
planinski svet. 

Rafko Jurjevčič

O, dogaja pa se!
Tudi letos smo bile 
na Brjah med pri-
jaznimi in dobro-
srčnimi domačini. 

Ta dan smo preži-
vele skupaj s člani-

cami drugih društev. Dan je bil preču-
dovit in zelo zabaven ob delovni mizi, 
kulturnem programu, klepetu in pa 
seveda ob nabiranju češenj, ki nam jih 
vsako leto z odprtimi rokami odstopita 
gospodarja. V Pacugu smo preživele 
lepe dneve ob delu. ITAK! Dogajalo se 
je marsikaj zanimivega in pa OH-OH. 
Našemu domu vedno pustimo kakšen 
pečat, tudi pri sosedih: eden nas kre-
ga, drugi nam nosi šopke. Udeležile 
smo se delavnice ročnih del v Semi-
ču. Sodelovale na kulturnem maratonu 
RDEČE JABOLKO v Ajdovščini, katerega 
organizator je bila NORMA 7, s katerimi 
dobro sodelujemo. Žal nam ni uspe-
lo uresničiti želje, da bi šle na trgatev, 
upam, da nam to uspe drugo leto. 
Če kdo od vas želi, da vam potrgamo 
grozdje, naj nam sporoči. Me smo ve-
dno za akcijo. Večino časa se družimo 

Ženska sekcija // Interesne

AFŽ-jevke smo zakon
Do sedaj smo znane že večini v takšni ali drugačni luči. Naj vam zato 
na kratko napišem, kaj se nam dogaja. O, dogaja pa se!

in delamo na društvu, kjer so ta dan, ko 
smo prisotne, sigurno zaprta vsa vrata. 
Zakaj? Vprašajte našega »bosa«.

Marjana

La vita e bella
Morje, sonce, dež, 
Pacug, delavnica, 
ženske … la vita e 
bella!/ življenje je 

lepo/
Asistentka Vesna

V Pacugu je lepo, 
ija ija ija o
Letos sem bila s 
članicami ženske 
sekcije v Pacugu. 

Kar nekaj časa sem 
preživela v delavnici, 

pri izdelavi voščilnic. Kopanja je bilo bolj 
malo, ker je bilo deževno in vetrovno. Do-
volj časa pa je bilo za prijetno druženje 
ob dobri hrani, pijači ter telovadbi. Ni mi 
bilo dolgčas. Sladoled v Portorožu me je 
prijetno ohladil. Najlepša pa je bila vo-
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žnja z barko, ki nas je popeljala ob naši 
obali. Hvala za vse.

Darja

Izdelovanje okra-
skov iz filca v 
Semiču
V mesecu sep-
tembru mi je bilo 

dano,da sem se 
lahko udeležila kultur-

nega večera v Pacugu in ženskih dejav-
nosti v Semiču. 
V Semiču smo se zbrale ženske iz dru-
štev MS, NM, CE in LJ. Naša mentorica 
je bila Zehida. Glavni poudarek je bil na 
izdelovanju okraskov iz filca. Delo je bilo 
zanimivo in izvirno. V želji, da bi naredile 
več teh izdelkov, nam je primanjkovalo 
časa, saj je vikend prehitro minil. Če bi 
se še kdaj odločili organizirati to vrsto 
delavnice, bi bilo zelo dobro, da bi ime-
le zato na voljo več časa.
Iskrena hvala društvu in mentorici za to 
doživetje. Naj se to še kdaj ponovi.

Marija Mrak

Morje še obstaja
Letos smo članice 
ženske sekcije od-
šle na delovni do-
pust v Pacug. To se 

pravi, da smo poleg 
uživanja v bazenu in 

soncu še nekaj koristnega naredile. Zada-
le smo si nalogo, da bomo izdelale novo-

letne vizitke za prodajo. Ker nam je vreme 
ponudilo vse oblike, od prvega dne vro-
čine do dežja naslednji dan in še nasle-
dnje dni malo mešano, smo izpolnile kar 
nekaj delovnih zadolžitev. Kljub temu, da 
nismo imele na razpolago kombija, smo 
uspele v sredo, ko so prišli v Pacug novi 
člani društev, priti v Portorož in preveriti, ali 
morje še obstaja. Ko se je vrnil naš šofer, 
nas je odpeljal do Strunjana, kjer smo se 
vkrcale na barko Solinarka in si ogledale 
del naše obale z morja. Celo vreme nam 
je bilo naklonjeno. Bil je lep izlet.
V stilu »malo mešano« je v prijetnem 
vzdušju minilo naše dopustovanje.

Mija Jezeršek

// Dogajalo se je marsikaj zanimivega in pa OH-OH.

Je čas za delo in je 
čas za dober čvek
Komaj sem priča-
kala, da se z žen-
skami spet dobim 

v našem Pacugu. 
Takoj, ko smo prispe-

le, smo se preoblekle v kopalke in hop 
v bazen.
Ženske seveda nikoli ne lenarimo, zato 
smo vse dneve tudi pridno delale. Večeri 
so bili za žuranje in čvekanje.
Želim si, da se tudi drugo leto dobimo tu-
kaj, in ga še bolj zažuramo. 

Majda
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Tokratni prostovo-
ljci, hja, prostovo-
ljke (letos se na 
tabor ni prijavil no-

ben moški) so bile: 
Anna z Irske, Ofelie iz 

Belgije, Marie iz Francije, 
Jelena iz Bolgarije in Elena iz Rusije. 
V tem tednu so predvsem spoznavale 
življenje ljudi s poškodbo hrbtenjače, nam 
pomagale pri hišnih opravilih in pripravile 
nekaj tipičnih sladic iz svojih držav. V zah-
valo smo jih popeljali po Beli krajini. 
Kot vedno nas je sprejel župan občine 
Semič, ki nam je predstavil kratko zgodo-
vino kraja, poizkusili pa smo tudi njegove 
dobrote iz vinske kleti. Dan kasneje smo si 
pri sosednji kmetiji ogledali folklorno sku-
pino, ki je v nastopu prikazala skrajšano 
verzijo semiške ohceti. Prostovoljke smo 
peljali na ogled Novega mesta in se dva 
dni kasneje odpravili še v Metliko, kjer smo 
si ogledali vinsko klet in slovenski gasil-
ski muzej. V hotelu Metlika nas je občina 
pogostila s kosilom, lepo nas je pozdravil 
tudi namestnik županje. Zelo zanimiv je bil 
ogled tipične belokranjske kmetije, kjer so 
nam ponudili sveže pečeno belokranjsko 

6. tabor z udeležbo tujih prostovoljcev // Interesne

Priložnost za obnavljanje angleščine
V Semiču je od 21. do 28. avgusta potekal 6. tabor paraplegikov in tetraplegikov z udeležbo tujih prostovoljcev. 

pogačo. Ves čas smo se pogovarjali v 
angleščini, kar je bilo idealna priložnost za 
obnovo tega jezika.
Kot vedno, ko se imamo lepo, je čas minil 
prehitro, in po osmih dneh druženja smo 
se polni energije, novih poznanstev in pri-
jetnih vtisov morali posloviti. 
Tabor smo pripravili v sodelovanju z Zavo-
dom Voluntariat, ki nam je priskrbel pros-
tovoljce, projekt pa je podprla tudi Zve-
za paraplegikov Slovenije. Ves preostali 

finančni zalogaj smo pokrili iz donatorskih 
sredstev.
Pa naj omenim še nekatere, brez katerih 
nam ne bi bilo tako lepo, kot je bilo: Slavko 
Ivančič, ki je pripomogel k pestrosti pro-
grama in izletov, Jasmin Sabljakovič – ve-
lecenjeni kuhar in zabavljač, Milan Zlobko 
– šofer (tudi ob nemogočih urah) ter me-
dicinski sestri Rada in Amela. Hvala vsem 
za več kot dobro opravljeno delo. 

Rok Bratovž

// Ogled tipične belokranjske kmetije
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Pa tako skrbno smo načrtovali to naše 
letošnje srečanje. Vendar proti vremenu 
smo še nemočni, zato smo izkoristili vse, 
kar nam je bilo v tistih nemogočih razme-
rah dano. Mogoče smo ga pa uročili ali 
je že bilo uročeno, saj nam je tiskarski škrat 
(beri: najmanj 4 pari oči so spregledali ali 
pač bili šlampasti) ponagajal pri vabilu, 
ko smo člane namesto na spomladansko 
vabili na jesensko srečanje. Že takrat bi 
morali postati pozorni na opozorila z neba 
(ali računalnika) in srečanje prestaviti ali 
pa zmoliti kak očenaš. Toda najbolj hrabri 
se ne damo, zato smo spomladansko dru-
ženje kljub vsemu nekako izpeljali. Žal je 
v predvidenem času za ogled Trubarjeve 
domačije tako lilo, da smo se mu morali 
odpovedati. Tisti, ki sedimo na vozičkih, v 
bistvu sploh nismo bili tako slabe volje za-
radi tega, saj je kar precejšen del doma-
čije v prvem nadstropju nam nedostopen 
(ni je čez dobro slovensko »foušijo« – če 
jaz ne morem …).
In tako se nas je kakšnih osemdeset zbra-
lo v neposredni bližini grada Turjak, v lo-
vski koči Lovske družine Turjak. Pridružil se 
nam je še njen predstavnik Stane Hren. 

Spomladansko srečanje // Interesne

»Najjači ostaju« 
Društvo paraplegikov ljubljanske pokrajine za svoje člane in njihove svojce že vrsto let pripravlja družabna 
srečanja. Enkrat se srečamo spomladi pred poletjem, enkrat pa v jeseni ob koncu poletja. 20. junija smo se v 
malo okrnjenem številu družili v mrzlem in deževnem vremenu na Turjaku.

Odpadle so tudi viteške igre, a improviza-
cija je tekla in skoraj vse smo izvedli na 
drugačen način. Marta Grčar iz rokodel-
ske družine Turjak nam je namreč pred-
stavila kratko zgodovino kraja. Srednje-
veška oblačila graščakov, spletičen in 
vitezov je pokazala kar v živo, saj so pred-
stavniki rokodelske družine, napravljeni 

// Hrabri se ne damo. Kljub slabemu vremenu se nas je na Turjaku zbralo blizu 80.

v njih, prinesli med udeležence pridih 
preteklosti. Za moško populacijo je bilo 
mogoče najbolj zanimivo viteško orožje, 
loki in puščice, saj so se nekateri pome-
rili v streljanju z lokom (za naklonjenost 
gospodičen?). Kar nekaj udeležencev 
srečanja se je naučilo tudi dveh srednje-
veških plesov. Na stojnicah smo si dali du-
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// Luka – društveni Robin Hood

// Asistentki Ismeta in Fatima 

ška in nakupili nekaj spominkov.
Za prehrano so skrbeli: Jože Berčon, ma-
serka Mateja in njen brat Bošti. Golaž so 
začeli kuhati že ob šestih zjutraj in smo ga 
okrog druge popoldne zmazali v trenutku. 
Specialitete z žara so naše želodce pobo-
žale kasneje: od zelenjave do mesa, za 
vsakega nekaj.
V popoldanskih urah nas je obiskala in 
pozdravila tudi podžupanja občine Veli-
ke Lašče dr. Tatjana Devjak. V naši družbi 
se je odlično počutila, saj se je kar nekaj 
časa zadržala z nami. Bila je prijetna so-
govornica, s katero smo že kovali skupne 
projekte in načrte za v bodoče.
Za popestritev in zadostitev hazarderske 
žilice smo organizirali BINGO, ki ga je s 
pomočjo hostes, Ismete in Fatime, vodil 
že izkušen maček Bojan Lukežič - Luka. 
Lovcem na srečo smo za posamezne do-
bitke podelili praktične nagrade, glavni 

dobitek bingo za izpolnjene vse številke 
na enem igralnem lističu pa je bil denar 
od prodanih lističev, nekaj čez 130,00 €. Ko 
sem sledila številkam na mojih petih igral-
nih lističih, sem z nestrpnostjo pričakovala 
naslednjo izklicno številko. Na enem lističu 
je namreč manjkala le še ena. In potem 
je Luka iz vrečke potegnil prav to, ki mi je 
manjkala. BINGO, sem se zadrla, in že hi-
tela pokazat komisiji svoj listič. Sicer se je 
za mano vsul plaz dobitnikov, a sem bila 
prva, zato sem tudi imela prednost! Bila 
pa sem hudo presenečena in vznesena, 
saj je bilo to prvič, da sem zadela glavno 
nagrado. Želela sem to veselje deliti, zato 
sem se odločila, da denar podarim, in raz-
veselim še nekoga. In to je bila po mnenju 
socialnega referenta Rafka Jurjevčiča so-
cialno ogrožena članica Marjeta Regally. 
Dobrodelnost se je še kar nadaljevala, saj 
je domačin Anton Štrukelj, ki živi v neposre-

dni bližini lovske koče in je preživel v naši 
družbi prijetno popoldne, podaril društvu 
40 €. Vodstvo društva se je odločilo, da gre 
ta denar v roke članu, ki si že nekaj časa 
želi kupiti digitalni fotoaparat.
Potem pa se je plesalo in pelo, saj je Dol-
fe meh harmonike raztegoval še pozno v 
noč. Glavna organizatorka Mojca Burger 
je imela vse pod kontrolo, pomagali pa 
so ji Darinka, Vesna, Alenka in Gašper. Za 
muziko je tako kot na vseh srečanjih skr-
bel Marino, kasneje pa kar vsi. In tako se 
je končalo še eno jesensko (ups, spomla-
dansko) srečanje, ki je bilo mogoče dru-
gačno, kot smo ga načrtovali. Mislim, da 
so vsi, ki so se kljub dežju opogumili, preži-
veli prijeten dan na Turjaku. 

Mirjam
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Podžupanja se s politiko kraja ukvarja 
neprofesionalno, drugače je doktorica 
pedagoških znanosti, zaposlena na Pe-
dagoški fakulteti v Ljubljani. Študente uči 
teorijo vzgoje in predšolsko pedagogiko. 
Ker pa, kot sama pravi, noče v Laščah 
samo spati, ampak s krajem tudi živeti, 
je sprejela preizkušnjo, in je tako že tre-
tji mandat podžupanja Velikih Lašč. Trdi, 

Pogovor s podžupanjo Velikih Lašč // Interesne

Morali bi biti bolj odprti
V tokratni izdaji Izziva smo intervjujali doktorico Tatjano Devjak, podžupanjo Velikih Lašč. Ker je izredno prije-
tna sogovornica, je nastal bolj medsebojni pogovor, dialog, a zato prav nič manj zanimiv. Še več. Tudi Izziv 
se je razgovoril, haha.

da je super delati v kraju, kjer se ljudje 
poznajo in se med seboj ujamejo, skrat-
ka dihajo s svojo občino.

Podžupanja: Pri nas smo zelo odprti za 
društva, med katerimi je tudi vaše. Vese-
li smo, da ste si letos za srečanje izbrali 
našo občino, in se tukaj veselite, družite, 
prijateljujete … Morda nam je samo žal, 
da niste kraja spoznali v soncu (tisti dan 
se je namreč nebo zarotilo – ne samo 
dež, tudi shladilo se je več kot deset sto-
pinj), ker je zelo zelo lep. Zato ste vablje-
ni kdaj drugič. Pa vendar: kjer so dobri 
ljudje, vreme ni ovira, da se ne bi imeli 
fajn, a ne? 

Izziv, Mirjam: Pa začniva najin pogovor: 
zanima me dostopnost – vem, da je grad 
Turjak dostopen za gibalno ovirane, vem, 
da je dvigalo, da so tudi sanitarije za in-
valide, ker sem tam že bila. Kaj pa kakšni 
drugi objekti?

Podžupanja: Mislim, da so se stvari pre-
cej izboljšale s pomočjo Martine Nedelj-
kovič, mamice vaše članice Lare, ki je 

tudi medicinska sestra. Prav ona se je 
zelo borila za pravice društva in invali-
dov nasploh. Preko nje in vašega dru-
štva smo v šoli dobili pomične stopnice 
za Laro. Kot ste že omenili: imamo dvi-
galo v turjaškem gradu; tudi do Trubar-
jevine, do muzeja, je dostop urejen vsaj 
deloma. Sama sem prepričana, da se 
te stvari v Sloveniji prepočasi premikajo, 
da bi morali tisti, ki nismo gibalno ovira-
ni, pomisliti, kako bi bilo, če bi bili sami 
na tem mestu. Da bi morali prvi ponuditi 
roko, in ne čakati, da smo na to opozor-
jeni. Da bi morali biti bolj odprti. A verje-
tno je to nekakšen proces in ljudje po-
trebujejo čas, da sprejmejo drugačnost, 
čas, da stvari uvidijo in potem tudi nekaj 
naredijo.

Izziv, Mirjam: Ja, bo že držalo. Človek ni 
pozoren na pločnike, ki imajo robnike, na 
stopnice in druge ovire, dokler se mu ne 
zgodi, da postane nekaj centimetrčkov 
zanj ovira. A zdaj mi je vse jasno. Kamor-
koli grem, najprej opazim, kaj bi bilo po-
trebno popraviti in spremeniti v okolici. 
Četudi tisti trenutek tega ne potrebujem. // Tatjana Devjak, podžupanja Velikih Lašč
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Kaj pa vaša občinska stavba? Kako je ta 
dostopna za gibalno ovirane?

Podžupanja: Dostopna je le do pritličja 
in prav tako krajevni urad. Če je karko-
li spornega, se takrat občinska uprava 
premakne in uredi potrebne zadeve za 
gibalno oviranega občana. Dostop je 
neurejen tudi zato, ker so to stare zgrad-
be. Nekaterih se niti ne da preurediti 
tako, da bi bila višja nadstropja doseglji-
va. Zato so klančine speljane le do vsto-
pa v stavbo in pritličnih prostorov. 

Izziv, Mirjam: Tukaj sem se spomnila na 
osebno zgodbo našega socialnega re-
ferenta, ki pravi, da ima zaradi neureje-
ne občinske stavbe na Vrhniki še danes 
potni list namesto osebne izkaznice, kajti 
oseba, ki mu je to urejala, je na stopni-
cah od pritličja do svojega prostora 
gladko pozabila, kakšen osebni doku-
ment je prišla iskat … (podžupanja se od 
srca nasmeje). 
Ja, ni problem v tem, da nam ne bi kdo 
pomagal pri uradnih opravkih, vedno se 
najde nekdo, ki ponudi pomoč. A mi že-
limo biti samostojni, enakovredni ostalim 
ljudem. Želimo enake možnosti. 

Podžupanja: Sama imam sestrično iz 
Kočevja, ki je prav tako vaša članica. 
Tako da vem, da je včasih problem 
tudi v neinformiranosti. Kakšne pravice 
imaš kot invalidna oseba! Mislim, da je 
tukaj naloga nas, ki delamo za ljudi, ki 
smo bili v njihovem imenu izvoljeni, da 
priskrbimo potrebne informacije. Da jim 

razložimo, kaj jim sploh pripada. Kakšne 
pomoči so lahko deležni in kje jo lahko 
dobijo. In prav tukaj naredimo veliko 
veliko premalo. Tako da če ne veš, kam 
se obrniti in kaj ti sploh pripada, ne znaš 
tega izkoristiti. Zato smo si mi na odboru 
za družbene dejavnosti prizadevali, da 
je del občinskega proračuna namenjen 
ljudem, ki so pomoči potrebni. Takšnim 
in drugačnim. Kajti vsega ne vidiš, vsega 
ne veš, zato pa morajo biti tisti, ki opozar-
jajo na različne stiske ljudi. 

Izziv, Mirjam: Imate pri vas morda kaj 
podobnega, kot je zavod za oskrbo na 
domu?

Podžupanja: Ja, imamo dve redno za-
posleni delavki, ki skrbita za pomoč na 
domu, vendar potrebe še naraščajo. Mi-
slim, da tudi zaradi starostne strukture ob-
čanov. A prav vsak 
od nas ima kakšno 
specifično hotenje. 
Takšno ali drugač-
no. Ki ga priznaš 
ali ne priznaš … Za-
vedati se moramo, 
da bomo vsi nekoč 
potrebni pomoči. 
Zato se moramo že 
zdaj pripravljati na 
tisti čas, ko se bo 
to zgodilo, a ne? 
Mislim, da se naša 
družba ne zaveda 
popolnoma tega 
pogleda. Zato je 

potrebno osveščanje, osveščanje in še 
enkrat osveščanje!

Izziv, Mirjam: Vem, da naše društvo pod-
pirate tudi finančno, čeprav smo v leto-
šnjem letu spregledali vaš razpis. Sicer 
sledimo razpise na spletni strani, a …

Podžupanja: (naklonjeno vskoči z bese-
dami): Ja, se zgodi! Na to vas bom od 
zdaj naprej opozorila. Naši referentki 
bom naročila, naj vas obvesti po elek-
tronski pošti.

Izziv, Mirjam: Lepo prosim, če ste res tako 
prijazni, kajti, hm, pri tridesetih občinah se 
nam res lahko zgodi, da spregledamo ka-
kšen razpis. A prav vsak je za nas še kako 
pomemben. Zdaj pa še to! Verjetno je že 
predsednik našega društva omenil, da 
dvakrat letno organiziramo neke vrste se-

// Prijeten pogovor pod kostanjem



Hmm …

Mami …

A mi je bilo 
tega treba?

Malo 
bom počinu, 

potem grem pa 
ladjice spuščat 

…

Hmm …

Kjer je hrana, je tudi Draga 
– minister za prehrano.

Ija ija ija o ...

Saj te mam 
rada!

Pa je dost 
pečeno?

Brr, je mrzla!

Bo, bo!

Ej, 
Petra, nasprotnik 

ima slabe karte – kar 
igraj!

Tomaž, a si se 
šel malo ohladit?

A bi bla ti socialna 
poverjenica?



Upam, 
da misli, da je 
voda mrzla …

BINGO 
je moj!

Kje 
je že tista 
številka?

Pa 
saj ni mrzla 

voda!

Ova 
žena je opasna!

Smrdi, 
smrdi, u, kako 

smrdi!

Štefan in štiri punce … … Štefan in tri punce … … Štefan in dva fanta … Kam to pelje?

Kuham že od 
šestih zjutraj…

Nisem 
zaspana. Bom 

malo telovadila.

Samo, 
da ne bo kaka 

kuhna!

Fanča, ulež 
se malo.

Dej, vstani!

Bom 
kar ležal. Mam 

lep razgled.

Kaj 
je? Še nisi 

videl tetriča na 
dvigalu?
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stanke med društvom in predstavniki ob-
čin, ZZZS-jev, CSD-jev, kjer skušamo reševati 
težave naših članov oz. občanov tistih kra-
jev … Lahko upamo na vašo udeležbo? 

Podžupanja: Takole je. Sicer 
mislim, da so takšni sestanki 
nujno potrebni, a nas vča-
sih baše čas. Verjamem, 
da smo ljudje gospodarji 
svojega časa, a vendar, 
če hočemo vse postoriti, 
kot je prav, moramo ta-
kšne sestanke planirati veli-
ko prej kot ostali, drugače težko 
uskladimo vse skupaj. Grega je omenil, 
da bo ta sestanek v začetku novembra. 
Že zdaj vem, da bom takrat službeno od-
potovala v Italijo, tako da tisti čas ne pri-
de v poštev. Takšnih prošenj, kot je vaša, 
imamo nešteto, in prisostvovati na vseh 
posvetih, je nemogoče. Vaš predsednik 
me je prepričal, da se iskreno borite za 
svoje člane, zato se bom sestanka z ve-
seljem udeležila, če bo le organiziran v 
času, ki si ga bom lahko prerazporedila. 

Izziv, Mirjam: Imate v vaši občini morda 
kakšno finančno rezervo za tiste naše čla-
ne, ki se npr. znajdejo v stanovanjski stiski 
ali rešujejo dostopnost v svojem domu 
(dvigalo, preureditev prostorov …)?

Podžupanja: Tega denarja nimamo. Mi 
smo majhna občina. Vaška občina. A 
nosimo vse probleme velikih. Le prora-
čun je precej manjši, zato nekatere stva-
ri rešujemo kar požarno. Ko se problem 

pojavi, se ga lotimo takoj. V svojem pro-
računu imamo sredstva, ki jih mora imeti 
občina že po zakonu, če se karkoli ne-
predvidenega zgodi. A potem je tukaj še 
občinski svet, ki odloča, kam nameniti ta 

rezervna sredstva. V izrednih prime-
rih se moramo stvari lotiti z veli-

ko empatije, a vseeno zmer-
no, saj vem, da si prizadeti 
ljudje ne želijo usmiljenja. Le 
pogoje življenja, v katerih 
bodo lahko samostojni. A 

če se na poti pojavijo proble-
mi, ki so nepotrebni, verjamem, 

da zato prihaja do komunikacijskih 
šumov. Meni se zdi zelo pomembno, da 
postane človek subjekt in objekt stvari, 
če razumete, kaj hočem povedati. V 
življenju moramo občutiti, kako je, če 
nekomu pomagaš, in kako je, če drugi 
pomagajo tebi. Šele takrat znaš začu-
titi človeka v stiski. 
Včasih besede niso 
potrebne, saj ljudje 
komuniciramo tudi 
skozi poglede, z 
očmi, v katerih se zr-
cali človeška duša. 
Včasih besede bo-
lijo. In prav tako je 
tudi z dejanji.
Na koncu imam 
še predlog za vas. 
Tudi mi imamo svoj 
časopis, Trobljo. Po-
doben kot vaš Izziv. 
Želela bi, da v njem 
kakšno stran zapol-

nite vi. Da vas bodo tudi naši občani spo-
znali. Res, lepo vas je bilo spoznati.

»Pa imam novo delo«, sem ugotavljala 
na poti domov. A nič hudega. Ljudem, 
kot je Tatjana Devjak, je vredno prisluh-
niti. Že zaradi njihove odgovornosti do 
dela, razumevanja problemov drugih 
ljudi, pretanjenega občutka za sočlove-
ka ter neverjetnega razbiranja človeške 
stiske. Ne nazadnje pa se moramo tudi 
kot društvo predstavljati v raznoraznih 
medijih, saj nenehoma »trobimo« o tem, 
kako razdirati vse invalidske tabuje. In kje 
naj bo to primernejše, kot je nekaj vrstic 
v »Troblji«, časopisu občine Velikih Lašč. 
Najlepša hvala podžupanji za tale prije-
ten pogovor v Izzivu. 

Mirjam

Včasih besede 

bolijo. In prav tako 

je z dejanji.

// Lepo vas je bilo spoznati!.
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Priprave na jesensko srečanje v občini 
Medvode so se začele že pred meseci. 
Mojca Burger je tudi tokrat prekosila samo 
sebe, saj je vse potekalo kot namazano. 
Edina skrb, ki organizatorki v zadnjem te-
dnu ni pustila spati, ko je zrla v nebo in 
brala vremensko napoved, je bila odveč. 
Tudi vreme je bilo enkratno, sončno, to-
plo. Ker pa nismo želeli tvegati, smo že v 
petek postavili ogromen šotor (v bistvu en 
ogromen in en manjši, kjer se je kuhalo in 
peklo), ki ga je posodila slovenska vojska. 
Poskrbeli smo tudi, da nas ne bi zeblo, a so 
ogrevalne gobice k sreči ostale spravljene 
v lopi, šotor pa je služil za skrivanje pred 
soncem.
Sobota se je za šoferje, asistentke, Matejo 
in Mojco začela že zelo zgodaj, za druge 
pa šele popoldne. Kar nekaj se jih je ob 
10. uri zbralo v vasi Sora, ki leži nad istoi-
mensko reko, in jo z druge strani oklepajo 
hribovja Polhograjskih dolomitov.
Na pobočju nad vasjo je v cerkvi, kjer je 
nekaj let služboval tudi Fran Saleški Finž-
gar, župnik Jože Čuk daroval sveto mašo. 
Predstavil je še zgodovino kraja in nas 
skupaj s sorškimi ženami gostil na župnij-

Tradicionalno jesensko srečanje // Interesne

Zagotovo se še vrnemo!
19. septembra je društvo v občini Medvode organiziralo tradicionalno jesensko srečanje za člane, njihove 
svojce in prijatelje. Pridružil se nam je tudi medvoški župan Stanislav Žagar, ki je najboljšim ribičem podelil 
pokale in medalje. Glavno dogajanje je potekalo na travniku ob Zbiljskem jezeru. 

skem dvorišču. Sorške ženske so nas pocr-
kljale s sladkimi dobrotami in poskrbele 
za suha grla. 
Turistični vodnik iz KUD Smlednik Nejc Smo-
le nam je nekaj zanimivosti o kraju pove-
dal že na župnijskem dvorišču, potem pa 
smo se v »gosjem redu« odpravili proti 

Smledniku, kjer živi približno 400 prebival-
cev. Smlednik je gručasta vas med po-
bočjem Smledniškega hriba na vzhodu 
in Zbiljskim jezerom na zahodu; na južni 
strani je hrib Brezovec. V župnijski cerkvi 
sv. Urha, ki je ena največjih cerkva v Slo-
veniji, a hkrati ena najmlajših, nam je Nejc 

// Mladinska folklorna skupina iz KUD-a Oton Zupančič Sora nam je predstavila 

kar nekaj plesov in starih običajev.
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povedal veliko zanimivosti o kraju. V nepo-
sredni bližini župnijske cerkve stoji kapeli-
ca sv. Urha, baročno znamenje z velikim 
kipom svetega Urha in freskami, ki so jih 
naslikali Layerjevi učenci.
Na vaškem dvorišču sta dva mladeniča 
pritrkavala na miniaturne zvonove. Pritr-
kavanje je posebna ritmična zvrst pra-
zničnega zvonjenja, pri kateri pritrkovalci 
s kembljem udarjajo po zvonu in tako z 
večjimi zvonovi ustvarjajo ubrano melo-
dijo. Pritrkavanje pozna dve vrsti melodij 
(viž): stoječe in leteče. Pri stoječih vižah vsi 
zvonovi mirujejo, pri letečih pa veliki zvon 
zvoni, ostali pa mirujejo in se nanje med 
udarci velikega zvona pritrkava.
Potem smo se napotili proti glavnemu do-
gajanju ob Zbiljskem jezeru. Peljali smo se 
mimo znamenja s sliko Marije, ki ga do-
mačini še danes imenujejo krvavo zna-
menje, ker je bilo tu nekdaj deželnoknežje 

morišče, na pobočju Starega gradu nad 
Valburgo pa smo lahko videli 14 kapelic 
Kalvarije.
In potem proti osrednjem prostoru ob 
Zbiljskem jezeru. Malo pred drugo uro je 
vse udeležence čakal okusen bograč, ki 
je začel nastajati že prejšnji dan, ko je vsa 
mesnina dobivala pravi okus v marinadi. 
Asistentke Nevenka, Darinka, Vesna, Alen-
ka, Sitka in Zdenka so se urno smukale 
med mizami in prinašale dobrote na mize. 
Marino je poskrbel za glasbo, ki je nekate-
re zvabila na plesišče. Obiskal nas je tudi 
Stanislav Žagar, župan občine Medvode, 
ki je najboljšim ribičem podelil pokale in 
medalje. Mojca je poskrbela, da se je vse-
skozi nekaj dogajalo. Mladinska folklorna 
skupina iz KUD-a Oton Zupančič Sora nam 
je pod vodstvom mentorice Alenke Perme 
predstavila kar nekaj plesov in starih obi-
čajev. Trebušni plesalki Živa in Vesna sta 

ob orientalskih zvokih migali z boki in še 
s čim. Občinstvo sta spravili v trans, da je 
pozabilo zapreti usta in ploskati. 
Seveda je sledila sedaj že skoraj klasika – 
igra BINGO. Luka se je spet pobrigal, da je 
občinstvo pokalo od smeha, hostesi Anča 
in Špela pa sta skrbeli za številke. 
Pravijo, da strela ne udari dvakrat na isto 
mesto. Predpostavili bi, da tudi sreča ne 
more biti dvakrat zapored naklonjena 
istemu. Pa vendar: že drugič zapored je 
glavno nagrado BINGO zadela Mirjam 
Kanalec. Številke ji res niso tuje, ampak 
tole ... Ker je srečo treba deliti, je nagrado, 
185 evrov (denar od prodanih lističev), 
podarila tudi tokrat, in sicer članu, ki ji je 
pomagal z nasveti in izkušnjami, ko je bila 
še »frišna«.
Kot se za vsak piknik spodobi, so sledile 
dobrote z žara ter rajanje pozno v noč, 
čeprav je slovenska košarkaška reprezen-

// Nejc nam je v Smledniku predstavil krajevne zanimivosti. // Šotor je nudil senco.
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tanca izgubila pomembno tekmo: slaba 
novica, s katero pa se tisti večer nismo 
preveč ukvarjali. Bila je to noč za zabavo, 
za sprostitev napetosti in skrbi, kako bo do-
godek uspel. Organizacija takšnega sre-
čanja je milo rečeno zahtevna in dolgo-
trajna naloga, ki lahko tudi brez slabega 
vremena pokvari počutje udeležencev. 
Pa ni bilo kiksov! Tudi piknik prostor je bil 

enkraten, dostopen, raven, asfaltiran, ro-
mantične duše pa je prijetna okolica je-
zera zvabila na sprehod. Zagotovo se še 
vrnemo!
Brez pomoči občine Medvode, ki je tudi 
finančno podprla srečanje, in posame-
znikov, ki so bili vsak zase pomemben 
člen v verigi, srečanje ne bi bilo tako izje-
mno. Zahvaljujemo se občini Medvode, 

županu Stanislavu Žagarju, Iztoku Pipa-
nu, Boštjanu Luštreku, Urošu Koširju, Nejcu 
Smoletu, KUD-u Smlednik, KUD-u Sora, žu-
pniku Jožku Čuku, Slovenski vojski, trebu-
šnima plesalkama, asistentkam, šoferjem 
in drugim, ki so pripomogli, da je bilo vse, 
kot se šika.
In seveda hvala Mojci! 

Mirjam

Pisni viri loškega go-
spostva omenjajo 
faro Sora že pred 
osemsto leti. Takrat 

je prav gotovo stala 
nad vasjo tudi prva 

cerkev. Sedanja, ki je bila 
sezidana leta 1884, je namreč že tretja po 
vrsti. Druga cerkev, ki je stala na prostoru 
sedanjega pokopališča, je bila v tako sla-
bem stanju, da jo je škof ukazal zapreti. V 
svoj dnevnik je zapisal, da so bile v zidovih 
take razpoke, da je vanje lahko potisnil 
celo dlan. »Cerkev popravite ali pa na-
pravite novo!« je ukazal župniku in njego-
vim faranom. Ljudje so se strinjali, da se-
zidajo novo. Predstavniki deželne oblasti, 

Sora // Interesne

Pri farni cerkvici … 
Sorška župnija je ena starejših na Gorenjskem. Brez dvoma pa je ena 

lepših. 

arhitekt in zidarji so predlagali, da bi stala 
v dolini, na ravnini, a so jo domačini ho-
teli na hribu. Zmagala je gorenjska 
trma. In prav zaradi te je cerkev 
postavljena na enem najlep-
ših krajev na Gorenjskem. 
Od tam je čudovit razgled 
po sorškem polju, vencu 
Karavank ter visokih Julij-
cih z mogočnim Triglavom 
v ozadju. V šali dostikrat 
rečem, da je v sorški cerkvi 
pogreb lepši kot drugod po-
roka. Ni motečih avtomobilov, 
ni hrupa, le zeleni objem dreves bli-
žnjega hriba Homa.
Sorška fara je prvotno imela devet podru-

žnic, danes jih ima šest. Tri cerkve so danes 
v preški fari, ki je nastala v času jožefinskih 
reform proti koncu 18. stoletja. Ena od po-
družnic, ki je posvečena sv. Janezu Krstni-
ku, je danes povečana in spremenjena v 
farno cerkev. 
Sorški župniji, ki se razteza od Jeprce do 
Osovnika in od Goričan do Pungerta, so 
ostale naslednje podružnice: sv. Peter in 
Pavel na Ladji, sv. Nikolaj na Jeprci, sv. 

Mohor in Fortunat na Osovniku, 
sv. Andrej na Gostečah, 

sv. Florjan na Tehovcu 
in sv. nadangel Mi-

hael v Dolu. Vse 
so stare najmanj 
500 let in so dra-
goceni kulturni 
in verski spome-
niki. Najstarejša 

podružnica je na 
Gostečah. Cerkev, 

posvečena apostolu 
Andreju, je stara približno 

tisoč let in jo krasijo čudovite got-
ske freske in kasetirani leseni strop. 
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Naša farna cerkev je posvečena svete-
mu diakonu Štefanu, prvemu mučencu 
cerkve. Na njegov god, ki je obenem tudi 
državni praznik naše samostojnosti, ima-
mo slovesna bogoslužja s starodavnim 
običajem prinašanja živinice. Ljudje pred 
vstopom v cerkev izberejo iz lesa izrezlja-
no podobo domače živali in jo odnesejo 
do oltarja. Tam oddajo svoj dar in se pri-
poročijo za blagoslov ter zdravje pri živini.
V naši župniji se je zvrstilo preko sto župni-
kov in kaplanov. Najbolj poznana sta dva. 
V 18. stoletju je nekaj časa v Sori kaplano-
val Valentin Vodnik, sto let kasneje pa je 
v njej kar deset let (1908-1918) župnikoval 

znameniti pisatelj iz Doslovč Franc Saleški 
Finžgar. Tu je napisal znamenito črtico Na 
petelina in pa dramsko delo Veriga. 
Danes sorška fara šteje dobrih 4000 ljudi. 
Veroučno šolo obiskuje 200 otrok, ki ho-
dijo v štiri različne osnovne šole. Tudi to 
dejstvo priča o raznolikosti in obsežnosti 
sorške fare.
Velika pridobitev za župnijo je novi župnij-
ski dom. Gradnja se je pričela spomladi 
2002, za vselitev pa je bil nared spomladi 
2005. V njem je poleg dvorane in učilnic 
tudi kapela za 100 ljudi. 

Jože Čuk, župnik // Župnik Jože Čuk je člane DPLJ gostil na župnij-

skem dvorišču.

Mirjam: Pobarala sem prej člane, kaj naj 
vas vprašam. Svetovali so mi, naj vas pov-
prašam po spanju. Torej – kako ste spali?
Danes sem slabo spal. Sem bil še od sino-
či zelo napet. Ob pol dvanajstih sem šel 

Pogovor z županom Medvod // Interesne

»Število ne more biti merilo za 
kakovost«
Na jesenskem srečanju članov na Zbiljah smo se srečali tudi z županom občine Medvode Stanislavom Ža-
garjem. Izkoristila sem priložnost in ga prosila za odgovore na nekaj vprašanj. Pogovoru se je pridružil tudi 
Grega. Ob golažu in pijači se je razvil dialog, ki je v glasnem vrvežu postal neformalna izmenjava mnenj. In 
to je kratek zapis, kar sem uspela obnoviti iz neštetih šumov na diktafonu. 

spat, ker mi srce ni dalo, mi je močno nabi-
jalo. (opomba Izziva: Bil je namreč prenos 
košarkaške tekme Slovenija-Srbija, kjer so v 
napeti tekmi zmagali naši.) Mlajša hčerka 
se je potem, ko se je po 10 minutah na-

veličala mojega vpitja, usedla na kavč in 
rekla: »Vsi govorite, kako bodo naši izgubili, 
na koncu bodo pa zmagali.« Nato se je 
obrnila in zaspala. Kot Nostradamus, umir-
jeno. In tako je tudi bilo. Jaz pa sem težko 
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// Stanislav Žagar, župan občine Medvode

zaspal, vznemirjen od vseh napetosti v igri.

Mirjam: Vidim, da ste po duši športnik. Kaj 
pa šport invalidov? Ali poznate kaj športni-
kov invalidov?
Poimensko jih ne poznam. Pinkoponka-
šice sem gledal. Dobro se spomnim, da 
je na običajni olimpijadi plavala neka 
Avstralka, ki je bila brez noge, videl sem 
že, kako mečejo kroglo in kopje. Da pa bi 
prav spremljal šport invalidov, to ne. Ja, 
seveda gledam košarko na vozičkih, to 
pa ja. Poznam tudi tistega gospoda brez 
nog iz Zagorja, Mirka Lebarja, ki je prišel 
na Triglav.

Grega: Da se malo pohvalimo: lani smo 
imeli paraplegiki kar deset paraolimpij-
cev. Zavidljiva številka za tako majhen 
prostor, kot je Slovenija, ne? In medalje, 
ki jih je Slovenija dobila na paraolimpij-
skih igrah, so prejeli samo paraplegiki.
Priznam, da to zelo površno poznam. Je 
pa tudi tako, da televizije na predvajajo 
veliko invalidskega športa. Podobno je 
tudi z ženskim športom. Če pa je slučajno 

kaj takega po televiziji, 
spremljam z velikim zani-
manjem. V globalizaciji 
je pač tako, da samo tisti, 
ki prinese nazaj zaslužek, 
nekaj pomeni.

Grega: Spomnim se, da 
ste mi govorili o vašem 
bratu …
Ja, moj brat, ki je žal že 
umrl, si je zlomil tilnik. Bil 
je tetraplegik. Zato po-
znam in imam izkušnje z 
invalidi.

Mirjam: Spregovoriva sedaj malo o finan-
ciranju. Do letošnjega leta se je kar nekaj-
krat dogodilo, da smo zamudili oziroma 
spregledali rok za razpis, ki ga v vaši občini 
objavljate za sofinanciranje socialnih pro-
gramov društva. Letos smo končno v roku 
in skladu z razpisno dokumentacijo oddali 
vlogo, pa je bila prošnja kljub temu zavr-
njena. In to ne zato, ker ne bi ustrezala raz-
pisnim pogojem, marveč zato, ker se je ko-
misija naknadno odločila zaradi velikega 
števila prispelih vlog, da vloge prosilcev, ki 
nimajo sedeža v vaši občini, enostavno za-
vrne. Naj poudarim, da naše društvo kljub 
temu izvaja programe za člane in druge, ki 
so občani občine Medvode. 
Dokler je bilo dovolj denarja, ni bila taka 
praksa. Letos pa je res manj denarja in 
prišlo je tudi več vlog tistih, ki imajo sedež 
društva izven naše občine. 

Mirjam: Ali bo to postalo stalna praksa? 

Omenim naj, da društvo deluje na obmo-
čju 38-tih občin. Če se bodo podobno 
odločile tudi druge občine, nam preo-
stane samo še sofinanciranje MOL-a. Ali 
to pomeni, da bodo občani MOL-a imeli 
prednost pri koriščenju posebnih socialnih 
programov, ki jih izvaja društvo?
Upam, da bo to v naši občini le začasna 
praksa. Recesija je izpraznila občinske 
blagajne in državno prav tako. Takrat pač 
nasrkajo tisti, ki denar najbolj potrebujejo. 
Bral sem, da je italijanska vlada najprej 
zmanjšala sredstva slovenski manjšini. Žal 
je to tako! Nič nismo drugačni. Najprej re-
žemo pri sociali. 

Mirjam: Ne bi rada, da bi mislili, da izkori-
ščamo svojo invalidnost za dosego ciljev.
Ne. Komisija ni bila selektivna na tak na-
čin, da bi rekla, paraplegiki, slepi ali drugi, 
ne. Edini pogoj je sedež v naši občini, ki pa 
ni bil izpolnjen.

Mirjam: Res, da v vaši občini živi le pet na-

// Bomo rekli kakšno po moško …
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ših članov. Pa vendar!
Svetujem, da se povežete z vsemi ostalimi. 
Vprašal sem komisijo, zakaj se je tako od-
ločila. Pa so mi povedali, da npr. trije člani 
iz društva, ki nima sedeža v naši občini, v 
primerjavi s 300 člani društva, ki ima sedež 
pri nas, ne morejo imeti prednosti. Najbo-
lje, da igrate na to karto: tudi trije so veliko. 
Številka ne more biti merilo za kvaliteto. 

Mirjam: Vidim, da urejate ta predel ob je-
zeru. Boste pri tem pomislili tudi na dosto-
pnost za ljudi na vozičkih?
Naslednjič, ko boste prišli, bo ta predel kot 
plaža na morju. Zbiljsko jezero je v radiu 
20 km iz Ljubljane edino jezero, edina ve-
čja voda. Čez vikend je tu res veliko ljudi. 

Urejali bomo sprehajalno pot, ki bo dosto-
pna za gibalno ovirane osebe, pa tudi za 
mamice z vozički. Le dostop do vode bo 
onemogočen za ljudi na vozičkih, ker ni 
možno urediti dostopa brez stopnic. 

Mirjam: Ko govorimo o dostopnosti za in-
valide, vsi govorijo o klančinah in dvigalih. 
Zame osebno so pomembne dostopne 
sanitarije, na primer že dovolj široka vrata.
Teh pa nimamo. To je naša občina zafr-
knila. V bodoče bomo pozorni tudi na to.

Mirjam: Kakšna pa je dostopnost ostalega 
grajenega okolja v občini Medvode?
Pri javnih objektih – ne bom rekel, da 
imamo 100-procentno, ampak 95% ure-

jen dostop. Za pločnike je pa tako: nekaj 
robnikov pločnikov smo že uredili v centru 
Medvod, vseh pa še ne. Tam, kjer je naj-
večja frekvenca pešcev, tam smo uredili 
robnik. 

Mirjam: Ste že razmišljali o pridobitvi listi-
ne Občina po meri invalidov? Kar nekaj 
občin jo že ima: Radovljica, Trbovlje, Za-
gorje ... Ljubljana je tik pred zaključkom 
projekta.
To ne poznam. 

Mirjam: Ko smo se odločali, kje bomo or-
ganizirali srečanje, smo imeli v mislih tudi 
to, da do danes z vami nismo kaj dosti 
sodelovali. S tem srečanjem smo poleg 
ogleda znamenitosti vašega kraja in res 
prijetnega okolja jezera želeli vzpostaviti z 
vašo občino tudi bolj direkten stik za na-
daljnje sodelovanje. Kaj pravite na to?
Super. Jaz pozdravljam to. Zato sem se 
tudi udeležil vašega piknika. Čeprav 
včasih nekdo odklanja pomoč in hoče 
biti čim bolj enakopraven, mu vse ne 
gre čisto 100-odstotno. Zato smo tu, da 
sodelujemo in pomagamo. Vabim vas, 
da tudi prihodnje leto pridete k nam. Ta 
predel ob jezeru je lep in tudi dostopen 
za vas.

Tako – pogovarjali smo se z županom, ki 
je izredno komunikativen, ki je športnik 
po srcu in ki nam bo vedno prisluhnil. 
Verjamemo, da je to začetek dobrega 
sodelovanja. Zahvaljujemo se županu 
za povabilo. Pridemo! 

Mirjam// Župan je najboljšim ribičem podelil medalje.
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Igralci upora-
bljajo komplet 
54 kart s štirimi 
barvami, ki ima-

jo vsaka po osem 
kart, in še 21 z rimski-

mi številkami označenih 
kart ali tarokov ter škisa, ki je 54. karta. Igro 
igrajo dva, trije ali štirje igralci. V večstole-
tnem razvoju se je igra tarok spreminjala in 
dobivala v posameznih deželah posebne 
različice. Od 14. stoletja, ko naj bi se po 
dosedanjih raziskavah s tarokom srečali 
v Evropi, lahko govorimo o tej igri tudi na 
slovenskem etničnem ozemlju, čeprav so 
nam za starejša obdobja na voljo le skro-
mna pričevanja. Ves ta čas so poleg uve-
ljavljenih, pogosto mednarodno sprejetih 
motivov zasnov nastajale tudi razne vrste 
posebnih tarokov, od unikatov do motivno 
opredeljenih v posebne tematike (motivi iz 
spolnega življenja, politično opredeljena 
motivika, humoristična, vojaška itd.). Po-
sebna zvrst so tudi t.k.  narodni taroki, ki z 
izborom motivov predstavljajo posamezne 
narode, njihovo kulturo, dediščino, poseb-
nosti in znamenitosti, simbole itd. Mednje 
sodi tudi Slovenski tarok.

Zgodovina taroka // Interesne

Škis, mond in pagat
Med najbolj razširjene in priljubljene družbene igre s kartami na Sloven-

skem gotovo sodi tarok. 

O nastanku igralnih kart je veliko ugibanj, 
prav tako tudi o času, ko naj bi se to zgodi-
lo. Privlačnost igre s kartami je bila vedno 
velika in bolj, ko poskušamo odstirati starej-
ša zgodovinska obdobja, povezana z upo-
rabo podobic, ki so vzburjale konice prstov, 
bolj se približujemo svetu številnih skrivnosti 
in celo čarovnij. Pisana paleta sličic, upo-
dobljenih na papirju ali lesu, simboli in zna-
menja so imeli velik pomen v iniciacijskih 
obredih, bili so številčno simbolični, 
astrološki in razumeli so jih le 
posamezniki. Igralne karte 
so lahko tudi del čarovni-
je, torej pradavne tradi-
cije okultnega, ki se je 
ohranjala z vedeževa-
njem cigank in s posa-
meznimi prerokujočimi 
amaterji, ki so uporabljali 
stari tarot, torej obliko taroka 
z 78 kartami, znano že v 14. stole-
tju v Franciji. Njihov pomen so razumeli le 
najboljši, najbolj zagrizeni, izbrani tarotisti, 
ki so uporabljali te karte s štirimi temeljnimi 
barvami in simboli: palico, čašo, mečem 
in kovancem. Še zdaj vedeževalci pogosto 
uporabljajo karte starega tarota.

Glede najstarejše zgodovine igralnih kart, 
torej tudi taroka, je več ugibanj in hipotez. 
Splošno je sprejeto mnenje, da je »prado-
movina« igralnih kart osrednja Azija. Od 
tod naj bi se prenesle na vzhod v Korejo, na 
Kitajsko in v Indijo. Širitev proti Evropi je po-
tekala prek Afganistana, Perzije in Arabije.
Na Kitajskem karte prvič omenjajo v času 
dinastije Tang (618-906), čeprav drugi kitaj-
ski viri navajajo podatek, da naj bi jih »izu-
mili« šele leta 1120, ko so se z  njimi zabava-
le konkubine cesarja Seun Hoja. Vsekakor 
se stare azijske karte po vsebini in tudi po 
izdelavi močno razlikujejo od evropskih. 
Igralne karte v Evropi prvič omenjajo leta 
1299 v kroniki Sandra di Pipozza. Tudi te 
karte naj bi se najprej uporabljale za pre-
rokovanje oz. vedeževanje in šele pozneje 
za igro. Leta 1377 omenjajo v italijanskem 
Viterbu vzhodnjaško igro s kartami naib, 

ki je poleg italijanske tarocchi (od 
tod ime tarok) ena najstarejših 

iger s kartami. Stari evropski 
oz. italijanski tarok naj bi 
imel prednika v indijski 
simboliki oz. mitologiji. 
Hindujski bog Ardhanari 
je namreč upodobljen s 

čašo, mečem, žezlom in 
prstanom na roki. Torej splet 

simbolov, ki so značilni tudi za 
stari evropski tarok, namreč čaša, 

meč, žezlo ali gorjača in kovanec. 
Iz Azije so karte prinesli v Evropo najbrž 
arabski osvajalci, podobno kot tudi šah v 
Španijo in na Sicilijo. Prvotne igralne karte 
so bile slikane ročno, šele z razvojem gra-
fične tehnike lesoreza (od 1420-1430 dalje) 



50

pa je njihova uporaba začela naraščati. 
Prve evropske delavnice za izdelavo igral-
nih kart so bile v Italiji, in sicer v 15. stoletju 
(npr. Viterbo), pa tudi v Nemčiji (Nürnberg, 
Ulm, Augsburg). Seveda so več stoletij traja-
joči razvoj in pohod igralnih kart med ljudi 
spremljali veliki odpori, zlasti Cerkve, ki je 
kartam nasprotovala, kot je obsojala tudi 
vse druge igre na srečo. Vsem prepovedim 
navkljub so se karte uveljavile, razvili so se 
tudi razni tipi taroka, ki se razlikujejo po šte-
vilu kart, po barvah in simbolih. Zlasti v 19. 
stoletju je igra tarok postala zelo priljubljena 
tudi v deželah Avstro-Ogrske, na Dunaju pa 
se je najbolj uveljavila še sedaj delujoča 
delavnica za izdelavo igralnih kart Piatnik. 
Poleg uveljavljenih »klasičnih« motivov so 
začeli ponujati trgu tudi posebne tematske 
motivne serije, od takih, ki so poveličevali 
zgodovino monarhije, do takih, ki so bili do-
stopni le izbranim družbam in so prikazovali 
motiviko s področja erotike. 
Do današnjega časa so se razvili in obdr-
žali trije sistemi oz. vrste kart. Najstarejše so 
italijansko-španske z 52 kartami. Posame-
zne barve so označene s simboli, in sicer 
zelena ali rjava palica oz. kij (bastoni), mo-
dri meč (spade), rdeča čaša (coppe) in 
rumen (zlat) denar (denari). Na teh kartah 
so upodobljeni kralj, konjenik in fant, vre-
dnostne karte od asa do 10 in 22 tarokov z 
zanimivimi upodobitvami, med katerimi so 
motivi sveta, pravice, angela, sonca, lune, 
ognja, smrti, hudiča itd. Drugi sistem kart so 
nemške karte s simboli in barvami. Nemški 
sistem sestavlja od 32 do 36 kart v štirih bar-
vah in simbolih: rjav želod ali hrast (Eicheln), 
zelen list (Grün), rdeče srce (Rot) in rumeni 

kraguljčki (Schellen). Vsak od simbolov ima 
svoj pomen. Želod pomeni viteštvo in voja-
ški stan ter boj za pravičnost, med krepost-
mi nemškega naroda pa pomeni moč. 
Zelen list je simbol živinoreje in poljedelstva 
oz. kmečkega stanu, pomeni pa tudi kre-
post-pravičnost. Srce naj bi simboliziralo 
neomadeževanost duhovščine, od naro-
dnih kreposti pa vero. Kraguljčki so simbol 
meščanstva, njegovega pomena za obrt 
in trgovino, od kreposti pa pomenijo usmi-
ljenost. Tretji sistem kart in njihovih barvnih 
znakov so francoske karte. Kako se je razvil 
ta sistem, še ni natančno pojasnjeno, prav 
gotovo so mu že v 15. st. botrovali italijanski 
in nemški vplivi. Francoske karte uvajajo le 
dve barvi, in sicer rdečo in črno, za igro se 
uporablja 52 do 56 kart v naslednjih zna-
kih in barvah: črn list triperesne deteljice ali 
križ (trefle=list deteljice), črn vrh kopja ali pik 
(pique=vrh koplja), rdeče srce(coeur=srce) 
in rdeči karo (carreau=štirikotnik karo). Tudi 
pri francoskih tarokih imajo posamezni sim-
boli in barve svoj pomen: križ predstavlja 
kmečki stan, pik je 
simbol viteštva in 
moči, srce simbol 
cerkve in karo me-
ščanstva. Seveda je 
treba pri pregledu 
najbolj razširjenih sis-
temov kart opozoriti, 
da so se simboli in 
barve pojavljali še 
v drugih vsebinskih 
izpeljavah, kar je 
bilo povezano z raz-
ličnimi vzroki in pred-

vsem z namenom igralnih kart. Konec kon-
cev je tudi Hinko Smrekar pri slovenskem 
taroku uvedel posebne simbole. Pogosto 
nastopajo v izbiri simbolov živali in naravnih 
bogastev (npr. diamant).
Glede na različnost barvnega sistema in 
simbolov ter števila kart se razlikuje igra 
tarok pri posameznih narodih. Močno je 
razširjen med Madžari, Avstrijci, Francozi, 
Italijani, Nemci, vendar ga igrajo Francozi 
popolnoma drugače kot mi, Bavarci ga 
igrajo z navadnimi kartami, Madžari pa z 
78 tarok kartami. Avstrijci so madžarski ta-
rok priredili in ohranili le 54 kart. Tako igro 
pozna tudi večina Slovencev, čeprav je 
pri nas dobila nekaj slovenskih posebno-
sti. Posebnosti so prav gotovo v samem po-
menu te igre in v načinih igranja, še zlasti, 
če se primerjamo z nekaterimi drugimi na-
rodi. Marsikje v Evropi, npr. v Avstriji, je tarok 
zelo resna igra odraslih, ki spoštujejo stroga 
pravila igranja kot tudi obnašanja. Pri nas 
je »tarokiranje« skupine »kvartopircev« po-
gost in predvsem družabni, zabavni dogo-

// Na pobudo Petre Mežnar je DPLJ v prostorih Zveze organiziralo prvi turnir 

v taroku.
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dek. Ob partijah taroka stečejo pogovori in 
komentarji, pogosto so povezane s pitjem 
vina ali piva, tudi motivi igranja so lahko 
denarni ali pivski (»igramo za rundo pira«). 
Igro obvladajo odrasli in tudi otroci, prilju-
bljena je med dijaki in študenti, še zlasti 
med tistimi, ki se vsak dan vozijo z vlakom 
v šolo. Tarok je tudi značilna krokarska igra, 
večerna igra v planinskih postojankah, na 
taborjenju, v počitniških naseljih itd. Pogo-

// Zmagala je najboljša!

Igranje taroka je tudi 
med paraplegiki in 

tetraplegiki zelo prilju-
bljena igra. Ljubiteljsko 

jo igra zelo veliko naših čla-
nov, le malo pa nas je takih, ki tekmujemo 
tudi na različnih turnirjih. In tako me je pre-
šinila ideja, da bi društvo lahko organizira-
lo prvi turnir v taroku. Od ideje do realizaci-
je ni bilo prav dolgo, saj so mi vodilni takoj 
dali zeleno luč. Kako naj bi turnir potekal, 
mi je bilo jasno, saj sem sodelovala že na 
kar nekaj takih tekmovanjih. Edina dilema 
je bila: ali je dovolj članov, ki imajo radi to 
miselno igro. Ampak vredno je poizkusiti, 

Turnir v taroku // Interesne

Prvič je najtežje
Na pobudo Petre Mežnar je Društvo paraplegikov ljubljanske pokraji-

ne 25. novembra v prostorih Zveze na Štihovi organiziralo prvi 
turnir v taroku.

sem si rekla, in takoj pripravila vabilo, ki ga 
je naš »športni« posredoval vsem regijskim 
društvom in članom DP ljubljanske pokra-
jine, da potipamo zanimanje med njimi.
Z odzivom sem bila zadovoljna, saj se je 
prijavilo kar 28 članov, a samega turnirja 
se je na žalost udeležilo le 12 tarokašev in 
tarokašic, saj je vmes posegla bolezen in 
še nekaj drugih vzrokov. Prišli so iz DP sever-
ne Štajerske, DP Dolenjske, Bele krajine in 
Posavja, DP ljubljanske pokrajine; sodelo-
valo je tudi nekaj zunanjih igralcev.
Prostor nam je prijazno odstopila ZPS, dru-
štvo je poskrbelo za okrepčilo, da smo laž-
je mislili in pokali. Da pa je turnir potekal 

sto jo spremljajo glasno govorjenje, šale in 
komentarji k posameznim kartam, ki jih soi-
gralci mečejo na mizo. (»Srce našga psa!«, 
»Pikolindra v klošter šla.«) Skozi stoletja so 
se ob tej družabnosti razvili številni izrazi, 
pregovori in reki, ki so čudovite prispodo-
be človeških posebnosti, dobrot in slabo-
sti, pogosto tudi označevanje značilnosti 
vsakdanjega družbenega dogajanja. 

S spleta

po pravilih Tarok zveze Slovenije, sta poskr-
bela prekaljena sodnika Manja in Samo. 
Računalniško sta prevzela Marjan in Kle-
men, Bernarda pa je budno spremljala, 
da nihče ni bil žejen in lačen.
Igrali smo tri kola po 18 iger, ki so bila ča-
sovno omejena. Po vsakem kolu smo re-
zultate vnesli v računalnik, ta pa je določil 
trojke novega kola. Do zadnje odigrane 
igre ni bilo jasno, kdo bo zmagovalec, saj 
so bili rezultati zelo tesni.
Uvodne besede našega predsednika, 
»da naj zmaga najboljši«, se niso uresniči-
le, kajti zmagala je najboljša. Prvo mesto 
je torej pripadlo meni, drugi je bil Franjo 
Avguštinovič MB, tretji pa Franc Pinter MB. 
Za nami so se uvrstili: Miran Jernejšek, 
Samo Medved, Zdenka Sintič, Manja Ma-
ksimovič, Srečko Šilak, Milan Zlobko, Iztok 
Jug, Robert Žerovnik in Mirko Sintič.
Kljub skromni udeležbi je turnir potekal 
brez zapletov in upam, da je opogumil še 
katerega od udeležencev, da organizira 
turnir v svojem društvu.
V nasprotnem primeru se vidimo nasle-
dnje leto na II. turnirju DP ljubljanske po-
krajine. 

Petra Mežnar
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Tekme v Mo-
ravčah so se 
udeležili ribiči 
iz DP severne 
Štajerske, DP 

jz Štajerske, DP 
Koroške in naše-

ga društva. Glede 
na nevzpodbudno vre-

mensko napoved (hladno, dež) sem bil 
pred tekmovanjem kar malo zaskrbljen, 
pa tudi druga polovica septembra ni 
več obetaven čas za dober ulov. 
Človek obrača, bog pa obrne, pravijo. 
In tako smo po oblačnem, meglenem 
jutru, ko nas je za nekaj minut celo vzne-
jevoljilo nekaj dežnih kapelj, doživeli 
prekrasen jesenski dan, ki ga je spre-
mljal presenetljivo dober ulov.
Lepo vreme smo ta dan lahko uživali 
še popoldan na obali Zbiljskega jezera, 
kjer se je odvijal osrednji del jesenskega 
srečanja ob dobri postrežbi in zabav-
nem programu. Kdor je po nepotreb-
nem zamudil ta dogodek, naj se le kesa.  
In nazaj k ribičiji:

Ribolov v Moravčah // Šport

Človek obrača, bog pa obrne
V okviru jesenskega srečanja članov Društva paraplegikov ljubljanske pokrajine smo organizirali tudi meddru-
štveno tekmovanje v ribolovu, ki je potekalo na ribniku v Moravčah. 

Rezultati v ekipni konkurenci:
1. mesto: DP jugozahodne Štajerske
2. mesto: DP severne Štajerske
3. mesto: DP ljubljanske pokrajine

Rezultati posamezno :
1. mesto: Rudi Centrih (DPJZŠ)
2. mesto: Srečko Šilak (DPSŠ)
3. mesto: Mirko Temnik (DPJZŠ)
Dober ulov v prihodnjem letu! 

Peter Kralj

// Preživeli smo krasen jesenski dan, ki ga je spremljal dober ulov.
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Športniki (in malo manj športni) ljubljan-
skega društva se sedaj že tradicionalno 
vsako leto preizkusijo v kegljanju, strelja-
nju, šahu in pikadu. To naj bi nekako pred-
stavljalo zaključek zimsko-spomladanske 
sezone in pokazalo »stanje« športnikov 
društva. Tokrat se je na tekmovališčih na 
Malenškovi v Ljubljani v posamičnih di-
sciplinah pomerilo 46 športnikov rekrea-
tivcev. Žal se tega tekmovanja navadno 
ne udeležijo najboljši tekmovalci, saj jim 
mogoče to ne predstavlja posebnega iz-
ziva. Podobno je bilo tudi tokrat, saj smo 
pogrešali kar nekaj naših zelo dobrih tek-
movalcev. Ostro oko je z nekaj streli letos 
poskusila novinka Mojca, ki pa ni uspela 
odstreljati vsega, saj sta z Matejo hiteli v 
nabavo dobrot za spomladansko sreča-
nje. Zato pa je Veselka pristopila k tek-
movanju profesionalno in zavzeto, s svo-
jo profi puško in stojalom, kar se odraža 
tudi pri rezultatih. Pogrešali smo uspehe 
staroste Zlatka Bernaška, ki je bil v lan-
skem letu boljši. Sicer pa je tekmovanje 

Društveni preizkus // Šport

Športnice izenačene z 
moško konkurenco
Društveni preizkus v kegljanju, streljanju, pikadu in šahu je 18. junija 
potekal v športnih prostorih Društva vojnih invalidov na Malenškovi v 
Ljubljani. Najboljši tekmovalci so za osvojena prva mesta prejeli pri-
znanja in medalje.

v kegljanju in streljanju potekalo tekoče 
in sočasno. Mirno roko in ostro oko so v 
pikadu preizkusili po krajšem predahu. 
Ibro je pokazal, da mu Štefan še vedno 
ni kos pri metanju puščic. Naš najmlajši 
šahist Jakob se je enakovredno meril s 
starejšimi na črno-belih poljih, a je kljub 
temu največ zbranosti in izkušenj pokazal 
Jasko ter zasedel prvo mesto.
Ker je bilo to odprto tekmovanje in so vse 
tekmovalke in tekmovalci nastopali v eni 
skupini, lahko iz rezulta-
tov razberemo, da so se 
v kegljanju in streljanju 
naše športnice povsem 
izenačile z moško kon-
kurenco. Na letošnjem 
preizkusu je bila daleč 
najbolj uspešna Senka 
Ivaniševič, ki je pome-
tla tako z žensko kot 
tudi moško populaci-
jo. Tekmovanje je teklo 
pod budnim očesom // Kegljanje je najbolj množična disciplina na DPLJ.

športnega referenta (direktorja) društva 
Roberta Žerovnika, medtem ko je Zlatko 
Bernašek pridno beležil podrte keglje in 
preluknjane tarče.
Zaradi obsežne rezultatne liste objavljamo 
le najboljše uvrstitve.

Kegljanje: 
1. Senka Ivaniševič (479 kegljev – ugnala 
je vso moško konkurenco)
2. Hasan Čauševič (477 kegljev)
3. Viktor Rupnik (466 kegljev).
Streljanje: 
1. Viktor Rupnik (154 krogov)
2. Veselka Pevec (154 krogov)
3. Štefan Glavan (138 krogov).
Pikado: 
1. Ibrahim Bradarič (199 točk)
2. Štefan Glavan (192 točk)
3. Gregor Gračner (176 točk).
Šah: 
1. Jasmin Sabljakovič (4 točke)
2. Jakob Škantelj (3,5 točk)
3. Ejub Puškar (3 točke) 

Mirjam
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V sezoni 2009/2010 se bodo 
za naslov državnega prva-

ka potegovale ekipe DP Lju-
bljana Mercator, DP Kranj, DP Maribor, 

DP Novo mesto in DP Celje.  V prvi tekmi so 
Ljubljančani z rezultatom 58:38 brez težav 
premagali Mariborčane, v drugi tekmi pa 
z rezultatom 58:52 še moštvo DP Kranj. V tre-
tji tekmi so z majhno razliko 68:66 Novome-
ščani strli odpor Mariborčanov, v zadnji tek-
mi pa so bili boljši Kranjčani, ki so prav tako 
s tesnim rezultatom 52:50 ugnali Celjane. 

Prvi dan nismo imeli nobene 
tekme, tako da smo v miru 
malo pokramljali ob pijači, 

povečerjali in odšli spat.
Naslednji dan smo imeli prvo tek-

1. kolo lige v košarki // Šport

Košarka // Šport

Po prvem krogu vodi Mercator
V telovadnici OŠ v Velikih Laščah se je v organizaciji DP ljubljanske pokrajine 10. oktobra 2009 zače-

lo slovensko ligaško tekmovanje. 

Zmaga v Vodicah
Odpotovali smo v petek približno ob 13. uri. Vožnja je bila razen nekaj dežja mirna in približno ob 18-tih smo se v 

Vodicah že prijavili v hotel Olimpya, ki ima po novem košarkaško dvorano in popolnoma obnovljene sobe. 

Po prvem krogu vodi ekipa DP Ljubljana 
Mercator, druga je ekipa DP Kranj, tretja 
DP Novo Mesto, tretja DP Maribor, četrta 
pa DP Celje. Med najboljše strelce se je 
s 43 točkami vpisal Gregor Gračner (DP 
Mercator Ljubljana), drugi na lestvici je 
Marjan Trdina (DP Kranj), tretji pa Budimljič 
Nedžad (DP Novo mesto). Tekme sta ob 
prisotnosti tehničnega delegata Milana 
Lukana vodila sodnika Mitja Dečman in 
Primož Zaletel. 

Jože Globokar

mo proti ekipi Romunije, kjer so fantje kljub 
veliki zagnanosti še začetniki, zato je bil na 
koncu rezultat kar 91:27 v našo korist. Drugo 
tekmo smo igrali proti domači ekipi Vodic, 
ki je bila okrepljena še z dvema igralcema 

// Gorenjci so bili na tleh.

iz Zagreba, v naši ekipi pa so zaigrali Janez 
Učakar, Jože Berčon, Slobodan Banjac in 
Milan Slapničar, tako da je bil to bolj dvo-
boj obeh reprezentanc kot boj dveh ekip. 
Na koncu nam je uspelo zmagati v za-
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Tekmovanje je ob pod-
pori občine Kočevje in Zve-

ze odlično pripravilo DPLJ, še 
posebej pa velja pohvaliti oba pobudni-
ka – Slavka Ivančiča in Emila Filipiča, ki sta 
imela v rokah vse organizacijske niti. Turnir, 
ki bo še naprej potekal ob občinskem pra-
zniku, naj bi postal tradicionalen. 

Kegljanje // Šport

Ob letu osorej
17. oktobra je DP ljubljanske pokrajine na kegljišču Gaj v Kočevju pripravilo prvi kegljaški turnir, ki so se ga ude-

ležili kegljačice in kegljači iz prav vseh pokrajinskih društev. Tako številne udeležbe do sedaj še nismo 
imeli, saj se je za pokal občine in prehodni pokal Zveze potegovalo kar 52 tekmovalk in tekmovalcev. 

Pomerili so se tako v ekipni kot posamični konkurenci. 

// A bo?

dnjih sekundah tekme z eno točko razlike 
(59:58). Zvečer so kot vsako leto postregli 
s slavnostno večerjo ob živi glasbi, kjer so 
igrali prelepe dalmatinske pesmi.
V nedeljo smo imeli tekmo šele ob enih 
popoldne, zato smo se za veliki finale do-
bro odpočili. Igrali smo proti ekipi Avstrije, 
kjer se kljub nenehnemu vodstvu nismo 
mogli odlepiti za več kot nekaj pik razli-
ke: šele na koncu nam je uspelo zlomiti 
njihov odpor in zmagali smo z rezultatom 
60:47. Takoj po tekmi je bila razglasitev in 
podelitev priznanj. 
Končne uvrstitve: 

6. mesto KK Oradea (Romunija)
5. mesto Društvo paraplegikov Maribor 
(Slovenija)
4. mesto KK Sanjski Most (Bosna)
3. mesto KK Vodice (Hrvaška)
2. mesto KK Flingstones (Avstrija)
1. mesto DP Mercator (Slovenija)
Vračajoč nazaj smo odšli še u v sosednji 
Tribunj na odlične morske specialitete v 
gostilno, katere lastnik je košarkar domači-
nov, in kjer so se zares potrudili. Ob tej priliki 
se moramo zahvaliti Marinu, ki ni bil samo 
dober soigralec, ampak tudi odličen šofer, 
ki nas je varno pripeljal nazaj. 

Boštjan Ceglar

Tega dne smo obenem počastili tudi 40. 
obletnico Zveze paraplegikov Slovenije 
ter 30. obletnico Društva paraplegikov lju-
bljanske pokrajine.
Ker ni bilo dvoma o uresničitvi projekta, 
je Slavko Ivančič predlagal, da namesto 
v Litiji, ki nima več kegljišča, naredimo 
tradicionalni turnir v Kočevju. V športnem 

parku Gaj je štiristezno kegljišče, ki bi 
ustrezalo tudi pogojem za tekmovanje v 
kegljanju na vozičkih. 
Župan občine Kočevje Janko Veber je tur-
nir kegljanja z veseljem podprl in pokril del 
stroškov. Direktor Javnega zavoda za šport 
občine Kočevje Janez Maršič je brezplač-
no prispeval uporabo kegljišča Gaj, Jože 
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Kolar, direktor gostišča Gaj, pa je prispeval 
pripravo malice in kosila ter postrežbo. 
Tekmovalci so nastopili v štirih kategorijah: 
člani, članice, veterani in tetraplegiki. Na 
koncu je navzoče najprej pozdravil pred-
sednik Društva paraplegikov ljubljanske 
pokrajine Gregor Gračner. Besedo je 
nato predal županu kočevske občine, ki 
se je na ta projekt zelo pozitivno odzval 
ter potrdil, da se čez leto zopet srečamo. 
Naš član Željko Vertelj, slikar, ki svoja dela 
ustvarja s čopičem v ustih, je ob tej prilo-
žnosti podaril županu Janku Vebru svojo 
umetniško sliko z motivom kočevske cer-
kve, kot zahvalo, ki bo ponosno krasila 
sejno sobo občine Kočevje. Tudi predse-
dnik Zveze paraplegikov Slovenije Dane 
Kastelic je strnil nekaj lepih in spodbudnih 
besed o dnevnem dogodku. 
Pri podeljevanju odličij in pokalov so so-
delovali: župan Janko Veber, predsednik 
Društva paraplegikov ljubljanske pokra-

jine Gregor Gračner, predsednik Zveze 
paraplegikov Slovenije Dane Kastelic, 
referent za šport Društva paraplegikov 
ljubljanske pokrajine Robert Žerov-
nik, član Društva paraplegikov 
ljubljanske pokrajine Zlatko 
Bernašek in moja malen-
kost Slavko Ivančič, prav 
tako član Društva para-
plegikov ljubljanske po-
krajine.
Zaključili smo z lepimi vtisi 
in mislimi, da se ob letu oso-
rej zopet srečamo v še večjem 
številu.

Ekipno:
1. DP ljubljanske pokrajine
2. DP severne Štajerske
3. DP Dolenjske, Bele krajine in Posavja
4. DP Prekmurja in Prlekije
5. DP jugozahodne Štajerske

6. DP Gorenjske
7. DP Istre in Krasa
8. DP Koroške

9. DP severne Primorske
Moški:

1. Srečko Kotnik, SG: 224
2. Tone Kanc, NM: 223
3. Viktor Rupnik, LJ: 223
Ženske:
1. Senka Ivaniševič, LJ: 195
2. Slavka Jereb, KR: 195

3. Ivanka Kostevc, MB: 189
Veterani:

1. Anton Simonič, MS: 220
2. Franc Borovnjak, MS: 209

3. Hasan Čauševič, LJ: 178
Tetraplegiki:
1. Slavko Ivančič, LJ: 214
2. Marjan Štibler, MB: 206
3. Borut Pervanja, KR: 192 

Slavko Ivančič in Jože Globokar

// Senka, čestitam! // Slika Željka bo krasila sejno sobo občine Kočevje.

Turnir, ki naj bi 

v Kočevju tudi 

prihodnje potekal 

ob občinskem 

prazniku, bo postal 

tradicionalen.
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Ker sem zvedava in klepetava, je bila 
hrana že skoraj mrzla, preden sem žu-
panu »dala mir«. Mogoče je prav, da se 
mu na tem mestu kar malo opravičim 
za »nadlegovanje«. Sicer pa se ne zgodi 
vsak dan, da …

Mirjam: Kako ste zadovoljni z današnjo 
tiskovno konferenco in začetnim sode-

Pogovor z županom občine Kočevje // Šport

»To srečanje je zame 
izredno koristno!«
Tiskovno konferenco, na katero smo bili vabljeni tudi predstavniki dru-
štva, je Janko Veber, župan občine Kočevje, sklical na Marofu. Po kon-
čani tiskovki nas je povabil na malico, kjer sem izkoristila priložnost, da 
z njim malce poklepetam. Pogovoru sta se pridružila še Slavko Ivančič 
in Rafko Jurjevčič. 

lovanjem z društvom? Kakšni so vaši prvi 
vtisi in občutki?
Moram priznati, da sem zelo zadovo-
ljen, ker smo vzpostavili tesnejše sode-
lovanje z vami. Mogoče smo do zdaj 
sicer poskušali reševati probleme, ki so 
vezani na dostopnost v javnih objektih 
in na javnih površinah, vendar je bilo 
to sodelovanje nekako bolj na daljavo. 
Tako da mi je izjemno prijetno in toplo, 
da je prišlo do naših pogovorov, kaj 
lahko tudi konkretno in takoj naredimo. 
Zelo pomembno je, da poskušamo v 
Kočevju v okviru občinskega praznika 
izpeljati kegljaški turnir za slovenske pa-
raplegike, in s tem dati temu sodelova-
nju še poseben pečat. 

Mirjam: Že na sestanku v Ribnici kot tudi 
danes na tiskovni konferenci so bili izpo-
stavljeni primeri nedostopnih objektov 
za gibalno ovirane osebe v vaši občini. 
Kje vidite rešitev tega problema?

Tudi pri gradnji novih objektov se lahko 
zgodi, da projektant spregleda kakšen 
normativ. Pri obstoječih objektih je nato 
še večji problem poiskati rešitev in do-
ločiti tiste najnujnejše ukrepe za dostop 
invalidnim osebam. Pomemben poda-
tek, ki ga pred srečanjem z vami nisem 
imel, se mi zdi ta, da lahko pri iskanju 
optimalnih rešitev za ureditev dostopno-
sti nekaterih javnih objektov dobimo 
nasvete s strani arhitekta Zveze. Na tak 
način se da veliko stvari rešiti hitreje in 
bolj učinkovito. Edini ukrep, ki smo ga 
naredili pri občinski stavbi, je vstopna 
klančina. Tako lahko občan na invalid-
skem vozičku pride vsaj v stavbo, da ne 
čaka na pločniku. Naprej pa mu je do-
stop onemogočen. Ves javni sektor, ki 
je najbolj obiskan, upravna enota, tako 
občina kot sodišče, niso dostopni. In to 
je tudi argument, da poskušamo ume-
stiti v objekt dvigalo. 

Mirjam: Najbrž ne razmišljate o zaposli-
tvi invalida v občinski upravi, glede na 
to, da občinska stavba ni dostopna za 
osebe z oviranostjo?
Zagotovo so delovna mesta, ki bi jih 
lahko zasedli invalidi. Res pa je, da 
moramo potem ta objekt tudi ustrezno 
prilagoditi. Staro stavbo nameravamo 
prodati državi, da uredi v njej sodišče in 
upravno enoto, mi pa bi zraven sezidali 
nov objekt. Res da zdaj ni smiselno vla-
gati v prilagoditve obstoječe občinske 
stavbe, vendar bi želel izvesti vsaj manj-
še posege. Vedno sem želel, da mi nek-
do predlaga premostitev teh stopnic z // Janko Veber, župan Kočevja
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neko dvižno ploščadjo. Če mi arhitekt 
pove, da je to možno, je zadeva rešena. 
To ni tako velik poseg, da ga ne bi mogli 
narediti. 

Mirjam: Kakšna je sploh možnost zapo-
slitve invalida v vaši občini?
Tukaj imamo invalidsko podjetje Recin-
ko, ki uspešno deluje, in je eno od pod-
jetji, katerih soustanovitelj je občina. Ta 
program izvajamo. Varstveno-delovne-
mu centru Želva smo omogočili, da je 
organiziralo svojo enoto v Kočevju. Tudi 
ta center lepo dela.

Mirjam: V zadnjem času je izredno ve-
liko število prometnih nesreč. Društvo 
izvaja programe osveščanja in preven-
tive v širši javnosti, še posebej pa med 
mladimi, saj so skoraj vsi potencialni voz-
niki. Kaj pravite na takšno sodelovanje s 
šolami v vaši občini? 
Sodelovanje z osnovnimi šolami je tudi 
po mojem mnenju eno od tistih sode-
lovanj, ki je potrebno in zelo učinkovito. 
Imeli smo že nekaj primerov, ko je prišlo 
do hudih prometnih nesreč, in so učen-
ci izgubili svojega sošolca. Nekaj prime-
rov je bilo tudi takih, da si je oseba skozi 
rehabilitacijo popolnoma opomogla in 
danes normalno živi med svojim vrstniki. 
Ker želimo v šolah narediti tudi kaj na 
področju preventive, imamo redne ak-
tivnosti s svetom za preventivo in varnost 
v cestnem prometu, ki organizira posve-
tovanja. Predlagam, da bi na to temo 
skupaj z omenjenim svetom pripravili 
konkreten program obiska šol. Podpi-

ram takšno idejo in prepričan sem, da 
bo prišlo do realizacije takih predavanj.

Slavko: Premalo je ozaveščanja in infor-
miranja.
Ko je šel Lisac na paraolimpijske igre, 
smo organizirali tudi tiskovno konferen-
co, kjer smo predvsem mladim pred-
stavili ta dogodek. Takrat je bila na 
pripravah pri nas mlada selekcija nami-
zno-tenisačev, ki smo jih povabili zraven 
v športno dvorano. Mislim, da je bila to 
zelo dobra izkušnja za vse skupaj.

Slavko: Če bi se taki dogodki ponavljali, 
bi bilo to zelo dobro.
Ja, po tistem nismo organizirali nobene-
ga podobnega dogodka do današnje 
tiskovne konference z vami.

Slavko: Zavedamo se, da moramo biti 
sami invalidi gonilna sila. Če ne bomo 
vztrajali in »rinili«, ne bo nič. Slišal sem, 
da se bo kegljišče v Gaju v kratkem pre-
navljalo. Lahko pričakujemo objekt, ki 
bo popolnoma prilagojen invalidom na 
vozičkih, sploh sedaj, ko ste izvedeli več 
o problemu dostopnosti, in imate na raz-
polago tudi usluge arhitekta Zveze pa-
raplegikov?
Trenutno je v izdelavi projekt ureditve 
okolice, tako da bo tudi ta del, kjer je še 
pesek, ustrezno tlakovan. O samem ke-
gljišču so zaenkrat samo ideje, vendar 
ta hip projekt še ni toliko pripravljen, da 
bi lahko govorili o njem. Živimo v kraju, 
kjer je treba dejansko razvijati športno 
dejavnost v čim večji meri, ljudi priva-
bljati in jim dati možnost, da tekmujejo 

// Župan nas je obiskal na društvu, kjer se je začelo tesnejše sodelovanje.
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v najzahtevnejših ligah, ter ne nazadnje 
organizirati turnirje.

Slavko: Pohvaliti moram, da so v objektu 
invalidske sanitarije; klančino, ki omogo-
ča dostop do stez, pa smo uredili sami. 

Mirjam: Kaj pa pridobitev listine Občina 
po meri invalidov? Ste razmišljali, da bi 
pristopili?
Vem, da obstaja. Kaj več o tem ne vem. 
Danes sem dobil veliko pomembnih 
informacij. Zgrožen sem, da ima samo 
en dom starejših občanov v Sloveniji lo-
čen oddelek za mlajše osebe. To se mi 
je zdel pomemben podatek. Razmišlja-
mo namreč o razširitvi doma v Kočevju. 
Vredno bi bilo razmisliti tudi o tem pro-
blemu.

Tisti dan sem se iz Kočevja vračala s 
prijetnimi občutki. Presenečena sem 
bila nad resnično pripravljenostjo žu-
pana, da se nekaj premakne na po-
dročju nedostopnosti javnih objektov 
v njihovi občini. Ker pa sem po naravi 
velik skeptik in ne verjamem kar tako 
na besedo, me je nekje zadaj razjedal 
dvom: »Saj ni mogoče, da je župan 
tako prijazen, tako pripravljen sode-
lovati z nami, urediti dostopne javne 
objekte in površine, poslušati naše na-
svete. Ni mogoče! Zagotovo ima kaj za 
bregom.« A vseeno, vtisi, ki sem jih do-
bila v pogovoru z njim, so bili močnejši 
od moje skepse. Upam in verjamem, 
da me občutki ne varajo.  

Mirjam

Tekmovanje je potekalo ob občinskem 
prazniku. Pokrovitelj prireditve je bila ob-
čina Dobrepolje skupaj z županom Jane-
zom Pavlinom, ki nam je vedno pripravljen 
pomagati. Tudi tokrat je bila udeležba 
zelo velika; bilo je kar 27 strelcev. Tekmo-
vanje je potekalo pod vodstvom Jožeta in 
Janeza Kaplana iz strelskega društva Bu-
kovec, Zlatka Bernaška in Veselke Pevec. 
Najboljši strelci so bili nagrajeni s praktični-
mi nagradami, ekipe pa s pokali.
Ekipno so prvo mesto zasedli DP Pomurja 
in Prlekije, drugo DP Dolenjske, Bele kraji-
ne in Posavja, tretje 
pa po dolgem času 
DP ljubljanske pokra-
jine. K temu uspehu 
je pripomogel Robert 
Žerovnik s svojim do-
brim rezultatom. Med 
posamezniki je v ka-
tegoriji SH1 najbolje 
streljal Franc Jožef (DP 
Prekmurja in Prlekije), 
drugi je bil Franc Pin-
ter (DP severne Štajer-

1. ekipno tekmovanje v streljanju za pokal Dobrepolja // 
Šport

V Vidmu se je streljalo
5. decembra smo se že tretjič dobili v našem kraju Videm-Dobrepolje, 
kjer smo priredili drugo kolo lige ZPS in hkrati prvo ekipno tekmovanje 
v streljanju za pokal občine Dobrepolje. 

ske), tretji pa Martin Gorenc (DP Dolenj-
ske, Bele krajine in Posavja). V kategoriji 
SH2 je prvo mesto osvojil Slavko Dunaj (DP 
Prekmurja in Prlekije), drugo Leon Jurkovič 
(DP Prekmurja in Prlekije) ter tretje Veselka 
Pevec (DP ljubljanske pokrajine). Po kon-
cu tekmovanja smo se pošteno podprli s 
pasuljem in klobaso. Obiskala nas je tudi 
direktorica Zavoda Prizma Katja Vipotnik. 
Ob tej priliki se zahvaljujemo našemu žu-
panu ter sodnikoma Jožetu in Janezu Ka-
planu.  

Veselka Pevec

// Ekipno je DPLJ zasedlo tretje mesto.
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Zato sem bil radoveden, 
kako se je lotil teme Primož 

Ekart, dramaturg in 
režiser dramske pred-

stave. In bil sem znova 
navdušen. Zgodba je 
pravzaprav zelo pre-
prosta. Venja potuje 
z vlakom iz Moskve: s 
kurskega kolodvora 
do Petuškov, 130 ki-
lometrov oddaljene 
postaje, kjer ga priča-
kuje ljubezen njegove-
ga življenja z njegovim si-
nom. Na pot se je odpravljal 
že večkrat, a mu ni uspelo oditi, 
ker je bil vedno pijan. Tudi tokrat je bil, a 
mu je nekako le uspelo odpotovati. Med 
potovanjem nam skozi vedno močnejše 
filozofsko-pijanske blodnje kaže svoj upor 
do sveta, v  katerem živimo. Z ironijo gle-
da na vse, celo na trpljenje. Vse težave 
je moč premagati. V realnosti sicer ne, 
lahko pa v fikciji, s humorjem in srčno 

Kabaret // Kultura

Moskva-Petuški
17. novembra 2009 sem bil v Varieteju v kavarni Union na predpremieri gledališke predstave Moskva-Petuški. 

Že v zgodnjih 80. letih mi je prišel v roke roman z istim naslovom in spominjam se, da se mi je še posebej 
način pisanja in lotevanja problema zdelo pravo odkritje. 

dobroto. Tudi glavni junak Venja umre le 
navidezno. Ponorčuje se iz nas – gledal-

cev. Začara nas, da postane-
mo žrtve virtualne groze 

in se ji predamo. Prek 
smeha pa se nato 

groze in trpljenja 
očistimo. Optimi-
zem nas uroči, 
z njim je mogo-
če premagati 
vse ovire, celo 

tako grozljive, kot 
je totalitarni režim. 

Junak ga premaga z 
igro in plesom, ga razga-

li in razkrinka, s tem pa se ga 
tudi znebi.
V predstavi je vse virtualno, celo smrt ni 
nič groznega. Je le predstava na odru ži-
vljenja, ki reši trpljenja vse, tudi gledalce.
Igralci in režija so odlični. Uspejo nas pre-
pričati, da življenje ni nič groznega in da 
so politični režimi tegoba, ki jo je moč pre-
magati, najmočnejše orožje pa je smeh, 

ki se ne meni za hudo, ampak pomete 
težave z eno roko. Dovolj je optimizem, ki 
ga junakom romana nikoli ne zmanjka. 
Prek ironije, zabave in smeha jim uspe 
vzpostaviti ponoven red, na koncu pa vsi 
zaplešejo od veselja in uspejo tudi gle-
dalca prepričati, da življenje ni nič stra-
šnega, če gledamo nanj z vedre plati.
Predstava je resda polna ironije, a tudi 
modrosti, saj nas uspe spraviti v dobro 
voljo, tudi v tem neprijaznem času, v ka-
terem živimo.
Oblika predstave je kabaret, avtor roma-
na Moskva-Petuški pa je Venedikt Jerofe-
jev. Izdal ga je leta 1969 v samozaložbi, 
ker drugače ni mogel, saj takratna sovjet-
ska oblast ni trpela socialne in politične 
satire, ki sta prisotni v romanu.
Z dramatizacijo roman ne izgubi nič, mi-
slim celo, da dobi novo kvaliteto. Pred-
vsem postavlja zgodbo v sedanjost in v 
katerokoli okolje.
Če bi radi uživali, vam priporočam ogled 
tega mikavnega kabareta, ki bo najbrž 
še dolgo na sporedu. 

Vojko Skalar

»Moram priznati, bil sem 

že tako pod gasom, da 

se je zabrisala meja med 

razumom in srcem in sta 

mi kar naprej ponavljala: 

»Venička, odpelji se, v 

Petuške se odpelji. V Petuških 

je tvoja rešitev in tvoje 

veselje. Odpelji se!«
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Vse organizacijske niti so bile v rokah 
predsednice društva Vlaste Rebek-Do-
lenc in Majde Birsa. »Rdeča jabolka« je 
resnično velika kulturna prireditev literar-
nih ustvarjalcev, na kateri se s svojimi deli 
predstavi izredno veliko število izvajalcev. 
Na njem lahko sodelujejo vsi, od vsega 
začetka se ga udeležujeta tudi naši pe-
snici Darinka Slanovec in Marjetka Smre-
kar. V vse bolj priljubljeni skupini 3M pa so-

Bruno, avstrijski državljan z Dunaja, odide 
v ZDA in nam predstavi Američane v zelo 
slabi luči: kot samozadostne, slabo razgle-
dane, stremuške in agresivne ljudi, med 
katerimi je veliko patologije, še posebej 
na področju spolnosti. Nekateri prizori so 
naravnost pretresljivi. Na primer doživljaj, 

Literarni maraton // Kultura

Na velikih platnih // Kultura

Rdeča jabolka
23. oktobra je društvo Norma iz Brij ponovno pripravilo tradicionalni 
literarni maraton v dvorani prve slovenske vlade v Ajdovščini. 

Bruno
Znameniti Borat, ki sem ga kar nekajkrat gledal na TV, ker imam doma vi-
deo posnetek enega njegovih filmov, se nam je tokrat predstavil kot Bruno.

deluje še ena članica – Marjana Lavrin.
Namen literarnega maratona, ki ponavadi 
traja celo popoldne – vse do večernih ur, 
ni samo nastopanje, ampak tudi izmenja-
va izkušenj in druženje. Enost te ustvarjal-
nosti se kaže v različni govorici, v različnih 
obrazih. Tu so: literarna govorica, retorika, 
glasba, slike in barve, ki se združeno pre-
pletajo skozi celostno prireditev. Izredno 
lepo sceno so npr. štirje mladi študentje 

ko mati pristane na to, da bo njen otrok 
v enem tednu s pomočjo liposukcije shuj-
šal za 4 kilograme samo zato, da bi igral v 
filmu. Pretresljive so tudi scene, ko se pa-
stor zaradi svoje naivnosti ne upre Brunu in 
njegovim provokacijam, ampak ga skuša 
navdušiti za svojo vero.

Med drugim film pokaže brezobzirno rav-
nanje podoficirjev z rekruti med urjenjem. 
Vidimo pravo paleto vsemogočih, komaj 
verjetnih plati življenja Američanov.
Bruno si pošteno privošči tudi Avstrijce, pri 
čemer večkrat namigne na njihovo sim-
patiziranje z nacizmom in Hitlerjem.
Film Bruno brez dlake na jeziku kaže ame-
riško družbo z manj znanih ter za same 
Američane neprijetnih plati.
Ni mi povsem jasno, kako mu je vse to 
uspelo posneti in kako mu je uspelo pro-
dreti v skrivne kotičke življenja Američa-
nov. Če boste bralci imeli priložnost, da si 
film ogledate, je nikar ne zamudite. 

Vojko Skalar

postavljali kar med samo prireditvijo.
Na maratonu je nastopilo več kot 25 različ-
nih posameznikov in skupin: od učencev 
glasbene šole do dramske skupine društva 
upokojencev. Dela in izvajanje nastopajo-
čih je po končani prireditvi ocenila kulturna 
delavka Ada Bačar, udeležence marato-
na pa je nagovoril in pozdravil tudi podžu-
pan Ajdovščine mag. Borut Koloini. 

Jože Globokar

// Priznanje za Darinko Slanovec
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In vendar se mi je zgodilo. Bil sem pova-
bljen na enega izmed večerov jazza v 
okviru jazz festivala, ki je bil junija in julija 
v Ljubljani.
Sicer pa sem do te zvrsti glasbe najbrž 
krivičen. Rad imam Gershwina, Armstron-
ga, vedno sem rad prisluhnil skladbam 
Bojana Adamiča, Jožeta Privška in mno-
gih drugih. Rad imam zvrsti jazza, kot so 
swing, dixieland, manj pa metal jazz in 
rock, punk jazz, post jazzovsko glasbo, 
elektronski jazz in še kaj. Nekatere zvrsti 
mi gredo bolj v ušesa, drugim pa se hi-

Če ne štejem Avstrije in Nemči-
je, kamor sem šel po avtodom, 
sva na potovanju obiskala 
sedem držav in dvanajstkrat 
prestopila mejo. Navdušeni av-

todomarski popotniki smo bili si-
cer že tudi v časih, ko se jaz še nisem 

vozil z vozičkom, in družinsko smo prekri-
žarili precejšen del zahodne Evrope. Kar 
nekajkrat smo spali pod Eifflovim stolpom 
v Parizu, obiskali veliko zabaviščnih par-

50. jazz festival // Kultura

Z avtodomom v Grčijo // Potopis

Zakorakal v svet jazza
Nisem velik ljubitelj jazza, še posebej ne improvizacij in neskončno dolgih skladb, pri katerih nikoli ne veš, kje 
je začetek in kje konec. Najbrž so mnogi med izvajalci veliki glasbeniki, toda jaz v njihovem muziciranju neka-
ko ne najdem pravega užitka, tako kot na primer uživam pri klasikih: Mozartu, Beethovnu, Čajkovskemu ali v 
klasičnih operah Verdija, Puccinija, Rossinija, Gounoda, Masseneta in Smetane.

Pot pod kolesa
Prav zares se je zgodilo! Po dobrem letu načrtovanja se nama 
je v septembru odvrtelo skoraj 5000 km po Balkanu in Grčiji. Če 
upoštevam, da sem moral še po avtodom kar precej daleč v Nemčijo, 
in ga tudi peljati nazaj, sem »vknjižil« skoraj 7000 km. Kar zavidljiva kilo-
metraža v nepolnih treh tednih. 

tro umaknem, če so na TV ali radiu. Med 
njimi so res tako velike razlike, da se zdi 
nerazumljivo, kako da sodijo v isto kate-
gorijo. 
Jazz ima v Sloveniji dolgo tradicijo, saj je 
letošnji festival že 50. po vrsti. Prvi, ki ga je 
uvedel in vodil Bojan Adamič, je bil leta 
1960 na Bledu, leta 1967 pa so ga preselili 
v Ljubljano. Poleg domačih izvajalcev je 
bilo vsako leto več gostov iz tujine, med 
njimi tudi več znamenitih glasbenikov iz 
evropskih držav in ZDA. 
V začetku julija sem si tako v Križankah 

ogledal nastop šestčlanskega ansam-
bla, v katerem sta sodelovala tudi Lojze 
Kranjčan in njegov sin Kristijan. Lojze Kra-
njčan je igral na nekakšno elektronsko 
pihalo, imenovano EWI, Kristijan pa je bil 
pri bobnih. Slednji je v svetu jazza priznan 
bobnar in pogosto gostuje tudi v tujini.
Križanke so bile nabito polne navdušenih 
ljubiteljev jazza in ta množica ljudi me 
je dobesedno potegnila v svoj krog. Ne 
vem še, ali bom v prihodnje tudi jaz po-
stal ljubitelj jazza? Morda. 

Vojko Skalar
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kov in doživeli marsikaj. Zadnje potovanje 
je bilo preko severne Italije, Švice in »čez« 
Mont Blanc v Francijo, prepeljali smo do-
lino vulkanov, preplezali Pireneje, se skozi 
Andorro pripeljali v Katalonijo ter se ob 
obali spustili skoraj do Valencie. Ogledali 
smo si Tarragono, Barcelono in kar nekaj 
kampov in plaž Costa Brave. Nazaj smo 
se vračali čez južno Francijo, v dišeči Pro-
vansi uživali v cvetočih poljih lavande, 
veslali po kanjonu reke Verdon (po oce-
nah mnogih najlepši evropski kanjon), se 
v Monte Carlu zapeljali po ulicah, kjer se 
odvija tekma formule 1, in se po padski 
nižini vrnili domov.
Torej želja po potovanju je še živa, odlo-
čitev, da gremo v jugozahodno Evropo, 
tudi (ta smer je bila v mojih načrtih že 
prej, poleg še »neosvojene« Portugalske, 
Škotske in Skandinavije), veliko vprašanje, 
ki se je postavljalo, pa je bilo, kako oz. s 
čim. Večji del leta 2008 sem iskal primer-
ne, za invalide prirejene avtodome, ka-
tere bi lahko najel. Prav veliko uspeha ni-
sem imel, našel sem enega v Italiji, nekaj 
v Nemčiji, večinoma daleč na severu, pa 
še ti rezervirani eno leto vnaprej. 

Ko temeljito pregledam ponudbo, se 
odločim za ponudnika iz Augsburga (ca 
500 km iz Ljubljane). Ne samo, da je naj-
bližji, ima tudi predelavo za vožnjo, za 
razliko od nekaterih, ki imajo predelavo 
samo za vstop v bivalni prostor. Sicer ne 
dobim želenega termina konec avgusta 
in začetek septembra, ker pa greva na 
jug, ocenim, da bo tudi druga polovica 
septembra še v redu, kar se izkaže za pra-

vilno. Takoj v začetku letošnjega leta potr-
dim rezervacijo in vplačam akontacijo in 
ni več poti nazaj.
Sledi priprava na pot: nakup navigacijske 
naprave, priprava potovalnega načrta, 
zaradi katerega sem presurfal ogromno 
domačih in tujih forumov v iskanju najlep-
ših grških destinacij, pa lokacij, kjer lahko 
odtočiš umazano ali natočiš čisto vodo, 
pa kampov, ki so prirejeni ali prijazni do 
invalidov, nato še nakup pripomočkov 
za avtodom, ki so se v preteklosti izkazali 
za nujne in potrebne, predvsem za varno 
spanje na neobljudenih krajih in lažje bi-
vanje v avtodomu.
Čas dopusta. Seveda najprej po avto-
dom v Nemčijo, česar se kar malo bojim. 
Že nekaj let nisem vozil tako velike škatle 
(več kot 7 m v dolžino, 2 in četrt metra v 
širino), poleg tega avtomatik z invalidski-
mi komandami na 
levi strani. Strah je 
popolnoma odveč, 
vozim kot profesor 
in srečno pripeljem 
ter postavim avto-
dom pred hišo. Na-
slednje jutro sledi 
natovarjanje prtlja-
ge, polnjenje rezer-
voarja s čisto vodo 
in okoli poldneva 
se podava na pot. 
Zvečer pred potjo 
se dokončno od-
ločiva: čimprej priti 
v Grčijo, poiskati in 
raziskati čimveč in 

se imeti čimbolj lepo, medtem ko bosta 
smer in hitrost vračanja odvisna od časa, 
ki nama bo ostal na razpolago. 
Ubereva jo torej po avtocesti Bratstvo 
in enotnost, mimo Zagreba, Slavonske-
ga Broda proti Beogradu. Ob spremlja-
vi glasbe iz radia obujava spomine na 
stare »jugo« čase, občutki, ko sem po 
dolgem času zopet »v sedlu«, so prekra-
sni. V Beogradu kolebava, če bi morda 
preživela večer na Skadarliji ali na kate-
rem od donavskih splavov, a naju je po 
eni strani strah pustiti avtodom, po drugi 
pa si rečeva, da je glavno mesto Srbije 
tako blizu, da lahko ta izlet narediva kdaj 
drugič z avtom. Večeri se že in malo iz Be-
ograda se ustaviva na postajališču, da 
si privoščiva dobrote z žara. Odločiva se, 
da peljeva naprej, dokler naju ne bo pre-
magala utrujenost. Srbijo prevoziva do-

// Večinoma sva izbirala poti ob morju, zato so bili takile postanki še toliko 

lepši.
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kaj hitro, v Makedoniji pa avtocesta kar 
nekajkrat postane navadna cesta, ki se 
vije med gorami in ob reki Vardar. Ponoči 
in v popolnoma nepoznanem okolju se 
predvsem ob srečevanju s tovornjaki, ki 
pa jih je zelo veliko, počutim prav nepri-
jetno. Nočeva izzivati sreče, tudi ura je že 
precej, zato se kakšnih 100 km pred grško 
mejo ustaviva na majhni bencinski črpal-
ki in se odpraviva spat.
Zjutraj naju zbudi glasno govorjenje, po-
gledam skozi okno, okoli naju živžav ben-
cinske črpalke, vendar kakšne posebne 
pozornosti ne vzbujava. Premakneva se 
par deset metrov naprej, pozajtrkujeva 
in spijeva kavo ter pot pod kolesa. Kmalu 
zatem sva brez posebnih zapletov v Gr-
čiji. Že tekom poti se odločiva, da bova 
začela Grčijo raziskovati po vzhodni obali 
(ob Egejskem morju) proti jugu, in se po 

zahodni (ob Jonskem morju) proti seve-
ru vračala domov. Ubereva jo torej proti 
Solunu in turistično zelo poznani pokrajini 
Chaldikiki. Ob treh popoldne se že kopa-
va in »poMMS-neva« vsem tistim nejever-
nežem, ki so trdili, da je za letos konec z 
vremenom in morjem. 
V naslednjih dnevih prekrižariva dva od 
treh Chaldikiki »prstov« (Kassandro in 
Sythonio): zalivi z lepimi plažami in sim-
patične obmorske vasice, kjer kupujeva 
kruh in baklave, in brez problemov spiva 
na plažah ob morju. Zjutraj zajtrk, kavica 
in kopanje ter nato novim izzivom naproti. 
Enotna sva si v tem, da se bova sem še 
vrnila ali z avtodomom ali pa z avtom in 
štirikolesnikom na prikolici. Pokrajina je 
več kot primerna za takšno obliko razisko-
vanja. 
Ker je najino popotovanje bolj razisko-

valne kot dopu-
stniške narave, se 
odpraviva naprej, 
se pravi nazaj do 
Soluna, kjer naju 
zopet čaka pro-
metni direndaj, ve-
liko smerokazov v 
grščini, drugačen 
režim semaforjev, 
kot smo ga nava-
jeni, južnjaški vozni-
ški temperament, 
pa še dežuje povr-
hu; a vse uspešno 
prebrodiva in se 
usmeriva ob obali 
na jug. 

Ker imava dobre izkušnje s polotoki, si za 
cilj izbereva naslednjega večjega z na-
menom, da ga prevoziva in si ga ogleda-
va, vmes pa na primernem mestu preno-
čiva. Voziva ob obali in iščeva primeren 
kotiček, noč pa je vedno bolj temna. 
Vasice so tako majhne, da bi dobesedno 
morala prespati na kakšnem hišnem dvo-
rišču, nikjer ni javnih prostorov ali parkirišč 
ob cesti. Peljeva mimo parih kampov, vse 
zaprto. Nekajkrat zavijeva s ceste, si ogle-
dujeva vasice in iščeva primerno mesto 
za spanje. Čisto na samem si ravno ne 
upava ustaviti. In tako že v globoki temi 
pripeljeva v še eno od vasic. Cesta je 
vedno ožja, z ene strani hiše, z druge se 
v noči svetlika morje. Obrniti več ne mo-
reva; greva, dokler bo šlo, si mislim, in se 
bova pač podnevi ritensko vrnila nazaj, 
če bo potrebno. Oster levi ovinek, cesta 
se malo razširi, pokaže se majhno parkiri-
šče in celo parkiran avtodom. Oddahne-
va si in se spraviva spat. 
Zjutraj se zbudiva v sončno jutro (tisto 
malo dežja v Solunu je bilo edino slabo 
vreme celo popotovanje), odpreva vrata 
in definitivno lahko rečem, da sreča spre-
mlja pogumne. Parkirana sva na plaži, 5 
metrov od morja, 50 m od naju je prije-
tna grška gostilnica; vasica, ki je ponoči 
izgledala precej negostoljubno, je prav 
romantična. Celo označeno imajo, da 
imajo invalidi dostop do morja. Vzpod-
budno, ni kaj. Jutranja kavica, potem pa 
na mezo in ouzo v gostilnico ter na kopa-
nje. Seveda si lokacijo zabeležim v svo-
jega Garmina in po kosilu se odpraviva 
naprej. Če hočeva prevoziti cel polotok, 

// Turistično zelo poznana pokrajina Chaldikiki, kjer so lepe plaže in simpatične 

obmorske vasice
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naju čaka kar precej poti, nagrajena pa 
sva s prelepimi plažami in romantičnimi 
vasicami. Krave ali ovce na cesti niso 
nobena redkost in povsod rastejo oljke. 
Vsake toliko so veliki deli pobočij prekriti 
z nizkimi zgradbami, pokritimi s pločevi-
no, in nekako razvozlava, da so to staje 
za ovce.
Na koncu polotoka najdeva ribiško vasi-
co in nad njo razgledno ploščad, tam se 
obrneva in vrneva nazaj na celino. Ker 
je dobra priprava na pot že pol uspeha, 
sem si pred potjo pripravil seznam in lo-
kacije kampov, prirejenih za invalide. In 
po moji evidenci je eden takšnih tu čisto 
blizu, poleg tega je že čisto temno. Konča 
se precej klavrno: naslednji dve uri voziva 
po oljčnih nasadih, dobesedno po njivah 
in travnikih, kampa pa ni in ni. V katerokoli 
smer greva, vedno prideva v izhodiščno 
vasico, le vsakič iz druge smeri; a vedno 

pred isto gostilno, 
kjer zunaj sedi gru-
pica vaščanov. 
Ko tako četrtič pri-
peljeva mimo njih, 
se odločiva preiz-
kusiti, koliko Grki ob-
vladajo znanje tujih 
jezikov, in ugotovi-
va, da jim poleg pri-
jaznosti tudi angle-
ščina ni tuja. Eden 
od njih se usede na 
motor in naju odpe-
lje iz »začaranega« 
kroga na cesto pro-
ti Atenam. Po nekaj 
deset kilometrih pri-
deva na avtocesto in zelo hitro parkirava 
na bencinsko črpalko, kjer zaspiva.
Zjutraj naju zbudijo glasovi okoli avtodo-

ma. Ponoči v temi 
in ko je prazno, 
izgleda vse dru-
gače. Par metrov 
od naju stojijo av-
tomobili in polni-
jo rezervoarje, še 
malo stran sedi 
ob mizi skupinica 
policajev in pije 
jutranjo kavico. 
Hitro tudi midva 
napolniva rezer-
voar oz. nama ga 
napolnijo – v Grčiji 
ni samopostrežnih 
črpalk, in se od-

praviva proti Atenam. Te sicer niso bile v 
prvotnem planu, ampak ker sva že zelo 
blizu in ker jaz še nisem bil tam, se odlo-
čiva za ogled mesta. Uspešno preživiva 
mestni prometni vrvež, si iz avta ogleda-
va akropolo in še nekaj ostalih zanimivosti 
ter se odpraviva proti Korintosu. Nameni-
va se namreč ogledati vsaj severni del 
Peloponeza. Spet se noči in že brskava 
po seznamu prirejenih kampov; tokrat 
sva bolj previdna in najprej pokličeva, če 
imajo odprto. Oba kampa, ki sta na najini 
poti in dokaj blizu, sta odprta – zgleda, da 
na jugu Grčije turistična sezona traja dalj 
časa ali pa jo bolj resno jemljejo, in odlo-
čiva se prenočiti v enem od njiju. Prijeten, 
še dokaj zaseden, presenetljivo poceni, 
zastonj pralni stroj, prirejen tuš/wc, če le 
uspeš priti do njega čez 20 cm visok rob-
nik. Upam, da bodo tudi to uredili. Na poti // Celo označeno imajo, da imajo invalidi dostop do morja. Vzpodbudno, ni kaj.

// Sanjski zaliv. Plaža 5 metrov stran od morja, čisto blizu prijetna grška 

gostilnica; tu bi z lahkoto preživel kakšen mesec dni.
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proti Atenam sva v obcestni prodajalni 
(beri na štantu) kupila domače olive in 
še nekaj drugih dobrot, iz česar pripravi-
va prigrizek. Naslednji dan natočiva čisto 
vodo in spet pot pod kolesa.
V sledečih dneh sva na Peloponezu, 
ga raziskujeva in odkrivava na svoj na-
čin. Navdušena sva. Predvsem plaže 
so drugačne: bržkone so bolj na udaru 
morja, ki je naredilo visoke sipine. Ko gle-
dam enduraše, ki si dajejo duška na teh 
strminah, si mislim: ko bi le imel svojega 
štirikolesnika tukaj; lahko bi bil dober tre-
ning za maroška ali libijska puščavska 
potovanja. Parkirava in spiva ob morju, 
kot člana velike avtodomarske družine 
večinoma v družbi avtodomov iz cele 
Evrope. Hrano si pripravljava sama, ku-
pujeva zelenjavo, sadje, kruh … in seve-
da baklave. Kot zanimivost naj povem, 

da sva v celi Grčiji uspela kupiti samo 
eno vrsto kruha (ali pa midva nisva znala 
kupiti drugačnega), in to koruzne štruč-
ke s precej trdo skorjo. Zelo dober kruh, 
da ne bo pomote. Zato pa lahko v vsaki 
pokrajini dobiš nekaj deset vrst različnih 
baklav. Kar se nama zdi zelo zanimivo in 
se pač angažirava v tej smeri.
Vrneva se do Patrie, nato čez znameniti 
most v Riu odpeljeva proti celinskem delu 
Grčije. Ker imava časa dovolj, raziščeva 
še del južne obale, kjer najdeva sanjski 
zaliv, prespiva in greva naslednji dan na-
zaj. Čaka naju pot po zahodni strani celin-
ske Grčije in po obalah Jonskega morja 
se odpraviva proti Albaniji. Kar nekaj dni 
nama vzame to potovanje do Sagiade, 
od koder do albanske meje ni več daleč. 
Na poti postanki s kopanjem in ogledi 
znamenitosti, druženje z drugimi popo-

tniki, kampiranje 
ob morju, prijetni 
večeri v dobri druž-
bi. (Sicer sva sreča-
la kar nekaj ljudi, 
no, dva sta bila še 
posebej zanimiva: 
starejši nemški par, 
ki je na popotova-
nju po Grčiji že par 
mesecev, in še en 
nemški par iz se-
vera Nemčije, ki je 
moral v Grčijo pre-
ko Madžarske, Ro-
munije in Bolgarije, 
ker ju niso spustili v 
Srbijo brez vize. Ker 

sva imela nemško registracijo, sva nase 
kar vlekla nemško govoreče turiste. Sem 
pa zato vsaj malo obnovil svoje znanje 
nemškega jezika.)
V tem delu Grčije doživiva tudi napad 
komarjev, ko proti večeru enega od po-
tovalnih dni ustaviva ob morju. Prostor 
izgleda prav lepo, parkiranih je še nekaj 
avtodomov. Dan sicer šele ugaša v lep 
sončni zahod, a sosednji avtodomi vsi za-
prti in zunaj ni žive duše. Verjetno gredo 
zgodaj na pot in so šli že spat, si misliva. 
Parkirava, iz prtljažnika vzameva mizico 
in stol ter se (kot velikokrat na tej poti) pri-
praviva na zasluženo uživanje po koncu 
napornega dneva. Narezek, steklenica 
dobrega rdečega vina, šumenje morja, 
pogled na zahajajoče sonce … No, tokrat 
ni nič od tega, ker sva kar naenkrat ob-
dana z rojem komarjev. Pograbiva hrano 
in pijačo ter na vrat na nos v avtodom. 
Sicer jaz malo manj hitro, ker je dvigalo 
počasno, zato z mano pride kar nekaj ne-
povabljenih gostov. Sedaj nama je tudi 
jasno, zakaj ostalih ni zunaj, imava pa kar 
nekaj dela, da brenčečim in pikajočim 
gostom odpoveva gostoljubje. 
Večinoma sva izbirala poti ob morju, ven-
dar sva občasno zašla tudi malo bolj na 
celino, ponavadi zato, da sva preskočila 
kakšen hribček in se zopet spustila do 
morja. Tako sva na enem od takšnih izle-
tov peljala skozi vasico, ki je izgledala, kot 
da je doživela napad morilske bolezni. 
Skoraj izumrla, ob cesti zapuščeni avto-
mobili, prazne trgovine in poslopja, pre-
cej grozljivo, asociacija na Deliverence.
Na poti do Sagiade, najsevernejšega gr-// Ohoho, takole se pa da preživeti dopust.
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škega turističnega mesteca, se peljeva 
tudi skozi Igoumenitso, danes veliko traj-
ektno luko, sicer starodavno pristaniško 
mesto. Kljub temu, da ne greva iz avta, 
občutiva pravi pristaniški multikulturni in 
multinacionalni živžav. Kaj hitro se znaj-
deva v Sagiadi, si na hitro ogledava me-
stece in kolebava, ali greva na kosilo v 
prijetno restavracijo ali nadaljujeva pot. 
Odločiva se za drugo varianto, napolniva 
rezervoar za gorivo in vodo, se pozanima-
va, kje proti Albaniji, in odpeljeva. Cesta 
je izredno lepa, naproti nama pripelje 
nekaj motoristov: torej le ni tako hudo, kot 
so me strašili pred potjo, ko sem omenil, 
da greva tudi v Albanijo. Proti meji opa-
ziva prijetno plažo: sicer nekaj hiš v bližini, 
ampak nikjer žive duše. Dovoz je rahlo 
čuden; peljeva mimo psov, privezanih 
pod drevesom, ki pa se zaradi najine pri-
sotnosti ne vznemirjajo preveč. Parkirava, 
si pripraviva kosilo in uživava na plaži, par 
metrov od morja. To je sicer čisto, vendar 
ni tako mamljivo kot na vzhodni obali Gr-
čije in Peloponezu: ali je ta del Jonskega 
morja toliko drugačen ali pa sva midva 
že dovolj potešena … vsaj, kar se nama-
kanja v morju tiče. Ko se tako ogledujem 
okoli, opazim, da je vse polno ovčjih oz. 
kozjih iztrebkov, in počasi mi je jasno, da 
tudi hiše niso hiše, ampak živinske staje: 
sicer prazne, ker je verjetno živina nekje 
v hribih. Začneva se počutiti nelagodno, 
zato na hitro pospraviva in spet pot pod 
kolesa. 
Pred nama se kmalu pokaže grško mejno 
poslopje. Spogledava se, ker se zaveva, 
da se nepreklicno vračava domov, in 

se najin dopust preveša v zadnji del. Po 
drugi strani se počutiva dokaj tesnobno, 
saj zapuščava deželo, ki jo imava še za 
kolikor toliko »civilizirano«, in se peljeva 
nekam, kamor so nama vsi odsvetovali. 
Vsaj jaz odženem te misli, po drugi stra-
ni me premami popotniška radovednost 
ter hrabro pohodim plin. Nobenih pro-
blemov na grški meji in med položnimi, 
skoraj neporaščenimi pobočji se peljeva 
proti albanski meji v pričakovanju, da 
zagledava mejno zgradbo. Cesta se kar 
naenkrat neha in table nas usmerijo na 
makadamsko gradbišče, kjer stojita dve 
trafiki: ena je carina, druga pa policija. 
Jasmina se z dokumenti od avta odpravi 
urejat vstopne papirje. Ignoranca je pre-
cej na visokem nivoju, odnos (albanskih) 
moških do ženske pa tak, da pride pre-
cej razkurjena nazaj, vendar z urejenimi 
papirji. Torej to je to. 
Počasi odpeljeva 
in opaziva, da in-
tenzivno delajo na 
izgradnji mejnega 
poslopja, tudi ceste 
se že nekaj vidi. Pe-
ljeva po, hm, cesti v 
gradnji, makadam-
ski cesti, pa po ozki 
cesti, kjer se dva av-
todoma ne bi mo-
gla srečati (hvala 
bogu, da srečaš en 
avto na pet kilome-
trov), ter opazuje-
va pokrajino. Nizko 
gričevje, kamnito, 

slabo poraslo. Redko posejane hiše, par 
hiš skupaj. Katoliška cerkev in še ena pra-
voslavna na oddaljenem hribu. Pa hecne 
betonske gobice. Na desetine jih je. Bun-
kerji, seveda. Ko se tako voziva skozi to po-
krajino, si prikličem v spomin Karla Maya 
in njegove Škipetarje. Namenjena sva v 
Sarande, najpomembnejše turistično me-
sto na albanski obali. V njegovi bližini je 
tudi starodavno mesto Butrint, ki je pod 
zaščito Unesca. Navigacija ne deluje, 
pravzaprav deluje, samo kart Albanije ni-
sem uspel dobiti; sicer imava najnovejšo 
ADAC avtokarto Albanije, vendar so vrisa-
ne samo glavne ceste. Pač Albanci niso 
dali podatkov o stranskih cestah, si mislim 
… Nakar ugotovim, da jih verjetno sploh 
nimajo … stranskih cest mislim.
Nadaljujeva pot: pokrajina je nižinska, 
lep naravni park, zanimiva flora, staro-

// Hecne betonske gobice po Albaniji. Na desetine jih je. Bunkerji, seveda. 

Ostanki še ne tako daljnih časov.
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davna obzidja in utrdbe, peljeva bolj po-
časi; po eni strani si ogledujeva, po drugi 
pa tudi cesta ne dopušča večjih hitrosti, 
saj je ustavljanje zaradi srečevanja skoraj 
obvezno. Še bolj sva pazljiva, ko nama 
od strani iz grmičevja na cesto skoči kra-
va. Problem je, ker ceste pri eni hiši kar 
naenkrat zmanjka, in ko prideva okoli 
vogala, ugotoviva, da se cesta sicer na-
daljuje, ampak čez kakšnih 100 m, vmes 
pa je voda, zaliv, reka. In splav na vodi. 
Kaj sedaj? Desetine kilometrov nazaj ali 
čez? 3,5 tone avtodoma zapeljati na iz 
grobih desk zbito konstrukcijo in se pelja-
ti čez vodo. Odločiva se in se za 5 evrov 
prepeljeva s splavom. Mislim, da je teh 10 
do 15 minut vožnje najdaljših na celem 
potovanju. 
Sarande naju razočara. Mislim, da sem 
nekje prebral, da mu pravijo tudi albanski 

Monte Carlo. Zaliv, popolnoma pozidan 
oz. v izgradnji, velike in luksuzne zgradbe, 
pa še tako neurejeno vse skupaj, da ko-
maj najdeva cesto oz. bolje rečeno izhod 
iz tega mesta. Ker se dan že prevesi v po-
poldne, se odločiva peljati čez Albanijo in 
priti do Drača (Durres), kjer nameravava 
prespati. Peljeva se res, vendar povprečno 
20 km na uro; cesto težko opišem z bese-
dami oz. ji sploh rečem cesta. Voziva se 
čez hribe in ves trud odtehtajo pogledi 
na prečudovito pokrajino. Karla Maya in 
Škipetarje sedaj dobesedno podoživim. V 
skrb naju spravlja edino to, da je za nasle-
dnjim hribom nov hrib, v daljavi tudi samo 
hribi, nikjer nikogar in ničesar. Začnem gle-
dati na števec, koliko imava goriva in raz-
mišljati, kje in kako bova prespala. Po do-
brih dveh urah se končno spustiva s hribov 
do ceste in se usmeriva na sever. Razen 

zelo kratkega odse-
ka je njihova glavna 
cesta proti Tirani in 
Draču (drugo najve-
čje mesto v Albaniji 
in eno najpomemb-
nejših gospodarskih 
mest) vijugasta, ozka 
in velik del je poteka 
čez hribe. Lahko se ti 
zgodi, da se kar ne-
kaj kilometrov voziš 
za velikim buldožer-
jem, ki pelje po sredi 
ceste, in ti ne pusti 
prehitevati. Nama se 
je to zgodilo, ne vem 
pa, ali je to tudi sicer 

pogost pojav: po eni strani burleskno, po 
drugi pa grozljivo. Sploh nisem upal pomi-
sliti, kaj bi bilo, če bi se kot tank velik buldo-
žer obrnil, in začel voziti proti meni. 
Zelo pozno ponoči pripeljeva v Drač 
in neuspešno iščeva prostor za spanje. 
Zato se zapeljeva kar v pristanišče (Drač 
je tudi veliko trajektno pristanišče). Malo 
naju sicer skrbi, ker sva za dostop do luke 
zapeljala skozi rampe, pa tudi predaleč 
proti trajektom ne upava, da naju ne 
dajo v vrsto za kakšen trajekt. Najdeva 
manjši parkirni prostor pred stavbami, 
kjer potekajo prijave, in se spraviva spat. 
Zgodaj zjutraj nama prvi pogled skozi 
okno razkrije, da sva noč prebila na rezer-
viranem parkirišču za albanske carinike 
in policiste (tudi mrki pogledi mimoido-
čih nama to govorijo). Hitro se spraviva 
ven iz luke in se usmeriva proti Tirani. Da 
jo pač »vknjiživa« kot osvojeno. Tirana je 
od Drača oddaljena par deset km in ker 
pripeljeva v jutranjih urah, se znajdeva v 
najbolj nemogočem prometnem kaosu, 
ki sem ga doživel do sedaj. In verjemite, 
da sem bil že marsikje. Definitivno velja 
zakon močnejšega, na dvopasovnici vo-
zijo vštric trije, morda celo štirje. Sploh ne 
gledam več, kaj se dogaja za menoj ter 
na moji levi in desni, poskušam se le ne 
zaleteti. Sicer vidim policaje, ki na krožnih 
tokovih usmerjajo promet, vendar mi ne 
delujejo zelo avtoritativno niti predani 
svojemu delu. Nekako narediva krog in 
se usmeriva proti Skadarskemu jezeru.
Ceste ne bom omenjal, ker večinoma 
ne zasluži svojega imena, je pa toliko 
bolj zanimivo dogajanje na njej. Izrazi-

// Hrib, za tem hribom nov hrib, v daljavi tudi samo hribi, nikjer nikogar in 

ničesar.
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čredica svinj, ki se 
sprehaja po sredi 
glavne ceste. Skozi 
lepo pokrajino ob 
Skadarskem jezeru 
počasi pripeljeva 
do meje, urediva 
formalnosti izstopa 
in vstopiva v Črno 
goro. Kar takoj na 
meji že ugotovi-
va, da anekdote 
o Črnogorcih ne-
dvomno držijo. Ko 
čakava, si ogledu-
jeva (no, tudi oni 
naju) grupo poli-

cajev in carinikov, ki se počasi (še bolj 
počasi pomeni že stati) premika okoli. 
Edini, ki malo bolj energično deluje, je 
fant, ki nama »proda« obvezno plačilo 
ekološke takse za 
10 evrov. 
Na črnogorski 
strani meje skoraj 
ne opaziva razlike 
glede na alban-
sko. Več ali manj 
ista pokrajina ob 
jezeru, krave na 
cesti, malo av-
tomobilov, cesta 
tako ozka, da se 
skoraj usodno iz-
teče srečanje s 
slovenskim tovor-
njakom za prevoz 
avtomobilov. Res 

ti kontrasti: dvokolesne konjske vprege 
ali mož pelje ženo na prtljažniku kolesa, 
na drugi strani pa najnovejši in najdražji 
mercedesi. Še v Nemčiji jih nisem videl 
toliko kot tukaj. Sicer v Tirani in na severu 
Albanije malo manj, drugod pa polno: 
od sklumpanih, več desetletij starih, do 
najnovejših. Promet skoraj ustavita dva 
kolesarja, ki med vožnjo živo debatirata, 
in se ne menita za okolico. Skupina poli-
cajev se ležerno naslanja na avto, nakar 
eden od njih sunkovito skoči na sredino 
ceste in ustavi nasproti vozeči avto. Prav 
veliko ne manjka, da ga ne povozijo. Ob 
cesti kupi smeti, bolje rečeno smetišča, 
zopet se pojavljajo vkopane betonske 
gobice, ki so nekoč služile kot bunkerji, 
danes pa kot priročna poljska skladišča. 
Nič nenavadnega tudi ni (ne moreš ver-
jeti, če ne vidiš na lastne oči), da se mora 
vlak ustaviti, ker so krave na progi. Ali pa 

// Glavna cesta v Albaniji

je šlo za centimetre. Počasi se pripelje-
va v Podgorico: kakšne posebne želje 
po ogledovanju mesta nimava, po dru-
gi strani pa tako ali tako planirava bal-
kansko turnejo v prihodnosti in si bova 
takrat Črno goro bolj temeljito ogledala. 
Privoščiva si močno porcijo čevapčičev 
in ponovno odrineva proti morju. Nasle-
dnja postaja je Petrovac. Parkirava na 
parkirišču blizu morja. Ob vodi je živžav, 
kot da smo sredi sezone. Postanek izko-
ristiva za kopanje in odrineva naprej. 
Lagodna vožnja ob obali, pogled na 
prečudovite zalive, Sveti Štefan, Budva, 
Kotorski zaliv. Dan gre že v popoldne, a 
vendar ne greva »po bližnjici« s trajek-
tom, temveč obvoziva celoten zaliv. In 
ni nama žal, kljub temu, da se nekajkrat 
na tesno srečamo z nasproti vozečimi 
vozili. Polna prelepih vtisov zapustiva 
Boko Kotorsko in se že v temi pripeljeva 

// Dubrovnik
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v Igalo, kjer poceni parkirava na me-
stnem parkirišču, si privoščiva večerjo in 
spraviva spat. Naslednje jutro malo po 
Igalu, zajtrk s svežim pecivom in nato 
dalje. Zelo hitro se posloviva od Črne 
gore in jo ubereva proti Dubrovniku. Vi-
devava veliko motoristov in tudi otovor-
jenih kolesarjev, ki jo mahajo tako proti 
jugu kot proti severu po jadranski magi-
strali. Seveda zavijeva v Dubrovnik in si 
od blizu ogledava trdnjavo, nato se čez 
Tudjmanov most odpeljeva proti Splitu. 
Vmes še meja z BiH, vožnja ob obali sko-
zi Neum, nato zopet na Hrvaško. Koleba-
va: ali naprej po jadranski magistrali ali 
proti Sarajevu. Ker sva pač na morskem 
dopustu, se odločiva za prvo varianto, 
s tem, da se zapeljeva do Mostarja. Re-
čeno storjeno. Dolina Neretve, nepre-
gledne plantaže mandarin. Ustaviva pri 

obcestnem kiosku, kjer nama prijazna 
prodajalka, oblečena napol moderno, 
napol v narodno nošo, uspešno proda 
par vreč mandarin, pa svežih fig, več 
vrst marmelad … Večino sva prinesla do-
mov in moram reči, da je bilo vse zelo 
okusno, so šle pa predvsem mandarine 
in fige že med vožnjo v promet.
Mostar. Skoraj tak, kot je bil. Nostalgični 
spomini, tam sem namreč pred več kot 
30 leti služil vojsko. Vojašnica, imenovana 
»severni logor«, je v podiranju, namesto 
nje delajo univerzitetni center. Bistveno 
bolj koristno. Še zmeraj pa stoji stavba ob 
cesti, kjer sem kar nekajkrat stražaril, da 
nas ne bi kdo ukradel (šala), in gledal 
avtomobile, ki so skozi Mostar vozili proti 
morju. Ustavim tudi tik nad mostom: ogle-
da si ga Jasmina, jaz počakam v avtu. 
Pridruži se mi čuvaj (v bistvu mi pride 

zaračunat parkir-
nino), je star Mo-
starčan in imava 
o čem debatirati. 
Med drugim ga 
tudi vprašam, kje 
pri njih se dobro 
je (saj veste, ja-
genjčki in podob-
no), svetuje mi ne-
kaj dobrih gostišč 
malo ven iz Mo-
starja proti Jabla-
nici. Seveda si ne 
pustiva dvakrat 
reči. Po prekrasni 
dolini Neretve se 
odpeljeva proti 

Jablanici, se nagradiva z obilno porcijo 
jagenjčka ter se nato obrneva nazaj pro-
ti morju. Isto pot, sedaj ob zahajajočem 
soncu, prevoziva še enkrat, in še enkrat 
uživava. Že v globoki temi ob obali proti 
Splitu iščeva primeren prostor za preno-
čitev. Najdeva kamp v Omišu in se hitro 
spraviva spat. Naslednji dan kopanje v 
morju, osebna higiena (sicer moraš po 
ključ na recepcijo), imajo namreč prave 
invalidske sanitarne prostore, sprazniva 
tudi wc v avtodomu in naprej proti Splitu. 
Split, Kaštela, Trogir, Šibenik, Vodice, Bio-
grad na moru. Tam se odločiva zaviti za 
Benkovac in ni nama žal. Cesta je skoraj 
prazna, nasproti nama vozijo samo mo-
toristi. Naju pa prestreljene in požgane 
hiše opozarjajo, da je še nedolgo tega 
tukaj divjala vojna. Na poti proti Obrov-
cu in nato Gospiču se voziva skozi hribo-
vito divjino z redkimi naselji. V Liki zopet 
opomini na preteklo vojno, vključno s 
tablami ob cesti, ki opozarjajo na min-
ska polja. Ker se bliža noč, greva na av-
tocesto, nato pri Vinici prestopiva mejo 
in se preko Črnomlja in Žužemberka po-
noči pripeljeva v Ljubljano. Kazalec kaže 
skoraj 5000 prevoženih km in zadovoljna 
sva, da je za nama pot brez kakršnekoli 
nesreče ali morebitnih problemov.

Šele v naslednjih dneh, ko sva malo ure-
dila vtise in ob gledanju slik (poslikala sva 
jih preko 5000) sva počasi začela doje-
mati, kaj je za nama. In ja, še enkrat bi šla, 
ampak najprej greva čez kakšno leto ali 
dve na Portugalsko. Bom poročal. 

Dušan Stritar

// Mostar. Skoraj tak, kot je bil. Nostalgični spomini, tam sem namreč pred več 

kot 30 leti služil vojsko.



71

Adrenalinski podvig  // Zgodbe

Če ptiči ne bi leteli, tudi peli ne bi!
Kje naj začnem? Tri mesece ali nekaj let nazaj? Ph, tista leta nazaj so bile samo sanje in neizpeljane želje. Tisto 
je minilo le v sanjarjenju, tole je pa res!!! Torej ni dileme – avgust 2009! 

Kot je najina navada, sva z Mojco kle-
petali o tem in onem. Ome-
nila je, da gre njen očim 
Vojc skočit s padalom. 
Takoj sem izrazila 
navdušenje,»jaz bi 
tudi«, in ji razložila, 
kako že leta sa-
njam o tem, kako 
sem se enkrat že 
skoraj dogovorila 
za skok, pa je od-
padlo, kako sem si 
ogledovala video pri-
jatelja, ki je skočil … Čvek, 
čvek, čvek … Ko mi je Mojca 
po enem tednu sporočila, da se je Vojc 
vse dogovoril s svojimi prijatelji jadralci, 
sem na najin pogovor že skoraj pozabi-
la: »Da ne bi zdaj 'cviknla' in si premisli-
la, ker je vse zmenjeno!« me je že v kali 
sesula. Priznam, malo me je stisnilo. Am-
pak rajši bi »crknla«, kot da bi stisnila rep 
med noge. Bilo bi malo neumno, če bi 
vedno samo razlagala, kaj bi, potem ko 
je priložnost, pa ne bi. »Pa še televizija 
bo snemala tvoj podvig,« je začinila 
svojo vest. 

In takrat sem šele izvedela, da bo to 
skok z jadralnim padalom in 

ne skok iz letala. Malo me 
je zaskrbelo, saj si ni-

sem znala predsta-
vljati, kako bomo 
to izvedli: »Kakšen 
bo vzlet?« se mi je 
motalo po glavi, 
»saj ne morem ho-
diti, kaj šele teči!« 

Ma, saj jim je Moj-
ca gotovo razložila 

moje fizične omejitve 
in vedo, v kaj se spuščajo. 

Upam?! Itak pa je rekla, da se 
bomo še prej sestali, naredili plan, pre-
verili tehnično izvedbo. »Vojc sprašuje, 
ali lahko kaj stegneš noge pri pristanku? 
Ali pa jih bomo zvezali!«,mi je razložila. 
Njih skrbi pristanek, mene vzlet! Kakšen 
problem je pristanek – bom priletela na 
rit, pa je! Eh, bo že! Sploh bo to šele čez 
nekaj časa, ko se bo Mojca vrnila z mor-
ja, v začetku septembra, ko bodo vre-
menski pogoji idealni, sicer s poletom 
ne bo nič. 
In Mojca ni pozabila – v začetku sep-

tembra mi je sporočila: »Vojc je preveril 
vremenske pogoje. V ponedeljek, torek 
ali sredo boš skočila. Odvisno od vre-
mena.« 

Ko napoči dan D, sem ob enajstih pri 
Mojci. Potem pa nekam na Gorenjsko, 
proti Golniku. Ah, kaj me briga – bom 
vozila za Vojcem. Vreme je super. Hitim. 
Samo, da ne bom zamudila. Vmes raz-
mišljam, ali naj javim sestri, kaj namera-
vam. Kolebam. Rajši ne! Bo spet naredi-
la paniko in me prepričala. Kot takrat, 
ko sva s svakom planirala bungee jum-
ping. Odločam se, kaj bi oblekla. Nekaj 
»na komot« in toplo – kaj vem, kakšna 
je temperatura v zraku. Pa malo piha, 
vidim skozi okno liste, ki poplesavajo v 
ritmu vetra. Oblečem trenirko, rdečo 
majico (zdi se mi, da se počutim rdeče, 
noro!) in obujem svoje famozne, udob-
ne, že sto let stare čevlje. Zgrabim še 
bundo in pičim! Pogled na uro – malo 
na tesno bo šlo. Šibam po obvoznici. Hu-
diča! Nek zastoj. Ura je natanko enajst, 
ko zazvoni telefon. Niti ne pogledam, 
kdo je – vem – Mojca, točna kot vedno. 
Ko zapeljem pred hišo, me že vsi čakajo, 
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skupaj s televizijsko ekipo. Adrenalin na-
rašča. Sledim Vojcu. Malo pred Golni-
kom me stiska v mehurju. Mojca pokliče 
Vojca, naj naju počakajo, ker se grem 
olajšat v naravo. Uf, boljše. 
Spet se spomnim sestre. Mogoče bi pa 
bilo vseeno prav, da ji sporočim svojo 
namero. Vedno je možnost, da gre kaj 
narobe. In takrat zazvoni telefon. Tele-
patija! Ker vozim in se ne morem ogla-
siti, se javi Mojca, in mi drži telefon k 
ušesu. Super. Tako ji lahko povem, kam 
grem. Pa še časa nimam, da bi poslu-
šala njene vzklike: »Kam? Pa ti si nora!« 
Prispemo na prostran travnik. Tam pusti-
mo moj avto in se zbašemo v enega, ta-

kšnega, ki grize pot v hrib. Pripelje-
mo se na vrh, kjer stoji ličen 
vikend, pod njim pa je 
strma poseka, z obeh 
strani obkrožena z go-
stim drevjem. Nikjer 
nikogar. Samo nas 
pet. Razgledujem so 
po strmini, vidim piki-
co v dolini, ki je moj 
parkiran avto.
Vreme je čudovito, sonč-
no, malo piha. Pod mano 
se odpira pogled na Golnik in 
okolico. 
In potem iz gozda pride Jure Kurnik, vod-

ja šolskega centra za padalne jadralce 
jadralno-padalskega kluba Kriška gora 
in moj pilot. Nato še drugi kapljajo peš 
po strmi razriti makadamski cesti, z veli-
kimi nahrbtniki. 
Prva stvar, katero me padalci, ki ob 
mojem »skočit s padalom« dobijo kar 
pikice, podučijo, je, da se z jadralnim 
padalom leti. Torej bom letela, ne sko-
čila (no ja, skočila bi tako ali tako bolj v 
sanjah glede na to, da sem tetraplegik 
– hehe, dobra fora)! 
Z Mojco dajeva intervjuje za N-TV in 
se zafrkavava. Jadralec Čerček pove: 
»Z jadralnim padalstvom se je treba 
ukvarjati. Če ptiči ne bi leteli, ne bi peli!«  
Adrenalin in pričakovanje rasteta. Niti 
za trenutek ne pomislim, da ne bi LETE-
LA. Jure je bolj redkobeseden. Razloži 
mi, da bomo najprej poskušali, kako 
bova jadrala. Če ne bo vse OK: vreme, 
sedež, vzlet, doskok, ne bova šla nika-

mor. V ta namen montira na dve 
kljuki, ki sta pritrjeni na tram 

pred hiško, dva sedeža – 
enega zame, drugega 

zanj. Presedem se na 
svojega, ki je sem ter 
tja plešoč, ker je na 
vrvi. Malo me skrbi, 
da me bodo med 

poletom grabili krči, 
a je bojazen odveč, 

ko se »smestim« (beri: mi 
pomagajo). Jure me sprašu-

je, kako je z mojimi nogami – ali 
jih lahko stegnem. Pritrdim, ampak mo-
ram tudi pokazati. Nič mi ne verjamejo 

Dvignila sva se že 

600 m nad vzletišče. 

Izredna termika! Sedaj 

sva v oblaku in piha 

bolj mrzlo. Čisto blizu 

je Storžič. Malo fotkam 

okrog.

// Jure preverja vse “štrike”
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na besedo! Pade ideja, da bi bilo bolj-
še, če bi mi jih privezali na roke, tako 
bi jih lahko ob doskoku z vrvicama še 
bolj dvignila. Ok, zopet moram poka-
zati. »No, saj bo«, si mislim, »pejmo«! Po-
čutim se kot lutka. Toda Jure se ne da. 
Sledijo pogovori in usklajevanja s soja-
dralci. »Prav, pa gremo!« pravi Jure in 
že izgine. Jaz obsedim v sedežu. Mojca 
mi oblači bundo, Vojc prinese čelado. 
Šele takrat se zavem, da je to 
TO! Zdaj ni več vrnitve! Itak 
pa o tem ne razmišljam. 
Edina skrb, ki jo zaupam 
le Mojci, je, da sem mi-
slila še enkrat na WC. 
Pa me potolaži z be-
sedami: »Ah, ne skrbi, 
to se vse opere, pa je!« 
Vidim Jureta, opravljene-
ga v jadralno opremo, kako 
razprostira padalo po pobočju. 
Milijon nekih vrvi: rumene, vijolične … 
Mater je faca, da vse to ne zaplete. Vse 
se odvija s svetlobno hitrostjo. Vojc in 
Janez me pograbita vsak na eni strani 
ter me v sedežu odneseta na vzletišče. 
Priklopi se še Jure, vsi »zalaufajo« (razen 
mene!) in že sva v zraku. Ne morem ver-
jeti! Malo me stiska v želodcu. Super! JA-
DRAVA. Po nekaj minutah me vznemirje-
nost malo popusti, razgledujem se okoli, 
Jure mi razlaga, koliko visoko sva, da se 
dvigava, da imava idealno vreme, da 
je najbolje jadrati okoli 12. ure … Vse me 
zanima. Sprašujem o tem in onem. Jure 
je sedaj bolj zgovoren. Vidim, da ga je 
zaskrbljenost popustila. Pod sabo vidim 

ovčke na Kriški gori. Dvignila sva se že 
600 m nad vzletišče. Izredna termika! Se-
daj sva v oblaku in piha bolj mrzlo. Čisto 
blizu je Storžič. Malo fotkam okrog. Zač-
neva se spuščati. Pa ne zato, ker nama 
tako velevajo vremenski pogoji – jadra-
la bi lahko še celo večnost, ampak zato, 
ker naju na doskočišču čakajo televizij-
ci, ki se jim mudi. Jaz pa še kar čebljam. 
Jure me ustavi z besedami: »No, zdaj se 

pa malo zberiva.« To pomeni 
na lep način – daj, utihni 

že! Spet moram pokazati, 
kako bom ob doskoku 
dvignila noge. Zavem 
se, da v kratkem sledi 

prav tisto, kar je Jureta najbolj skrbelo – 
doskok. Ne želi namreč, da bi končala 
v bolnici z zlomljenimi nogami. Jureta 
potolažim z besedami: »Jaz imam sre-
čo. Vse bo ok.« In mu razložim svoja dva 
zaporedna glavna dobitka na BINGU. 
Že vidim Mojco, kako mi maha. Tla se 
približujejo zelo hitro. »Zdaj!« reče Jure, 
in dvignem noge ter potegnem za vr-
vici. Moja rit je že na tleh. Jure nameri 
točno na kup posušene trave – da bo ja 
še bolj mehak doskok. Vsa čast mu! Moj-
ca me »lupčka«. Jaz se valjam po mrvi. 
Pove mi, da je jokala, ko sva se odlepila 
od tal.
In potem neizmerno veselje in optimi-

// Valjam se v mrvi.

Video posnetek si 

lahko ogledate na 

spletni strani www.n-tv.

si/akcija-rekla-je-samo-

joooj.
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4 zmote o moških in seksu
Razkrivamo skrivnosti, za katere moški upajo, da jih ženske ne bomo nikoli izvedele ... Pa tudi tiste, za katere 
na skrivaj upajo, da jih bomo čim prej izvedele. 

Edina maaajčkena stvar, ki ženske včasih 
spravlja ob pamet, je preprosto dejstvo, 
da moških ni lahko razumeti. Ne v postelji 
ne izven nje. Tudi ko že najdemo takšne-
ga, ki nam je res všeč, in že mislimo, da ga 
razumemo, ugotovimo, da nuuujno potre-
bujemo priročnik za razumevanje moških 
in njihovih seksualnih potreb. Če drugega 
ne ... tukaj imaš sedem mitov, ki se bodo 
razblinili kot milni mehurčki.

Slavna jutranja erekcija
Mit: Njegova jutranja erekcija je zanesljiv 
znak, da je potreben in pripravljen na seks. 
Realnost: Si se kdaj vprašala, kako je mo-
goče, da je bil tvoj ljubček takoj zjutraj še 
trd kot kamen, potem pa je med tvojim 

navdušenim jezde-
njem njegova trdota 
uplahnila, čeprav se 
drugače to nikoli ne 
dogaja? “Moški se zju-
traj pogosto zbujajo z 
erekcijo, ki je ponavadi še 
ostala iz sanj. V nasprotju s tem, 
kar si morda mislite, prvi občutki moške-
ga, ko se zbudi z erekcijo, pogosto niso 
seksualni. Prej je nekako takole: “Ko bi mi 
vsaj dol padel, da bom šel lahko scat!” Ali 
pa: “Madona, kako mi gre na živce tako 
zgodaj vstajati.” Medtem ko je nekaterim 
moškim seks navsezgodaj všeč, jutranja 
trdota ni pri vseh povezana z željo po 
seksu. Prav lahko moškega, ki se je zbudil 

siten, spravi v zelo slabo vo-
ljo že to, da ženska napač-
no predpostavi, da je nje-
gova erekcija namenjena 

seksu,” piše v svoji uspešnici 
‘Dajmo se dol’ raziskovalec 

in psihoanalitik Paul Joannides. 
Namig: Ker je erekcija, ki jo ima tvoj 

moški zjutraj, pravzaprav še mlahav pe-
nis, ujet znotraj nabrekline, ga moraš za 
seks še pripraviti. Torej, preden ga brez-
kompromisno zajašeš, mu nameni nekaj 
nežne pozornosti: poigraj se z njim, polju-
bljaj ga – vzburi njegovega Velikana! No, 
pomisli pa tudi na to, da bi si on morda 
še prej želel izprazniti mehur in si umiti 
zobe ...

zem. Tudi Jure je vriskal od veselja, da 
svojega wauuuuuuuu sploh ne ome-
njam. Preživela sem! In še klic sestri, ki jo 
je že zgrabila panika, da naj se pomiri. 
Resnično me ni bilo niti malo strah. Po-
polnoma sem zaupala svojemu pilotu. 
Verjela sem, da bo vse potekalo brez 
zapletov in težav. Nisem si sicer znala 

predstavljati, kako bo ves moj podvig 
izveden, ampak to me ni odvrnilo od 
želje, da poletim. Sem pa po pristanku 
izvedela, da je bil kar precej zaskrbljen 
Jure. Če bi jaz pokazala samo malo 
strahu, bi polet odpovedal. Baje je imel 
tremo tudi zame, saj se je zavedal, da 
lahko že vsaka  manjša stvar pelje v ka-

tastrofo, meni pa se je gladko »fučkalo«. 
Dobri vremenski pogoji so zagotovili ne-
pozabno doživetje, saj sva jadrala celih 
32 minut. Hvala Mojci, Vojcu, Juretu in 
Janezu za vse to.

Zdaj veste, zakaj pojem! 
Mimi

Ker je erekcija, ki jo 

ima tvoj moški zju-

traj, pravzaprav še 

mlahav penis, ujet 

znotraj nabrekline, 

ga moraš za seks še 

pripraviti.
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Tipi (tudi) hlinijo orgazem!
Mit: Zakaj, za vraga, naj bi moški sploh 
hlinili orgazem?! To počno le ženske! 
Realnost: Kdaj pa kdaj približno trideset 
odstotkov mladih moških zaigra, da jim 
je prišlo. Ne verjameš? Raziskovalka Ka-
ren Yescavage je odkrila, da moški hlinijo 
orgazem iz razlogov, kot so: “Bil sem utru-
jen”, “Simuliral sem, da ne bi opazila, da 
mi je padel”, “Da bi mislila, da sem super 
v postelji,” ali pa “Želel sem si, da bi bilo 
že konec,” so njihovi razlogi. Dobra stran 
tega je, da vsi ljudje, ki tu in tam zaigrajo 
orgazem, tega ne počnejo ravno pogo-
sto. Poleg tega je kar nekaj ljudi menilo, 
da je njihovo pretvarjanje pomagalo 
izboljšati intimnost pri spolnosti in da je 
ta bolj pomembna od tega, ali jim je v 
resnici prišlo ali ne. Drugi ljudje so prepri-
čani, da ni prav, da lažemo partnerju, ne 
glede na razloge. Ne razumejo, kako člo-
vek lahko laže in je hkrati z nekom intimen. 
Namig: Kdaj ima moški težavo s tem, da ne 
more končati, kljub temu da ima erekcijo? 
Vzrok je lahko zaužitje droge, npr. kokaina. 
In če se zdaj sprašuješ, kako mu uspe, da 
ženska ne opazi njegove laži? Moškemu, ki 
ima na svojem penisu kondom, je zaigrati 
orgazem ‘mala malica’. Ženske namreč 
ne preverjamo, ali je v njegovem odvrže-
nem kondomu sperma ali ne. Bingo! 

Ko njega zvečer ‘boli glava’ ...
Mit: Moški je vedno z veseljem pripravljen 
seksati, če se le ponudi priložnost za to. 
Realnost: V današnjih časih, ko se od mo-
ških (in žensk!) pričakuje, da bodo na vseh 
področjih popolni, je seks včasih res za-

dnje, kar potrebujejo, 
čeprav zvečer utruje-
ni fantazirajo posteljo. 
Morda so sredi nedo-
končanih projektov ali 
pa jim nekaj nažira njihovo 
samozavest – obremenitve, 
stres, pomanjkanje spanja ali pa partner/-
ica, ki jih ne razume in jih ne podpira v stva-
reh, ki jim veliko pomenijo? Kadar se želijo 
moški izogniti seksu, morda res ne upora-
bljajo stereotipne ženske fraze: boli me gla-
va, kar pa stvar samo poslabša. Res je, da 
ženske še vedno slabše prenašamo zavrni-
tev v postelji kot moški. Tridesetletni Matjaž 
se sprašuje: “Kako naj ji povem, da mi eno-
stavno ni do seksa, ko me ona vsa voljna 
pričakuje v postelji in že vidim, kako jo bom 
razočaral?” Želi si le, da bi se punca stisnila k 
njemu in bi v njenem objemu lahko zaspal. 
Namig: Če ne moreš razumeti, zakaj se 
mu včasih zdi seks preveč naporna stvar, 
ti predlagamo, da se enkrat postaviš v 
njegovo kožo in se pretvarjaš, da si ti mo-
ški zgoraj, on pa ležeča ženska. Roki imej 
iztegnjeni, krepko suvaj vanj z namišljenim 
penisom, šepetaj mu packarije v uho in ga 
obenem še strastno poljubljaj. Koliko časa 
si zdržala, na da si prekinila ‘suvanje’? Mi-
nuto, dve, tri? 

Bi v ritko ... arrrr?
Mit: Moški, ki mu je všeč predmet v za-
dnjiku, je biseksualec, če ne kar prikrit gej! 
Realnost: Heteroseksualni moški imajo 
prav tako občutljiv rektum kot homoseksu-
alni. Seveda bi si nekateri moški raje zvrtali 
luknjo v kolenu, kot da bi pustili, da bi mu 

partnerica s prstom ali z ume-
tnim penisom šarila po notra-
njosti anusa, medtem ko se 

spet drugi teh užitkov tu in tam 
radi poslužujejo. “Fant me je ne-

kega dne prosil za analno pene-
tracijo s prstom. Kmalu je hotel notri dva 

in potem že tri prste, tako mu je bilo všeč. 
Medtem ko sem mu korenjaka izmenično 
sesala in drgnila z drugo roko, sem že po 
dveh minutah čutila, da mu bo prišlo tako 
močno kot še nikoli. Rekel mi je, da je orga-
zem čutil vse do konic prstov na nogah.”  
Namig: Ne glede na to, s čim boš svojega 
srčka zadovoljevala, je treba upoštevati, 
da vse, kar gre ‘tja noter’, mora iti poooča-
si tudi ven. Poleg tega poskrbi, da bo tvoj 
dragi res popolnoma sproščen, vzburjen 
in vlažen. Do tega mu boš pomagala z 
‘rimmingom’ (jezičnim draženjem anusa), 
pri čemer s slino ne varčuj preveč! Pripo-
ročamo pa, da pri ‘vbodu’ uporabiš lubri-
kant, še posebej če je tam spodaj še ‘ne-
dolžen’ ... 

Cosmo

Zaskrbi naj te, če 

tvoj moški raje ma-

sturbira med gle-

danjem porničev, 

kot da bi seksal s 

teboj.

Prodam rabljeni stopniščni vzpe-
njalec - napravo STAIRMAX (http://
www.youtube.com/watch?v=o
pBHAq7S0Hw&feature=related) 
skupaj z invalidskim vozičkom 
Kűschall (škarje/zložljiv), ki je prire-
jen za dvigalo. Dvigalo je ohranje-
no, potrebuje le novo baterijo za 
pogon. Pokličite me na GSM 041 
381 772, Toni.
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Skupaj na vrh
Fantje, moški, ste prehitri? Ali je morda ona prepočasna? Ponujamo vam sedem metod, kako zgladiti razlike 
med rjuhami. S pravim dotikom na pravem mestu ob pravem času.

Glavni ste vi
Da jo pripeljete do vrhunca, morate 
predvsem dražiti njen ščegetavček, kar 
najlažje počnete z rokami. Zvabite jo v 
naročje, vanj naj sede tako, da vam bo 
kazala hrbet. Nato iz teg  nite roki pred njo 
in eno roko položite na drugo. Prepletite 
prste in položite roke na njeno mednož-
je. S sredincem in prstancem ene roke 
nežno raztegnite sramne ustnice, z enim 
ali dvema prstoma druge pa delajte 
počasne kroge okrog ščegetavčka.  
Tako boste v njej vzbudili prijeten ob-
čutek, ki ga z enim samim prstom ne bi 
mogli doseči, pa še manj boste utrudi-
li roke. Ko bo vzburjena, porinite prst v 
njeno nožnico in ga premikajte ven in 
noter, ob tem pa še naprej krožite okrog 
ščegetavčka. 

Postanite konj
Lahko se še tako trudite (in vemo, da da-
jete vse od sebe), a nikoli ne boste obde-
lali vseh ključnih točk natanko tako, kot si 
želi ona. Njeni spodnji prosto  ri so kot stroj-
nica – preprosto se dogaja preveč stvari 
hkrati, da bi jim lahko sledili. Zato ji do-
volite, da vas zajaha in sama prevzame 

nadzor, vi pa se samo ulezite, dajte noge 
skupaj in uži  vajte. Spodbujaj-
te jo, naj bo us  tvarjalna; 
predlagajte ji na pri-
mer, naj se giba v 
krogih na  mesto gor 
in dol. Ali pa naj se 
nagne naprej, da se 
njen ščege  tavček do-
takne vaših sram nih kosti. 
Obe tehniki pripomoreta, da 
se ona bolj vzburi, vi pa ne dosežete or-
gazma. Poleg tega pa bo ona vrhunec 
dosegla hitreje in pred vami, vi pa bo-
ste le zajeli sapo (in uživali v predstavi).  
 
'Prištimajte' si jo
Če sta se odločila za položaj, v katerem 
boste na vrhu vi, bodite pozorni na polo-
žaj njenih nog. Uravnavajte ga glede na 
to, koliko pospeševanja ali zaviranja po-
trebujete. Kadar ima kolena dvignjena 
in noge razširjene, boste lahko prodirali 
globoko in počasi, s tem pa boste ustvar-
jali manj trenja. Če njena kolena potisne-
te navzdol, tako da bo ležala iztegnjena 
na postelji, pa boste dosegli močnejše 
draženje. Potrebujete še več trenja? 

Dajte njeni nogi skupaj, svoja kolena 
pa postavite na zunanjo stran njenih.  

Zavedajte se, da je le malo verjetno, 
da jo boste pri katerikoli od teh raz-
ličic pripeljali do orgazma, toda 
naj vam prišep  nemo, da kljub 
temu mnogo žensk uživa v takšni 
ali drugačni izvedbi misijonarske-

ga položaja – imajo ga za bolj inti-
mnega od kateregakoli drugega. 

U-točka
Če vaša partnerica potrebuje dalj časa, 
da doseže orgazem, kot vi, je oralna 
stimulacija pred spolnim občevanjem 
lahko odlična predigra. Osredotočite 
se na njen ščegetavček, svojo spodnjo 
ustnico stisnite ob zobe tako, da dose-
žete močan in stalen pritisk na območje 
njenega sečevoda, ki leži tik nad vagi-
nalno odprtino in pod ščegetavčkom. 
Draženje sečevoda je nekaterim žen-
skam zelo prijetno, ker je ta zraven šče-
getavčka. 

Naučite se porivati
Kadar oba potrebujeta nekaj dodatne 
spodbude, poskusita položaj 'dvojnega 
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glavna in odgovorna urednica:

Mirjam Kanalec

uredništvo:

Janja Rak
Jože Globokar
Gregor Gračner

lektoriranje:

Janja Rak

grafična izvedba:

Birografika Bori, d.o.o.

naklada:

700 izvodov

Uredniški 
odbor

Izziv izhaja 

2-krat letno in ga 

prejemajo vsi člani 

brezplačno!
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Zahvale
Prav vsem, ki ste mi nesebično prisluhnili 
pri sofinanciranju osebnega dvigala za 
invalide, se iskreno zahvaljujem za finanč-
no pomoč, saj brez vas vsega tega ne 
bi dosegel. Tako se sedaj, ko je dvigalo 
v zaključni fazi izdelave, počutim še bolj 
samostojno. Iz kletnih prostorov se bom 
lahko končno preselil v stanovanjski del in 
se znebil svojega najtežjega problema, ki 
me je mučil nekaj let.
Ob tej priložnosti se moram zahvaliti tudi 
vsem ostalim, ki so poleg društva in pred-
sednika Gregorja Gračnerja sodelovali 
pri tem projektu: Zvezi paraplegikov Slo-
venije in njenemu predsedniku Danetu 
Kastelicu, Društvu invalidov Hrastnik, Zvezi 
invalidov Slovenije, županu Hrastnika, Ka-
ritas, Cementarni Trbovlje, Mercatorju Lju-
bljana, Elektro Ljubljana ter zavarovalnici 
Adriatic Slovenija iz Kopra.
Posebno hvaležnost bi izrazil socialnemu 
referentu Rafku Jurjevčiču, ki mi je nese-
bično prisluhnil, me obiskal tudi na domu, 
da se je soočil z nastalo situacijo, me bo-
dril, ko sem skoraj obupal. Zbrati tako veli-
ko vsoto ni mačji kašelj, saj dvigalo za se-
boj potegne še veliko stroškov za pripravo 
in postavitev. Rafko je vse to razumel in mi 
stal ob strani!
Iskrena hvala vsem! To so bile sanje, ki so 
se mi zdaj uresničile. 

Ivan Dečman 

Zdravilišče Laško 
(po novem Ther-
mana d.d) nam je 
podarilo 30 rablje-
nih televizorjev,  ki smo 
jih razdelili članom. Poklo-
nili so nam tudi vikend paket za dve ose-
bi, kar bo glavni dobitek na novoletnem 
srečelovu, in druge praktične nagrade. 
Za vse poklone se iskreno zahvaljujemo.

DPLJ

Zveza paraplegikov Slovenije je društvu 
že tradicionalno podarila 10-dnevno bi-
vanje za 5 oseb v hiški v Čatežu, ki bo do-
bitek na srečelovu. Iskrena hvala!

DPLJ

Vsem podjetjem in posameznikom, ki so 
nam v preteklem letu stali ob strani tako 
moralno kot finančno, se iskreno zahva-
ljujemo. Hvala tudi vsem, ki so nam daro-
vali dobitke za novoletni srečelov.

DPLJ 

orgazma', ki ga je razvil britanski sekso-
log. Partnerica naj dvigne desno nogo, 
dokler koleno ni v isti višini z vašim levim 
ramenom, njena leva noga pa naj po-
čiva iztegnjena na postelji. Prodiranje 
usmerite proti notranjemu stegnu njene 
dvignjene noge. Z raztezanjem nog se 
razteguje tudi nožnica, kar dopušča 
močnejše prodiranje in več pritiska na 
ščegetavček. 

Spolzko, kadar je mokro
Manj trenja za vas pomeni manjše dra-
ženje. Zato vam zelo mastno mazivo, ki 
precej zmanjša trenje, omogoča, da 
lahko porivate dlje časa, preden dose-
žete orgazem. Po drugi strani pa spolz-
kost maziva skorajda ne vpliva na dose-
ganje vrhunca pri ženskah, saj je ta bolj 
odvisen od neposredne stimulacije. 

V pravem ritmu
Uprite se želji po hitrem, močnem in 
globokem porivanju v vojaškem ritmu 
ena, dve oz. noter, ven. Pokažite malo 
ustvarjalnosti in kombinirajte počasne, 
globoke porive z rahlimi. Začnite z manj 
močnimi, ki 'zadenejo' le prvo tretjino 
nožnice (to je njen najobčutljivejši del) 
in hkrati ne dražijo preveč glavice peni-
sa. Z naraš  čanjem njenega vzburjenja 
povečujte delež globljih in močnejših 
porivov. Vstopajte vanjo počasi, izsto-
pajte pa hitro; hitri umiki še bolj vzdražijo 
ščegetavček, pri čemer vi prav nič ne 
trpite. 

Men's health

Prodam invalidski voziček Kűschall 
Compact za 350EUR! Voziček je 
»gajbica«. Pokličite me na GSM 
041 381 772, Toni.

Če je edina molitev, 

ki ste jo v življenju 

izrekli, “HVALA”, to 

zadostuje.

(Mojster Eckhart)



VošËilo za novo leto

Ko hodiš, pojdi zmeraj do konca.
Spomladi do rožne cvetice,

poleti do zrele pšenice,
jeseni do polne police,

pozimi do snežne kraljice,
v knjigi do zadnje vrstice,

v življenju do prave resnice,
a v sebi - do rdeËice
Ëez eno in drugo lice.

(PavËek)

Želimo vam polne police vsega dobrega!
Vaše društvo

W
Z
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URADNE URE DRUŠTVA
PONEDELJEK: 
Ana Pavšek – masaža, presoterapija, 
osebna asistenca
TOREK:  
Gregor Gračner in Draga Lapornik – 
operativno delo in blagajna
SREDA:  
Rafko Jurjevčič – sociala
ČETRTEK: 
Robert Žerovnik – šport in rekreacija
PETEK:  
Mirjam Kanalec, ki jo včasih nadome-
šča Rok Bratovž – operativno delo 

Zaradi reorganizacije vas prosimo, 
da kličete na društvo glede na vaša 
vprašanja določen dan in v času 
uradnih  ur. 
Uradne ure so vsak delavnik med 
10. - 14. uro.




